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منصور غیبی

آسیب اقتصاد 
به مسکن
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یادداشت

حسن صادقی

مهاجرپذیری فله ای 
و بی ضابطه در ایران
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یادداشت

محمدمهاجری

میتینگ 
خاص!
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یادداشت

قیس احمد قادری

فاجعه
 در انتظار اسرائیل
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 جنایت چند بعدی آمریکا 
در منطقه

در گفت وگو با صباح  زنگنه مطرح شد :  رژیم صهیونیستی
 به دنبال رقم زدن یک هولوکاست  واقعی است

گروه اقتصادی: جمعه شــب، در یک جلســهٔ فوری و اضطراری قطع نامهٔ پیشنهادی 
کشــورهای عربی به منظور درخواســت آتش بس در بحران غزه با ۱۲۰ رأی در 
مجمع عمومی ســازمان ملل به تصویب رســید. این قطع نامه که توســط اردن به 
نمایندگی از کشورهای عربی تحت عنوان »حمایت از غیرنظامیان و پایبندی به 

تعهدات حقوقی و بشردوستانه« به مجمع عمومی به رأی گذاشته شده بود ...

چالش فارغ التحصیلان بیکار 
در ایران

 نواقص ماده ۹۵ برنامه هفتم
 برای رشد مهارت عملی دانشجویان فارغ التحصیل

گروه اقتصادی: آموزش مهارت های عملی کار و فنون لازم برای اشتغال در بازار کار، 
همواره یکی از دغدغه های والدین فرزندان بوده است. این دغدغه در دوره دانشجو 
بودن افراد بیشتر می شود؛ زیرا فرد تحصیلکرده حدود یک دهه از مهمترین سال های 
عمر خود را پای فراگرفتن دانشی مصرف می کند که در نهایت قرار است در همان 

بازار کار نیز کارایی داشته باشد، اما در عمل بدون آموختن...

هشدار یک کارشناس: 
مراقب شوک ارزی باشید

تورم مهمان ناخوانده
1403 

گروه اقتصادی: اقتصاد ایران سال هاست با تورم های بالا خو گرفته است اما حالا 
تورم در محدودهٔ بالاتر از چهل درصد، جان این اقتصاد بیمار را تحلیل برده و 
بحران را دوچندان کرده است.هر چند برنامه های دولت سیزدهم بر کاهش 
نرخ تورم اســتوار اســت و اعلام شده اولویت اصلی دولت نیز مهار تورم است 

اما در دو سال گذشته هنوز چنین اتفاقی رخ نداده و حالا آمارهای ارائه...

گپگزارشگپ

236

به نظر می رســد که کشــورهای آســیایی چنــدان خریدار 
پیش بینی های آژانس بین المللی انرژی مبنی بر کاهش تقاضا 
برای ال ان جی از سال ۲۰3۰ به بعد نیستند. آن ها بر این باورند 
که آسیا برای کنار گذاشتن زغال سنگ در فرایند تولید برق و 
حرکت در مسیر اهداف اقلیمی چاره ای جز اتکای بیشتر به گاز 
طبیعی و ال ان جی در آینده ندارد. گزارش سال ۲۰۲3 آژانس 
بین المللی انرژی درباره چشــم انداز بازار جهانی انرژی که به 
تازگی منتشــر شده است می گوید که تقاضا برای گاز طبیعی 
در ســال ۲۰3۰ به ســقف خود یعنی 4.3 تریلیون متر مکعب 
در ســال خواهد رســید. این گزارش می افزاید که رشد سالانه 
تقاضا بین ســال های ۲۰۲۲ تا ۲۰3۰ نیز بســیار کمتر از نرخ 
متوسط ۲.۲ درصدی طی سال های ۲۰۱۰ تا ۲۰۲۱ خواهد بود.

تقاضای گاز در سال ۲۰۲۲ معادل 4.۱6 تریلیون متر مکعب 
برآورد شده است ...

نگاه بلندمدت آسیا 
به گاز طبیعی در سبد انرژی

»   تدبیر تازه   « گزارش می دهد

گزارش

عضو کمیسیون تلفیق در مجلس نهم و دهم گفت: با توجه به 
کسری بودجه در دولت سیزدهم برنامه هایی نوشته می شود 
که انصافاً جزو کتاب آرزوهای ما محسوب می شود و قابلیت 
اجرایــی ندارد.دکتر غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی نماینده 
دوره نهم و دهم مجلس شــورای اسلامی در مورد عملیاتی 
شدن برنامه هفتم توسعه »به نقش اقتصاد«  گفت: در درجه 
اول باید ببینیم کشــور ما در این شــرایط تحریم و نابسامانی 
اقتصادی برنامه پذیر هست یا خیر.عضو کمیسیون تلفیق در 
مجلس نهم و دهم تاکید کرد: متاسفانه متولیان و مسئولان 
کشور اقتصادی نیستند و تیم روسای جمهور ما از جمله رئیس 
جمهور دولت سیزدهم نسبت به مسائل اقتصادی بی اطلاع 

بوده و یا در تضاد هستند...

برنامه های توسعه کشور کتاب 
امیال و آرزوها

9

دکتر جعفرزاده در گفتگو با »تدبیر 
تازه  « مطرح کرد:

گپ

یــک کارشــناس اقتصادی گفت: بی تردیــد قیمت گذاری 
دســتوری و تعیین اجاره بها برنامه صحیح و مناســبی نیست، 
چرا که این طرح فاقد قابلیت اجرایی اســت و از ســویی دیگر 
بازار مســکن را دچار نوســان کرده که نتیجه مطلوبی در بر 

نخواهد داشت.
محمد علیزاده کارشناس اقتصادی در گفتگو با »نقش اقتصاد« 
ضمن اشاره به برخورد دستوری دولت در بازار مسکن، گفت: 
برخورد دستوری دولت نه تنها در بحث مسکن نتیجه ای ندارد 
بلکــه در هیــچ بازاری در هیچ نقطه ای از دنیا جوابگو نخواهد 
بود، چرا که بازار با تصمیمات و دســتورات قابل اداره نبوده و 

مطیع دستورات نیز نخواهد ماند.

تصمیمات ناگهانی وخلق الساعه 
تنظیم بازار را بر هم می زند

8

 یک کارشناس اقتصادی در 
گفتگو با   »   تدبیر تازه   «    مطرح کرد:

گپ

4

کلاس ها 
همچنان

 بی معلم!

کمبود ۲00 هزار معلم در مدارس کشور

گروه اقتصادی: با پیشتازی بازارها به خصوص بازار ارز و به دلیلِ 
وابســتگی شــدید کالاهای سبد خرید به قیمت دلار، به نظر 
می رســد در روزهای اخیر سبد معیشتِ حداقلیِ خانواده های 

کارگری، مرز ۲۵ میلیون تومان را پشت سر گذاشته است.
اخبار بازار نشــان می دهد که قیمت دلار، روز گذشــته )هفتم 
آبــان مــاه( را در کانــال ۵۲ هزار تومانی آغاز کرد، اما در ادامه 
معاملات دیروز روند صعودی دلار کمی تعدیل شد و در نهایت 
دلار با قیمت ۵۱ هزار و ۸۰۰ تومان بسته شد. پایه مزد روزانهٔ 
کارگران در سال جاری، ۱۷6 هزار و ۹4۲ تومان است؛ به این 
ترتیب کارگران حداقل بگیر با قیمت های بازار، روزی کمتر از 
3.۵ دلار دستمزد می گیرند. دستمزدِ روزانهٔ کمتر از 3.۵ دلار 
به معنای گیر افتادن در گرداب فقر مطلق است و از ناتوانی در 

تأمین مایحتاج سادهٔ یک زندگیِ ساده خبر می دهد...

 د ستمزد روزانه کمتر
 از ۳.۵ دلار!

7

 نرخ سبد معیشت از ۲۵ میلیون 
تومان گذشت

گزارش

11

 سایه سنگین جنگ بر بورس
یک تحلیلگر بازار سرمایه  در گفتگو با »تدبیر تازه « به واکاوی روند نزولی بورس پرداخت 

9
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از هفتم اکتبر که حماس بر اسرائیل حمله کرد، حکومت و ارتش اسرائیل 
اعلام کرده که عملیات گسترده و بی سابقه، که حمله زمینی بخش جداناپذیر 
آن اســت، را برای نابودی حماس و رهایی گروگان های اســرائیلی که نزد 

حماس هستند، در غزه به راه می اندازد.
از روز نخســت، ارتش اســرائیل برای تلافی حمله حماس، دست به حمله 
هوایی به غزه زده است. اما باوجود فرمان آماده باش نیروهای ثابت و ذخیره 
ارتش اسرائیل، این کشور تا روز جمعه ۲۷ اکتبر سال جاری از حمله زمینی 
به غزه، ظاهراً به دلیل فشــارهای واشــنگتن خودداری کرد. اما بعد از ظهر 
۲۷ اکتبر، ارتش اسرائیل وارد خاک غزه شد، و روز یکشنبه بنیامین نتانیاهو، 
نخست وزیر اسرائیل، در یک سخنرانی تلویزونی گفت که این کشور وارد 
مرحله دوم جنگ با حماس شده و سربازان و فرماندهان خود را در سراسر 
نوار غزه مســتقر کرده اســت. از قرائن معلوم می شود که اسرائیل عزم خود 
را برای حمله زمینی با هدف آنچه نابودی حماس و جهاد اسلامی نامیده، 
جزم کرده اســت. حمله زمینی ارتش اســرائیل چه پیامدی برای ارتش و 

حکومت این کشور دارد؟
باوجــودی کــه از اظهارات مقامات اســرائیلی چنین معلوم می شــود که 
اسرائیلی ها به نابودی حماس در زمان کم و در یک جنگ محدود و محلی 
اعتقاد دارند، اما به چهار دلیل استراتژیک، این حمله برای ارتش و حکومت 

این کشور یک فاجعه استراتژیک است:
نخست – غزه یکی از مناطق پرجمعیت جهان است که در آن دو میلیون 
فلسطینی در فاصله ۲۵ مایل طول و 4 الی ۷.۵ مایل عرض از همدیگر در 
جاده های باریک و بلاک های مرتفع زنده گی می کنند. حماس از سال ۲۰۰6 
بدین سو حکومت و کنترل این شهر را به دست دارد. و بدون شک، نه تنها 
که شناخت کافی از جغرافیای غزه دارد، بلکه در طول این مدت آمادگی های 
لازم برای دفاع در برابر تجاوز احتمالی ارتش اسرائیل را گرفته است. به باور 
کارشناسان، جغرافیایی غزه، حمله زمینی به این شهر را برای ارتش اسرائیل، 
که مجبور است در یکی از پرجمعیت ترین شهرهای جهان جاده به جاده و 
بلاک به بلاک با حماس بجنگد، به یک جنگ فرسایشــی مبدل می کند. 
ژنرال کنت فرانک مکنزی، فرمانده پیشــین فرماندهی مرکزی امریکا در 
خاورمیانه )ســنتکام( در مصاحبه ای با شــبکه خبری ای بی سی با اذعان به 
مسئله، عملیات در غزه را به دلیل جمعیت زیاد و ساختمان های مرتفع این 

شهر، دشوارترین و بدترین نوع عملیات جنگی خواند.
دوم – حماس احتمالًا برای پیش بینی چنین حمله ای بیش از ۲۵۰۰ تونل 
در سراســر غــزه اعمار کرده کــه به گفته خود حماس، طول مجموعه این 
تونل ها پانصد کیلومتر است. حماس از این تونل ها برای انبار تسلیحات و 
تجهیزات نظامی، مواد آذوقه، نگهداری گروگان ها و جنگ در برابر حمله 
احتمالی اســرائیل اســتفاده می کند. کشف و انهدام این تونل ها، که گفته 
می شود در شهر مملو از ساختمان ها اعمار شده است، تجاوز ارتش اسرائیل 
را به یک جنگ فرسایشی مبدل خواهد کرد و سربازان اسرائیلی را در برابر 
حملات حماس آسیب پذیر می سازد. سربازان اسرائیل حتی اگر این تونل ها 
را کشــف کنند بدون قبول خطر مرگ نمی توانند در برابر حماس در آنجا 
بجنگند. چنانچه در ســال ۲۰۱4، هدار گولدن، ســرباز اسرائیل که توانست 
به یکی از این تونل ها دست یابد، به سادگی به وسیله حماس به قتل رسید. 
ارتش اسرائیل برای پیروزی در برابر حماس مجبور است که این تونل ها را 
کشف و منهدم کند. انهدام این تونل ها، با توجه به حضور جنگجویان مسلح 
حماس در آنجاها، برای ســربازان پیاده اســرائیلی کار بسیار دشوار است. و 
چون این تونل ها در زیر ساختمان های مسکونی اعمار شده است، استفاده 
از عملیات هوایی بسیار پرهزینه و توام با تلفات بی سابقه انسانی خواهد بود. 
ارتش اســرائیل، فقط یک راه برای نابودی این تونل ها دارد، و آن اســتفاده 

از روبات هاست که هزینه بسیار بالایی را می طلبد.
سوم – علاوه بر امتیاز ژئوپولتیکی، حماس به خاطر دشمنی با اسرائیل و 
نیز اجرای کارهای خیریه به مردم غزه، در میان مردم غزه دارای محبوبیت 
است. اما اسرائیل و ارتش این کشور در غزه نه تنها هیچ دوستی و متحدی 
ندارند، بلکه از نظر ساکنین غزه به عنوان اشغالگر و دشمن درجه اول شناخته 
می شوند. اگر اسرائیل به خاک غزه وارد شود، و آن را تحت اشغال خود در 
بیاورد، احساسات دینی، ملی، وطنی و ضد اسرائیلی مردم غزه بر انگیخته 
خواهد شــد. در نتیجه، این احتمال که هر باشــنده ای در غزه به یک سرباز 
حماس تبدیل شــود، به واقعیت مبدل خواهد شــد. در این صورت، تفکیک 
میان نظامیان و غیرنظامیان برای ارتش اسرائیل بسیار دشوار خواهد شد. 
برای ســربازی که در منطقــه ای می جنگد که نظامیان و غیرنظامیان آن 
کشــتن اش را هدف مقدس می پندارند، شــناخت اینکه کی؟ چی وقت؟ از 
کجا؟ با چی نوع پوششی؟ و با چی نوع اسلحه او را مورد حمله قرار خواهد 
داد؟ چالش بسیار جدی است. برای جنگجویان حماس حمایت مردمی و 
بومی این امکان را می دهد که برای نجات از اسیرشدن به دست سربازان 
اســرائیلی، با تغییر لباس ظاهری خود به شــهروندان عادی مبدل شوند. و 
با توجه به اینکه حمله اخیر نشــان داد که اکثر جنگجویان حماس و جهاد 
اسلامی دارای تفکر استشهادی اند، هم رنگ بودن با مردم محلی و بومی، 
جنگجویان حماس و جهاداسلامی را قادر می سازد که از جایی و به شکلی 
بر سربازان اسرائیلی حمله ور شوند که ارتش اسرائیل نه آمادگی آن را داشته 

و نه هم تصور آن را می کرده است.
چهارم – حمله زمینی اســرائیل به فلســطین که بدون شک توام با کشتار 
بی رحمانه غیرنظامیان، نابودی خانه های شخصی و تاسیسات عام المنفعه 
خواهد بود، تحریک احساســات ضد اســرائیلی در سایر مناطق فلسطین و 
حتی کل جهان اســلام را ســبب خواهد شــد. در نتیجه، بسیاری از گروه ها 
مانند حزب الله لبنان و دیگر گروه های تحت حمایت جمهوری اســلامی 
ایران در منطقه را که هم اکنون هم از گاهی علیه اسرائیل دست به اقدامات 
نظامی می زنند، تحریک خواهد کرد که در برابر ارتش اسرائیل جبهه دوم 
را بگشــایند. و همچنان این امکان وجود دارد که با توجه به موج جدیدی 
از افکار ضد اســرائیلی و ضد امریکایی که در جهان اســلام شــکل گرفته 
است، گروه های بنیادگرا نظیر القاعده که دشمنی با امریکا و اسرائیل مبناء 
تشکیلشــان بوده اســت، از فرصت بدســت آمده برای احیایی مجدد خود 
اســتفاده کنند و به صورت مشــترک و یا جداگانه با حماس و دیگر گروه ها 

در برابر اسرائیل بجنگند.
گیر افتادن در غزه توام با مقابله در چند جبهه، ارتش اســرائیل را به جنگ 
فرسایشی وارد خواهد کرد که سالیان متمادی طول خواهد کشید، میلیاردهای 

دلار هزینه خواهد شد و جان هزاران سرباز اسرائیلی را خواهد گرفت.

فاجعه در انتظار اسرائیل

این قطع نامه 
درک عمومی 
ملت ها و 
کشورها از 
وضعیت 
بود. آن ها 
متوجه شدند 
که اقدامات 
تهدید کنندهٔ 
صلح و امنیت 
منطقه و جهان 
از سوی رژیم 
صهیونیستی 
دارد اتفاق 
می افتد برای 
همین خواهان 
آتش بس 
فوری و ارسال 
کمک های 
بشردوستانه به 
مردم فلسطین 
شدند

ت
س

سیا

تجمع 4۰۰۰ نفره اصولگرایان )تحت عنوان مبنا( به ریاست آقای قالیباف 
و مباشــرت آقایان حدادعادل و محســن رضایی در روزگاری که هوای 
انتخابات بســیار ســرد است، کاری مفید و لازم بود.حتی شیوه این جمع 
شدن که به رزمایش و لشکرکشی در قالب اعزام گردانهای رزم با اتوبوس 
از اســتانها و مناطق مختلف کشورشــباهت داشت، چیزی از اهمیت آن 
نکاست.همچنین می توان از محتوای تکراری و دم دستی سخنرانی های 
بیان شــده در این نشســت، به دلیل اصل ضرورت تجمع صرفنظر کرد. 
بعلاوه بی سلیقگی در همزمانی این مراسم با کشتار شدید مردم غزه از 

سوی صهیونیستها را نیز می توان نادیده انگاشت.
ضمن تبریک و دســتمریزاد به برگزارکنندگان این میتینگ 4۰۰۰ نفره 
نکاتی وجود دارد که بیان آن ها می تواند، نشســتهای آتی را بی عیب و 

نقص تر به ثمر بنشاند.
۱- عــادت مااصولگراهاســت کــه هراز گاهی و بخصوص در آســتانه 

انتخابات، کرکره مغازه ای را بالا می زنیم و یک تابلو هم بالای ســرش 
نصب می کنیم. این بار اسم »مبنا« بر این تابلو نوشته شده. قبل تر اسمهایی 
مثل جمنا، یکتا، شریان و... بالای این مغازه نصب شده و اکنون بی آنکه 
ماهیت این دکان عوض شود یا کالایی که در آن عرضه می گردد تغییر 
یابد، صرفاً به تغییر اســم بســنده شده. هرگاه مغازه جدیدی باز می شود، 
مشتریانی وارد آن می شوند اما به محض ورود می بینند همان کالاهای 
از مدافتاده قبلی )دوست ندارم از واژه بنجل استفاده کنم( توی قفسه ها 
چیده شــده و مغازه داران جدید حتی زحمت یک گردگیری ســاده را هم 

به خود نداده اند.
۲- از آنجا که تجمع ۵ شنبه به منظور برنامه ریزی برای انتخابات مجلس 
قانونگذاری برگزار شــده، لابد فرآیندهای قانونی در آن رعایت شــده و 
مثلًا مجوز وزارت کشــور را دارد. چه خوب اســت تصویری از این مجوز 
که لابد اسامی درخواست کنندگان، هدف از برگزاری، مستندات قانونی 

و... در آن درج شده منتشر گردد.
3-شخص آقای قالیباف، مروج شفافیت است و انصافاً تلاشهای او برای 
مقابله با شورای نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت که زیر بار شفافیت 
نمی رفتند قابل ســتایش اســت. از طرفی طبق قانون جدید انتخابات، 
شفافیت در باره هزینه های تبلیغاتی الزامی شده است. پس انتظار می رود 
آقای قالیباف میزان هزینه گردهمایی 4۰۰۰ نفره )ایاب و ذهاب، پذیرایی، 
تدارکات،...( را که با یک حســاب سرانگشــتی به چندین میلیارد تومان 

می رسد اعلام و محل تأمین این هزینه ها را به اطلاع عموم برساند.
4- تولیــت محتــرم حرم امام خمینی نیز لازم اســت توضیح دهد با چه 
توجیهی اجازه میتینگ تبلیغاتی یک گروه سیاسی را در آن مکان صادر 
کرده. اگر انجام چنین مراســمی درشــان آن مکان هست، آیا این امکان 
برای همه گروهها و جناحهای سیاسی فراهم خواهد شد؟ یا در این مورد 

گزینشی رفتار می شود؟

قیس احمد قادری
 استاد دانشگاه 

ساموئل هانتینگتون

میتینگ خاص!

محمدمهاجری
فعال سیاسی 

اصولگرا

یادداشت

سرمقاله

ماهان نوروزپور
روزنامه نگار

  جنایت 
چند بعدی 
آمریکا در 
منطقه

 در گفت وگو با صباح  زنگنه 
مطرح شد :  رژیم صهیونیستی
 به دنبال رقم زدن یک هولوکاست
 واقعی است

گروه اقتصادی: جمعه شــب، در یک جلســهٔ فوری و 
اضطراری قطع نامهٔ پیشــنهادی کشورهای عربی به 
منظور درخواست آتش بس در بحران غزه با ۱۲۰ رأی 
در مجمع عمومی سازمان ملل به تصویب رسید. این 
قطع نامه که توســط اردن به نمایندگی از کشورهای 
عربی تحت عنوان »حمایت از غیرنظامیان و پایبندی 
به تعهدات حقوقی و بشردوستانه« به مجمع عمومی 
به رأی گذاشته شده بود مورد تأیید کشورهای عربی 
و حتی غیر عربی سازمان ملل واقع شد. در این بین اما 
شایان توجه است که عراق به صورت تعجب برانگیزی 
به این قطع نامه رأی ممتنع داد هر چند که در آخر رأی 
خود را به مثبت تغییر داد. اما اسرائیل زیربار قطع نامهٔ 
ســازمان ملل نرفته است و همچنان به حملات خود 
ادامه می دهد و حتی از ورود کمک های بشردوستانه 
به غزه جلوگیری می کند. خبرها حاکی از این اســت 
که رژیم صهیونیســتی حملهٔ زمینی خود به غزه را در 
ابعاد محدود آغاز کرده است. چنین حمله ای می تواند 
به تشــدید چنین شرایط پر تنشی کمک کند و باعث 
گســترده تر شدن وسعت درگیری ها می شود. آیا این 
قطــع نامه قدرت بازدارندگــی لازم را دارد؟ آیا رژیم 
صهیونیستی حملهٔ زمینی خود در ابعاد گسترده را عملی 
می کند؟ احتمال درگیری در سطح وسیع وجود دارد؟ 
در این باره با صباح زنگنه کارشناس مسائل خاورمیانه 

گفتگو کردیم:
ارزیابی شــما از قطع نامه ای که علیه اسرائیل  ��

صادر شده است چیست؟
این قطع نامه درک عمومی ملت ها و کشورها از وضعیت 
بود. آن ها متوجه شدند که اقدامات تهدید کنندهٔ صلح 

و امنیت منطقه و جهان از ســوی رژیم صهیونیستی 
دارد اتفــاق می افتد برای همیــن خواهان آتش بس 
فــوری و ارســال کمک های بشردوســتانه به مردم 
فلســطین شدند. البته در حالی که رژیم صهیونیستی 
دارد جنایت مرتکب می شود و طرف دیگر قربانی این 
جنایت اســت؛ موضع گیری های آشکار و روشنی در 
محکومیت رژیم صهیونیســتی در آن وجود ندارد و 
بانیان قطع نامه تلاش کردند که موضع بی طرفانه ارائه 
بکنند. در چننی وضعیتی نمی شود دو طرف بحران را در 
یک کفه گذاشت و قاتل و مقتول را کنار هم قرار داد. 
از این ها گدشته این قطع نامه به صورت غیر مستقیم 
رژیم صهیونیستی را به عنوان یک موجودیت مطرح 
می کند به همین خاطر نباید از آن انتظار زیادی داشت. 
امــا فضای کلی این قطع نامه عملًا محکومیت علیه 

اسرائیل دیده و تلقی می شود.
این قطع نامــه در عمل چقدر قدرت اجرایی یا  ��

بازدارندگی دارد؟
معمــولًا تا زمانی که شــرایط خاص با قطع نامه های 
ســازمان ملل همراه نشــود؛ اجرایی شدنشــان بعید 
اســت. مگر اینکه شــرایط خاصی همراه با آن بیاید. 
مثــلًا از دبیرکل بخواهند تا گــروه تحقیقاتی اعزام 
کند یا نیروهای صلح بان را به منطف بفرســتند. رژیم 
صهیونیســتی ده ها قطع نامه پیشین را نادیده گرفته 
است این بار هم همینطور خواهد شد. اما اگر حوادثی 
اتفــاق بیافتد که وجدان عمومــی جهان را بلرزاند و 
کشورها موضع روشن و آشکاری بگیرند ممکن است 
سازمان ملل هم موضع خود را صریح تر کند سعی کند 
تا جلوی جنایت را بگیرد اما فعلًا چنین اتفاقی نیافتاده 

است. رژیم صهیونیستی به بیمارستان المعمدانی که 
بیمارستانی بسیار قدیمی و سنتی است را بمباران کرد 
بعد هم یک بازی روانی و رسانه ای راه انداخت که این 
کار خود حماس بوده است. چه جنایتی بالاتر از بمباران 
یک بیمارستان و چند صد شهید کودک و زن و بیمار! 
ظاهراً قدرت های غربی تصمیم گرفتند که از این فرزند 
منحوس خود را که در منطقه کاشــتند بدون توجه به 

جنایاتی که مرتکب می شود؛ حمایت و دفاع بکنند.
چــرا عراق در رابطه با این قطع نامه رأی ممتنع  ��

صادر کرد؟
عراق برای اینکار توجیهاتی داشت. البته رأی خود را 
در آخر به رأی مثبت تغییر داد. عراق مطرح کرده است 
که اولًا متن قطع نامه یک متن متعادلی نیست. یعنی 
قاتل و مقتول را در یک سطح قرار داده است. دوم اینکه 
وقتی به ایجاد دو کشــور تاکید می کند به این معنی 
است که رژیم صهیونیستی را به عنوان یک موجودیت 
پذیرفته است. در حالی که قوانین و مصوبات پارلمانی 
عراق و قانون اساسی عراق اجازه نمی دهد که اسرائیل 
را به عنوان یک کشور تقلی بکند. عراق به این دلایل 
رأی ممتنع داد اما وقتی دید که فضای تبلیغاتی دارد 
از امتناع او سو استفاده می کند رأی خود را تغییر داد.

آیا همچنان با وجود این قطع نامه احتمال حملهٔ  ��
زمینی اســرائیل در ابعاد گســترده به غزه وجود 

دارد؟
همین الان اسرائیل دارد به صورت زمینی به غزه حمله 
می کنــد منتها حملهٔ خود را اعلام نمی کند. اگر حملهٔ 
خود را اعلام کند باید منتظر درخواست زیاد رسانه ها 
برای حضور در صحنه باشد. سازمان های بین المللی 

مثل صلیب سرخ، مثل سازمان پناهندگان و آوارگان 
و ده ها ســازمان دیگر می خواهند در غزه حضور پیدا 
کنند. اسرائیل نمی خواهد کسی در غزه حاضر باشد به 
همین خاطر حملهٔ خود را علنی نمی کند. الان رسانه ها 
مشتاق هستند که وارد منطقه شوند اما اسرائیل اجازه 
نمی دهد. الان هیچ کس خبر ندارد چه اتفاقی دارد در 
غزه می افتد. اسرائیل دارد تمام مقررات حقوق بشری 
و بین المللی را زیر پا می گذارد. او دارد تلاش می کند 
تا یک هولوکاســت واقعی را رقم بزند. او به جنایات 

خود ادامه می دهد با یک موضع نژادپرستانهٔ علنی.
بــا این اوصاف احتمال گســترش درگیری ها  ��

هست. اینطور نیست؟
طبیعتاً بله. هم در کرانهٔ باختری و هم در سرزمین های 
اشــغالی. ممکن است حتی در نیروهای خود اسرائیل 
هم اتفاقاتی بیافتد و در ادامهٔ کار از جنگ امتناع بکنند. 
آمریکا هم به طور مستقیم دارد نیرو وارد می کند و هم 
مدیریت صحنهٔ جنگ را به عهده گرفته و هم اسرائیل 
را از نظــر مالی تأمین می کند. یک جنایت چند بعدی 
توسط آمریکا دارد انجام می گیرد. رژیم صهیونیستی 
در این ســایه ها و در این کوشــش ها به جنایات خود 
ادامــه می دهد بــدون نیاز به اعلام کردن حملهٔ خود. 
درگیری الان در سطح نیروهای مقاومت است. البته 
نزدیک ترین کشــورها به سرزمین های اشغالی مصر 
و اردن اســت این دو کشــور خود را مستثنی کردند و 
عملًا خلع سلاح شدند. با قراردادهایی هم که با رژیم 
صهیونیستی منعقد کرده است اجازهٔ نزدیک شدن به 
مرزها را به این کشــورها نمی دهد. حتی اجازهٔ اعزام 

کمک های درمانی را نیز نمی دهد.
گفتگو

گروه سیاســی: بحث اختــلاف میان برخی 
دســتگاه ها بــا وزارت خارجه قدمت کمی 
ندارد. ایــن اختلافات در دوران دولت های 
یازده و دوازده بیش از همیشــه بود و انتظار 
می رفــت در دولت ســیزدهم اوضاع کاملًا 
عوض شود. اما اختلافات هرچند کمتر شدند 
اما فاصله دیدگاه ها کم نشد. حالا بر اساس 
سیاســت های کلی برنامه هفتم، نیروهای 
مســلح، وزارت اطلاعات و سازمان انرژی 
اتمی تکلیفی برای هماهنگ کردن اقدامات 
در زمینــه روابــط خارجی با وزارت خارجه را 
ندارند. این تصمیم نگرانی هایی را در زمینه 
آسیب به نهاد وزارت خارجه مطرح می کند. 
نگرانی هایــی که می گویند عدم هماهنگی 
بین این دستگاه ها می تواند منجر به انزوای 
ایران در جوامع جهانی و به نتیجه نرســیدن 

اقدامات مبتنی بر منافع ملی باشد.
گفتگو با فریدون مجلسی دیپلمات پیشین در 
مورد بند الف ماده ۱۰۰ لایحه قانون برنامه 
هفتم توســعه در خصوص وزارت خارجه را 

در ادامه بخوانید.
عدم هماهنگی برخی دســتگاه ها با  ��

وزارت خارجــه چه معنایــی دارد؟ این 
مساله آیا می تواند روند تصمیم گیری ها 

را در ســاختمان وزارت خارجه عوض 
کند؟

می دانیــد کــه روابط خارجی ایران بســیار 
محدود است و سال هاست که محدود بوده. 
به دلیل اتخاذ سیاست های انزوا طلبانه ایران 
و مشــکلاتی که در رابطه با دیگر کشورها 
داشته و اینکه همه انها به تحریم های امریکا 
پیوســته اند ما عملًا روابط گسترده خارجی 
نداشــته ایم. با کشــورهای اروپایی مرتب 
درگیر مسائلی بودیم با سفارت خانه های آنها 
و دستگیری ها و مسائل دیگری که می دانیم. 
همه اینها باعث شد کشورهای غربی و امریکا 
روابط خوبی با ایران نداشته باشند. ما با چین 
روابط خارجی گســترده تری داریم و روسیه 
هم توقعاتی از ایران دارد اما رقیب تجاری ما 
در حوزه نفت و انرژی است و کار دیگری با ما 
ندارد. درگیری ایران در مواردی مانند جنگ 
ســوریه که در حوزه سیاست خارجی نبوده. 
این هــا در حوزه اختیارات مقامات نظامی و 
امنیتی بوده که گهگاه مغایرتی هم با نظرها 
در وزارت خارجه داشته اند. در وزارت خارجه 
طبق ســنت و اصول کارشناسان باید منافع 
ملی را معیار قرار داد و بعد اگر سیاســت ها از 
طــرف حاکمیت تغییر کند دیگر خود دانند. 

گاهی منافع ملی در تضاد با منافع آرمانی یا 
ایدئولوژیک قرار می گیرد.

در زمانــی کــه ایران درگیــر تحریم های 
فلج کننــده بود و ظریــف وزیرامورخارجه با 
زحمت برای گریز از شــش قطعنامه ناچار 
بــود با ظرافت عمــل کند،  هر موفقیتی که 
به دســت می آورد، هنگام بازگشت به ایران 
یا با اســتقبال اهانت آمیز روبه رو می شــد یا 
بلافاصله با آزمایش موشک یا مانور نظامی 
یا دریایی با هدف باطل کردن پیشرفت های 
مرتبط با گفتگوها روبه رو می شد. این اتفاقات 
یک بار هم به اســتعفای ظریف انجامید که 

البته در نهایت پذیرفته نشد.
الان هم با اینکه وزیرخارجه کنونی از درون 
بخش ســخت تر نظام برخاســته است، اما 
قدمی کــه بخواهد برای مصلحت و منافع 
بــردارد، کســانی از دیگــر نهادها یا برخی 
روزنامه ها و... هســتند کــه به او انتقاد وارد 

می کنند.
آیا این وضعیت باعث می شــود وزن  ��

وزارت خارجــه در گفتگوهایــی که با 
کشورهای دیگر دارد پایین بیاید؟

در همین قضیه حماس دیدیم چندین کشور 
را بــه قاهره دعــوت کردند تا بتوانند اعمال 

نفــوذی کنند تا آتش بس ایجاد شــود. اما 
ایران را که از حماس حمایت سیاســی دارد 
دعوت نکردند. حتی سوریه و لبنان را به دلیل 
وابســتگی به ایران دعوت نکردند. بنابراین 
می توان گفت از نظر سیاســی ایران هنوز با 
وجود نزدیک تر شدن به عربستان نتوانسته 
اعتماد زیادی را جلب کند. برای اینکه خود 
عربســتان و کشورهای عربی ضمن تمایل 
به پرهیز از تنش با ایران مایل نیستند ایران 
تمایلات و آرمان های خود را به آنها تحمیل 
کند. بنابراین این مشکلات همه باید با هم 
حل و فصل شوند. باید از واقعیت های جهان 
درس گرفت و با این واقعیت ها باید کنار آمد 
ولو اینکه با ایده آل ها یا ایدئولوژی ها موافق 
نباشــد. آنچه که مهم اســت منافع مردم و 
آسایش آنها و توسعه اقتصادی مردم و زندگی 

آنها و تامین های نیازهای مردم است.
آیا بخش های دیگــر قادرند وظایف  ��

وزارت خارجه را بر دوش بکشــند و این 
مسئولیتی که در حوزه سیاست خارجی 
بر شانه هایشــان گذاشته می شود را به 

انجام برسانند؟
من فکر می کنم دیگر از آن زمان ها گذشته 
و خــود انهایی که به صــورت عادت برای 

خودشان یک موقعیت هایی را قائل بودند و 
می خواستند بازدارندگی انجام دهند خودشان 
را باید با سیاست های کلی تری که بر مبنای 
شکســت های قبلی به آن رسیده اند تطبیق 
دهند. شــرایط دیگر مانند شرایط زمانی که 

به مقابله با برجام برخاستند نیستند.
آیــا این اتفاقات نشــان می دهد که  ��

ما در حال ورود به تغییرات ســاختاری 
شــده و شــاهد تعریف جدید از نقش 

وزارت خانه ها و سازمان هستیم؟
الان گروهی از خود دولت از اف ای تی اف که 
یکی از دلایل انزوای بانکی و بازرگانی ماست 
حرف می زنند. چون همه می دانند قدم اول 
تجارت این است که اف ای تی اف را بپذیرید. 
اگر پذیرفته نشود یعنی عدم تمایل به پیوستن 
به روابط با دیگر کشورها. البته برای برخی از 
گروه ها انزوا نوعی موفقیت است چون فکر 
می کنند اگر در خانواده بین المللی قرار بگیری 
باید معیارهای جهانی را بپذیرید. ایران برای 
خودش معیارهای منحصربه فرد قائل است 
و می گوید تمام دنیا هم اگر نباشــد ما در را 
روی خودمان می بندیم. اما این اندیشــه ها 
روز بــه روز کمتر شــده اند و مردم و جامعه 

جهانی تر شده اند.

تضعیف دستگاه دیپلماسی در برنامه  هفتم؟ مهسا مژدهی
روزنامه نگار

 فریدون مجلسی: برای برخی  از گروه ها انزوا نوعی موفقیت است
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شنبه
13 آبانماه 1402 

سال هفتم
شماره 335

نرخ بیکاری 
عمومی در 

کشور در سال 
13۸5 حدود 

11 درصد بوده 
است. این 

رقم در سال 
13۸۷ و 13۸۸ 

به حدود 10 
درصد کاهش 

و در سال 13۹0 
به 12 درصد 

دوباره افزایش 
می یابد. در 
همان سال 
13۹0 برآورد 

تعداد دانش 
آموختگان 

فارغ التحصیل 
دانشگاهی 

۶30 هزار نفر 
بود. این زنگ 
خطر وقتی به 

صورت جدی تر 
به صدا درآمد 

که در سال 
1400 به 40 
درصد رسید

بحث مهاجرت اتباع خارجی در همه کشــورهای جهان وجود 
دارد. ایالات متحده آمریکا خود از مهاجرپذیرترین کشورهای 
جهان محســوب می شــود، اما همین کشور در زمان ترامپ به 
خاطر بحران مهاجرت از مکزیک به جنوب آمریکا طرح دیوار 
مرزی را با هزینه بسیار گزاف مطرح کرد. این یعنی در همه جا 

برای مهاجرت ضوابطی وجود دارد.
 هم اکنون در بسیاری از کشورهای توسعه یافته اروپای غربی 
حجم مهاجرت به حدی بالاســت که ترکیب جمعیتی کشورها 
نیــز تغییــر کــرده اما مدیریت خوب و نظام مند باعث شــده تا 
زیست بوم اشتغال و بازار کار این کشورها به زیان مردم بومی 
و شــهروندان اصلی آن کشــور برهم نخورد. کشورهایی مانند 
آلمــان تــا ۲۰ درصد نیــروی کار خود را در اختیار غیر آلمانی ها 
قــرار دادنــد اما هرگز بی ضابطــه بازار کار خود را به زیان مردم 

خود خراب نمی کنند.
کشــورهایی مانند فرانســه و استرالیا کاملًا به صورت گزینش 
شــده مهاجر می پذیرند و بهترین ها را برای کار، تحصیل و… 
انتخــاب می کننــد. اما مهاجرپذیری در ایران در بازار کار کاملًا 
فله ای و بی ضابطه است. ما باید پیامدهای اجتماعی و مشکلات 
اقتصادی و بازار کار این نوع مهاجرپذیری این اتباع را بپذیریم.

ما مخالف آن نیســتیم که برادران هم زبان و هم کیش خود به 
عنوان اتباع در کشور حضور یابند، اما تشکل های کارگری نیز 
از ضابطه مند کردن این امر اســتقبال می کنند. البته معتقدیم 
به صرف مســلمان بودن یک فرد مهاجر نمی توان بی ضابطه 

همه چیز را پذیرفت.
 ما در زمان استخدام نیروی کار بومی در بسیاری از کارخانه های 
خصوصی نیز از ســوی کارفرما می بینیم که ابتدا نســبت به اخذ 
گواهی عدم ســوء پیشــینه فرد ایرانی اقدام می شــود و اگر فرد 
سوء پیشینه دارد، بررسی می شود که مورد چه بوده و بعد جذب 
نیرو صورت می گیرد، اما چنین راستی آزمایی و نظارتی درمورد 
کارگــران اتباع در ایران وجود ندارد. اصلًا فرض کنید یک فرد 
در گروه های تکفیری عضو بوده یا اصلًا به خاطر جرمی خاص 
به ایران گریخته است. ما باید سازوکاری داشته باشیم که چنین 

نظارتی را نیز از طریق ارتباط با کشورهای مبداء ایجاد شود.
البته این مسئله مطرح می شود که اتباع تنها در حوزه های کار 
ساده ای که نیروی کار ایرانی در آن با دستمزد مشابه هرگز کار 
نمی کنند، فعال هســتند. اما امروزه اتباع در بسیاری از مشاغل 
دیگر حضور داشــته و به مرور از مشــاغل ســاده به نیروی کار 
ماهر در ایران تبدیل می شوند. ما هزینه تبدیل نیروی کار ساده 
به ماهر را می دهیم، اما کارگر ماهر اتباع به محض رسیدن به 
موقعیت اســتادکاری یا کارگر حرفه ای، از ایران خارج می شود. 
اتفاقاً ما باید مانند تجربه برخی کشــورهای توســعه یافته دقیقاً 
در زمانی که کارگر خارجی اســتاد و حرفه ای می شود، امکانات 
لازم برای وی را تأمین و او را حداقل پنج سال متعهد به ماندن 

در ایران کنیم.
 یکی از مسائل ما این است که متاسفانه در ایران به دلیل آنکه 
اتباع فاقد حقوق در زمینه بیمه هســتند و مالیاتی بابت جذب 
آن ها از ســوی کارفرما داده نمی شــود، بسیار برای کارفرمایان 
جذاب هســتند. این درحالی اســت که اتفاقاً ادارات مهاجرت 
مرکزی در بســیاری از کشــورها )که در ایران وجود ندارد( در 
همــان ابتــدا مهاجر قانونــی را در حوزه تأمین اجتماعی و بیمه 
ذی حق می کند و کارفرما موظف به بیمه کردن است. در ایران 
تنها بیمه فرد مهاجر کارگر تنها در زمان فوت براثر حادثه تعلق 
می گیرد. اگر ضابطه ای برای بیمه کردن نیروی کار افغانستانی 
مهاجر در تعامل با دولت این کشــور ایجاد شــود، این میزان از 
برتری بخشــیدن در جذب نیروی کار اتباع توسط کارفرمایان 
ایرانی نیز از بین می رود و راه های سوءاســتفاده و محدودیت 
فرصت های شغلی برای جوانان خودمان نیز به وجود نمی آید. به 
هرحال همانطور که ما نیروی کار وارد کشور می کنیم، بخشی 
از نیروی کار ما نیز از کشــور خودمان به خارج کشــور مهاجرت 

می کند که باید جای آن پر شود.
 داشــتن اوراق هویتی، خطوط ارتباطی مانند موبایل و کارت 
بانکی برای رصد و کنترل و ســاماندهی نیروی کار اتباع بسیار 
مهم اســت و این ها حقوقی اســت که بهره مندی اتباع از آن به 
نفع دستگاه حکمرانی خود ما و جامعه ایرانی نیز خواهد بود. ما 
باید یک مجموعه مشوق در نظر بگیریم که هم کارگران اتباع 
ضابطه مندی و حضور قانونی را انتخاب کنند و هم کارفرمایان 
ایرانی باوجود کاری بودن و سختکوشی بیشتر کارگران اتباع، 
میان کارگر ایرانی و خارجی برتری و اولویت قائل نشوند؛ زیرا 
در شرایط کنوی کارگر اتباع نه هزینه خانوار و نه هزینه مسکن 
و نــه هزینه هــای دیگری دارد و گاه نصف کارگر ایرانی حقوق 

می گیرد که این باعث یک رقابت ناعادلانه می شود.
ما نباید به ســمت مهاجر ســتیزی و بیگانه ســتیزی برویم و 
مســئولین و برخی خطیب ها و ســخنرانان ما نیز نباید در این 
زمینه تحریکاتی انجام دهند. اینکه فردی بگوید مفاخر ایرانی 
ما ساکن افغانستان بودند لذا افغانستانی هستند یا بحث درباره 
حق رأی یا عدم حق رأی آن ها مباحث انحرافی است که تنها بر 
آتش تشویش اذهان عمومی می دمند. ما این ظرفیت را داریم 
که نابسامانی در حوزه اتباع را دامن نزنیم و بتوانیم این مسئله 

را با عقل سلیم و تکیه بر تعقل و تدبر حل کنیم.

مهاجرپذیری فله ای 
و بی ضابطه در ایران

حسن صادقی
رئیس اتحادیه پیشکسوتان 

جامعه کارگری

رضا اسدآبادی
روزنامه نگار

نماینده کارگران در شورای عالی کار از تشکیل کمیته مزد تا پایان آبان ماه خبر 
داد و گفت: در اولین جلســه شــورا بحث مســکن کارگری با حضور معاونین دو 
وزارتخانه مطرح و پیگیری می شود.هادی ابوی اظهار کرد: برخی از نمایندگان 
کارگران به دلیل آن که در صورت جلسه روز یکشنبه به بحث مزد اشاره نشده بود 
در جلسه شرکت نکردند با این حال دغدغه های نمایندگان کارگری مطرح شد و 
اعلام کردیم دنبال این نیستیم که درصد افزایش مزد مشخص شود بلکه هدف 
ما این است که درباره معیشت کارگران و بهبود آن گفت وگو کنیم.وی ادامه داد: 
در بحث مسکن مقرر شد که در اولین جلسه شورا که تا آخر ماه برگزار می شود 
معاون تعاون وزارت تعاون و معاون وزارت راه و شهرســازی حضور پیدا کنند و 

در رابطه با بحث مسکن کارگری گفت وگوهایی صورت گیرد.ابوی خاطرنشان 
کرد: در نشست امروز برخی از نمایندگان کارگری پیشنهاداتی را مطرح کردند از 
جمله اینکه کمیته مزد احیا شود تا بحث معیشت و راه هایی که به تقویت قدرت 
خرید خانوارهای کارگری کمک می کند با بهره گیری از نظرات کارشناســان 
بررســی کنیم.نماینده کارگران در شــورای عالی کار درباره احتمال ترمیم مزد 
کارگران در جلســه بعدی شــورای عالی کار نیز، گفت: برخی نمایندگان معتقد 
بودند که افزایش حقوق کارمندان طبق بخشنامه معاون اول رئیس جمهوری در 
قالب رفاهیات و بن خواربار صورت گرفته و بر این اساس مزد کارگران هم باید 
طبق وعده داده شده در اسفند سال قبل ترمیم شود، بنابراین مقرر شد جلسه ای با 

حضور رئیس سازمان امور استخدامی و سازمان برنامه و بودجه خارج از شورای 
عالی کار برگزار و در این باره توضیح داده شود و چنانچه این امر اتفاق افتاده بود 
موضوع را به شورای عالی کار ببریم و درباره آن گفت وگو کنیم.وی متذکر شد: 
پیشنهاداتی هم در خصوص کالابرگ به منظور تقویت معیشت کارگران مطرح 
شد و اعلام کردیم که یک سرمایه در گردش هر چند برای کوتاه مدت در اختیار 
تعاونی های کارگری قرار گیرد که در قالب این طرح فعال شوند.به گفته ابوی در 
حال حاضر تعاونی ها آمادگی توزیع اقلام و کالاهای اساســی از قبیل گوشــت و 
مرغ را دارند و اگر به لحاظ سرمایه در گردش تقویت و حمایت شوند، می توانند 

کالاهای اساسی را در اختیار کارگران قرار دهند.

حقوق کارگران در نیمه دوم سال تغییر می کند؟

 چالش 
فارغ التحصیلان 
بیکا ر 
در ایران

 نواقص ماده ۹۵ برنامه هفتم
 برای رشد مهارت عملی 
دانشجویان فارغ التحصیل

گــروه اقتصــادی: آمــوزش مهارت هــای عملی کار و 
فنون لازم برای اشــتغال در بازار کار، همواره یکی از 
دغدغه های والدین فرزندان بوده اســت. این دغدغه 
در دوره دانشــجو بودن افراد بیشــتر می شود؛ زیرا فرد 
تحصیلکرده حدود یک دهه از مهمترین ســال های 
عمــر خود را پای فراگرفتن دانشــی مصرف می کند 
که در نهایت قرار اســت در همان بازار کار نیز کارایی 
داشته باشد، اما در عمل بدون آموختن مهارتی مربوط 
به مشــاغل مرتبط با رشته، بســیاری از جوانان فارغ 

التحصیل شده و احساس سرخوردگی می کند.
ایــن آسیب شناســی به طور عمده از ســوی انبوهی 
کارشناســان حوزه فنــاوری و آموزش تاکنون مطرح 
شــده که آموزش های ارائه شده در فضاهای آموزش 
عالی کشور ارتباطی با فضای بازار کار ندارند. این انتقاد 
البته بیش از پیش به جای آنکه رشته های هنر، زبان، 
علوم تجربی و زیستی و پزشکی را هدف بگیرد، بیشتر 
رشته های فنی و سپس انسانی را مخاطب قرار می دهد.
در شرایطی که در دهه ۱3۸۰ رشته های فنی و ریاضی 
در صدر اولویت افراد قرار داشــته و توجه به صنعت و 
فنون و تولید اهمیتی به سزا در انتخاب رشته ها داشت، 
اکنون با در صدر قرار گرفتن رشته های علوم پزشکی 
)مانند دهه ۱36۰( آن فضای رقابتی از بین رفته است.
در حد فاصل ســال های ۱3۸۵ تا ۱3۹۵ دانشــجویان 
علوم فنی و ریاضی یکی از بالاترین نرخ های بیکاری 
فارغ التحصیلان دانشگاهی در کشور را دارا بودند. این 
درحالی اســت، که وضعیت نرخ اشــتغال در آن دوره 
چنــدان بحرانی نبوده اســت، اما نــرخ بیکاری فارغ 
التحصیلان فاصله ای قابل ملاحظه با ســایر بخش ها 

داشته است.
نرخ بیکاری عمومی در کشور در سال ۱3۸۵ حدود ۱۱ 
درصد بوده اســت. این رقم در ســال ۱3۸۷ و ۱3۸۸ به 
حدود ۱۰ درصد کاهش و در سال ۱3۹۰ به ۱۲ درصد 
دوباره افزایش می یابد. در همان ســال ۱3۹۰ برآورد 
تعداد دانش آموختگان فارغ التحصیل دانشگاهی 63۰ 
هزار نفر بود. این زنگ خطر وقتی به صورت جدی تر به 
صدا درآمد که در ســال ۱4۰۰ به 4۰ درصد رسید. این 
درحالی بود که اکثریت شــاغلین فارغ التحصیل نیز به 
ویژه در رشته های فنی و مهندسی در حوزه ای نامرتبط 

با رشته خود مشغول به کار شده بودند.
خروجی دانشگاه در ایران به بازار کار نمی رسد ��

»مرتضی. الف« دانشجوی مهندسی برق خواجه نصیر 
بوده است. او اکنون 36 سال سن دارد اما مدت ده سال 
است که به عنوان معلم حق التدریس ریاضی شناخته 
می شــود. برادر او »حســین« نیز در گرایش دیگری از 
همین رشــته در دانشــگاه قم پذیرفته شد اما او که سه 
ســال از مرتضی کوچکتر اســت، ۱۰ سال است که در 
حوزه گرافیک و عکاسی مشغول به کار است. وی این 
هنر را با آزمون و خطای فراوان و دوره های آموزشــی 
طولانی و بسیار گرانقیمت کسب کرده است. هردوی 
این دو برادر معتقدند آموزش های حوزه برق-مخابرات 
و برق-قدرت که در دانشگاه فراگرفتند، به هیچکدام از 

بخش های زندگی شان ارتباط پیدا نکرده است.
»پویا. ج« اهل صومعه سرا که در دانشگاه علم و صنعت 
عمران را تا مقطع کارشناسی ارشد مطالعه کرده است، 
اکنون کتابفروش است. از وی در این رابطه می پرسیم 
که چرا او یک عضو ســازمان نظام مهندســی نیست و 
پای ساختمان قرار نمی رود. او پاسخ می دهد: ورود به 

سازمان مهندســی و یادگرفتن کار واقعی، پروسه ای 
بســیار طولانی تر و رنج آورتر به اندازه کل ســال های 

تحصیل است.
»سعید. ح« دانشجوی سابق و فارغ التحصیل مکانیک 
دانشــگاه تهران نیز برخلاف افراد یادشده وضع خوبی 
دارد، امــا او در بخــش اقتصاد کریپتو و رمزارزها فعال 
است. او بارها در بخش بیزینس و تجارت الکترونیک 
و حوزه هــای معاملات ارزی و اقتصادی وارد شــده و 
ورشکستگی تجربه کرده اما اکنون با ۱۰ سال تجربه 
در دهه چهارم زندگی خود بالاخره توانسته درآمد ماهانه 
بیش از 4۵ میلیون تومان را برای خود تضمین کند. از 
او پرسیدیم که چرا در رشته خودش فعال نشده است. 
او جواب داد: »واقعاً تصوری که از مکانیک سیالات در 
ذهن تان دارید با بازار کار در ایران بســیار فاصله وجود 
دارد. من در صورت داشتن آشنا شاید در یک اداره درجه 
چندم به عنوان کارشــناس فنی استخدام می شدم که 
پس از چند سال در سن چهل سالگی درآمدم احتمالًا 

یک سوم آن چیزی بود که اکنون بدست می آورم.«
وی می افزایــد: احتمالًا در صــورت حضور به عنوان 
کارشــناس فنی نیز براساس پروتکل های قبلی عمل 
می کردم و عملًا درســی که خواندم به هیچ دردی که 

در بازار کار لازم باشد، نمی خورد.
چاره اندیشی دولت در برنامه هفتم ��

در چنین شرایطی، دولت ها سال هاست طرح هایی در 
معاونت های خود از جمله معاونت علمی و پژوهشــی 
ریاست جمهوری برای جلوگیری از افزایش نرخ بیکاری 
فــارغ التحصیلان و به ویژه پیوند صنعت و دانشــگاه 

پی گرفته اند.
فرزین فردیس )عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی 
تهران( در این رابطه معتقد است: دولت تاکنون در شعار 
تفاهم هایی را در چهارچوب تولید دانش بنیان و پیوند 
صنعت و دانشگاه با بخش خصوصی پی گرفته است، 
اما تاکنون در عمل هیچ اتفاق موثری رخ نداده است.

از وی درباره علت عدم وقوع یک تحول جدی می پرسیم 
و او پاسخ می دهد: واقعیت این است تا زمانی که بسیاری 
از بنگاه های اقتصادی در کشور از رانت وام ارزان، مواد 
اولیه ارزان، نیروی کار ارزان و سایر حمایت های مختلف 
بهره مند هستند، هیچکدام به سوی بهینه سازی و دانش 
بنیان کردن و اســتفاده از علم روز در تولید نمی روند 
و ابتــکار و علم محوری در تولید کشــور حرف اول را 
نخواهد زد. در واقع بخش خصوصی و دولتی ما ضرورت 
اقتصادی خاصی هنوز برای دانش بنیان ساختن فرآیند 

تولید کالا و خدمات خود حس نکرده است.
 نارضایتی ها از عدم پیوند صنعت و دانشــگاه درحالی 
است که مقام معظم رهبری تاکنون هفت بار بر بحث 
پیوند صنعت و دانشــگاه تاکید کرده اند. ایشان سه بار 
در ســال ۱3۸۵ و دوبار در ســال ۱3۸۸ و دوبار دیگر در 
سال ۱3۹۰ از مسئله پیوند صنعت و دانشگاه و اهمیت 
حیاتی آن برای اشتغال و تحرک بخشی به بازار کار و 

تولید صحبت کرده اند.
با این حال ســند جامعه نظام ملی نوآوری که یکی از 
اصلی ترین اســناد مربوط به این حوزه است، علیرغم 
وعده های داده شده از سال ۱4۰۰، هنوز در وزارت علوم 
تدوین نشده است. این روند کند و شعاری پیوند صنعت 
و دانشگاه باعث شد که بر مبنای اصل 3۰ قانون اساسی 
و براســاس اسناد بالادستی و تاکیدات سلسله مراتب 
حاکمیتی درباره ضرورت ارتباط یافتن آموزش عالی با 

بازار کار و صنعت، دولت سیزدهم در برنامه هفتم توسعه 
این بحث را برای بار اول به صورت صریح بگنجاند.

ماده ۹۵ پیش نویس برنامه هفتم توســعه که اخیراً به 
تأیید مجلس رسیده، بر آموزش فنی و عملی در پایان 
دوره برای هر فارغ التحصیل دانشــگاهی تاکید دارد. 
براساس ماده ۹۵ لایحه مذکور؛ به منظور وحدت رویه و 
تقویت هماهنگی در روند توسعه آموزش عالی، پژوهش 
و فناوری، وزارتخانه های علوم، تحقیقات و فناوری و 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی مکلف هستند ظرف 
شش ماه پس از لازم الاجرا شدن این قانون، طرح خود 
مشــتمل بر تعیین ظرفیت کل و سهم دانشجویان به 
تفکیک رشته، مقاطع تحصیلی و زیر نظام های آموزش 
عالی کشور، توزیع دانشجو در رشته، مقاطع تحصیلی 
و نیز توســعه و ایجاد رشــته و مقاطع تحصیلی مورد 
نیــاز در گروه های آموزش عالی، مبتنی بر ملاحظات 
آمایش آموزش عالی و آمایش ســرزمین را تهیه و به 
تصویب شــوراهای گســترش و برنامه ریزی آموزش 

عالی وزارتخانه های مذکور برسانند.
بــر این مبنا وزارتخانه های علوم، تحقیقات و فناوری 
و بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی در رشته های 
غیــر بالینی، موظفند در هــر یک از مقاطع تحصیلی 
دررشــته های ممکن در کنــار دروس نظری، دروس 
عملی و مهارتی را نیز در دانشگاه ها و مؤسسات آموزش 
عالی دولتی و غیر دولتی، دانشــگاه آزاد، پیش بینی و 
ارائــه نماینــد به گونه ای که پس از فراغت از تحصیل 
در رشــته مذکور، دانش آموخته دانشگاهی حداقل در 
یک حوزه تخصصی دارای مهارت های کاربردی مورد 
نیاز کشور باشد. دستگاه های اجرائی موظفند مشارکت 
لازم را برای اجرای دروس عملی در دســتگاه اجرائی 

خود به عمل آورند.
به نظر می رســد باتوجه به انتزاعی بودن دروس رشته 
انسانی و زبان و فعال بودن وزارت بهداشت در آموزش 
عملی فارغ التحصیلان رشته های تجربی و پزشکی از 
سال های دور، بیشترین فشار در این بخش روی دوش 

وزارت علوم و دانشکده های فنی و مهندسی باشد.
جای خالی سازمان آموزش فنی و حرفه ای ��

رشد بخش تحصیلکرده در نیروی کار ایران و افزایش 
سهم کارگران باسواد در جامعه، امری است که آمارهای 
مرکز آمار نیز موید آن است. اخیراً یکی از کارشناسان 
مرکز آمار در تحقیقی جامع نشان داد: کاهش جمعیت 
نیروی کار بی ســواد در ایران به زیر ۱۰ درصد در دوره 
پنج ســاله اخیر محقق شده اســت. جمعیت کارگران 
بی سواد در ایران در دهه ۱36۰ چیزی حدود ۲۰ درصد 
بود. این رقم در ســال ۱3۹۵ حدود ۱3 درصد بوده و 
اکنون در ســال ۱4۰۲ به مرز کمتر از ۹ درصد نزدیک 
می شود و از سال ۱4۰۰ این میزان تک رقمی شده است.

در چنین شــرایطی، رشــد و گسترش آموزش در میان 
کارگران، توقعات آنان را نیز بالا برده است. با این حال، 
سازمان آموزش های فنی و حرفه ای همواره نقشی مهم 
در ارتقای مهارت نیروی کار داشــته است. بسیاری از 
فارغ التحصیلان دانشگاهی پس از پایان تحصیل در 
مراکز آزاد فنی و یا وابســته به این ســازمان توانستند 

داوطلبانه مهارت بیاموزند.
با وجود انبوه تجربه انباشته در این سازمان تخصصی 
در حــوزه آموزش هــای عملی و فنی، در طرح ماده ۹۵ 
برنامه هفتم توسعه که اخیراً توسط مجلس مطرح شد، 
هیچ اسمی از ظرفیت های این سازمان و نقش آن در 

ارتقای مهارت و آموزش عملی دانشجویان نیاورده اند.
بی اطلاعی وزارت علوم از بازار کار ��

اکبر شــوکت )مدرس ســابق سازمان فنی و حرفه ای 
و دبیراجرایــی خانه کارگر قم( در این زمینه می گوید: 
واقعیت این است که در سال های گذشته وزارت علوم 
نشان داده بود که برخلاف تکلیف های معین شده برای 
این وزارتخانه برای توسعه آموزش مهارت ها، نتوانسته 
به ویژه در بخش فنی و مهندسی دانش عملی مرتبط با 

بازار کار و صنعت را به دانشجویان منتقل کند.
وی که در حوزه فعالیت ســاختمانی حضور داشــته و 
رئیس کانون انجمن های صنفی کارگران ســاختمانی 
اســت، در حوزه رشــته خود می گوید: بسیاری از فارغ 
التحصیلان حوزه معماری، شهرســازی و عمران که 
می خواهند وارد این صنعت شوند، در ابتدا هیچ شناخت 
پیشینی از شرایط این صنعت، موقعیت اقتصادی، روابط 
درونی آن و کیفیت ورود به این فضا را در دست ندارند 
و دانش عملی در این بخش به خوبی منتقل نمی شود. 
وضعیت در سایر رشته های فنی و مهندسی به مراتب 
بدتر اســت و وضعیت رشته های دانشگاهی مرتبط با 

تولید مسکن باز به نسبت بقیه بهتر است.
شوکت با اشاره به اینکه در عرصه صنایع بزرگ خودرو 
باوجود تربیت هزاران هزار دانشــجوی مکانیک هیچ 
تحول موثری نداشــتیم، اظهار کرد: سازمان آموزش 
فنی و حرفه ای که در طرح اخیر دولت در برنامه هفتم 
توســعه غایب است اساساً وظیفه اصلی خود را توسعه 
مهارت و دانش کار عملی می داند ولی کلیه مباحث این 
ماده برای توسعه آموزش های فنی و عملی به وزارت 
علوم و بهداشــت محول شده است. ما در حوزه وزارت 
بهداشت هیچ مشکل خاصی در زمینه آموزش نداشتیم 
و این فرآیند در قالب طرح ها طی می شود، اما در وزارت 
علوم واحدهایی عملی در رشته های فنی پیش از این 
نیز داشتیم که حقیقتاً فرمالیته بوده و نسبتی با بازار کار 

واقعی نداشتند.
 دبیر اجرایی خانه کارگر قم افزود: ســی ســال قبل ما 
چیزی به نام »طرح کار« داشتیم که براساس آن دانش 
آموز و دانشجو در دوران تابستان در حوزه رشته نزدیک 
به خود در بازار کار واقعی و عملی وارد می شد و آموزش 
عملی کار را در خود محیط کار می دید، اما اینکه ما در 
پایان دوره تحصیل یک فرد چند واحد را توســط نهاد 
غیرتخصصــی در حوزه آموزش عملی )وزارت علوم( 
به دانشــجو بدهیم، به نوعی پسرفت نسبت به همین 

طرح های چند دهه پیش محسوب می شود.
شــوکت با تاکید بر اینکه »وزارت علوم فاقد امکانات 
و ظرفیت های لازم برای اجرای چنین طرحی است« 
تصریح کرد: دولت اگر بخواهد این طرح موفق شود حتماً 
باید از سازمان فنی وحرفه ای استفاده کند. دانشگاه های 
ما آنقدر در حوزه تئوری وارد شــدند و با پرورش نخبه 
آن را در قالــب فــرار مغزها به خــارج صادر کردند که 
دیگــر نمی توان در این حوزه انتظار تحولی از متولیان 

دانشگاهی داشت.
با این اوصاف وقتی آمار حدود ســالانه ۵۰۰ هزار نفر 
مهاجرت دانش آموختگان دانشگاهی از کشور )از میان 
سالانه 6۵۰ هزار نفر کل جمعیت مهاجرین( وجود دارد، 
این زنگ خطر باید برای مسئولان به صدا دربیاید که 
خروجی علمی دانشگاه های کشور اگر در خدمت بازار 
کار ایران قرار نگیرد، به صورت غیرمستقیم در خدمت 

بازار کار و تولید کشورهای دیگر قرار خواهد گرفت.
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گروه اجتماعی: نمایندگان مجلس شــورای اســلامی این روزها درحال بررسی 
مواد لایحه برنامه هفتم توسعه هستند، برنامه ای که قرار است بعد از تصویبِ 
نهایی ســندی بالا دســتی برای قوانین و مقررات شود تا نقش راهنمای مسیر 
را ایفا کند، اما برخی از مواد این لایحه پیشــنهادی بحث برانگیز شــده اســت، 
طوری که از ماده ۷۵ این برنامه ســر و صدای امکان دسترســی به اطلاعات و 
داده های زندگی خصوصی افراد به گوش می رســد، »راه اندازی ســامانه رصد، 
پایش و سنجش مستمر شاخص های فرهنگ عمومی و سبک زندگی مردم« 
وظیفه ای است که در این ماده به دوش وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برای 
»تحکیم سبک زندگی ایرانی اسلامی« گذاشته شده و »دستگاه های اجرایی 
و دارندگان پایگاه های داده مکلف اند نســبت به ارائه مســتمر و جامع داده ها به 
این سامانه به صورت برخط اقدام کنند.« البته این ماده از مواد لایحه پیشنهادی 
در گام اول و با اســتناد به اصل ۲۵ قانون اساســی نتوانست رضایت نمایندگان 
مجلس را جلب کند و برای بررسی بیشتر به کمیسیون تلفیق سپرده شد و حالا 

باید دید سرنوشت آن چه می شود.
چرا نظام تقننی اصرار دارد در زندگی خصوص افراد دخالت کند؟ ��

جدا از تصمیم گیری اعضای کمیســیون تلفیق، کیفیت ماده ۷۵ لایحه برنامه 
هفتم توســعه را میان حقوق دانان و وکلای دادگســتری به پرسش گذاشتیم، 
محمدحسین زارعی، استاد حقوق عمومی دانشگاه شهید بهشتی دراین باره به 
خبرآنلاین، می گوید: »براســاس یک رویکرد اشــتباه از انقلاب فرهنگی ما به 
دنبال طراحی و مهندسی اجتماعی از بالا و از سوی حاکمیت هستیم که کاملًا 
اشتباه است. فرهنگ اساساً امری تاریخی است و نمی شود با دخالت و طراحی 

و مهندسی آن را تغییر داد یا به زور و قدرت حاکمیت به جامعه دیکته کرد.«
او ادامه می دهد: »قرار اســت ســامانه ای شکل بگیرد که اطلاعاتی را براساس 
شاخص های فرهنگ عمومی در اختیار نهادهایی قرار دهد، اما مشخص نیست 
که شاخص های فرهنگ عمومی چه هستند؟ این شاخص ها چه تعریفی دارند؟ 
چه کسی باید این شاخص ها را تعریف کند؟ ضوابط آن چیست؟ درواقع مجلس 
به نوعی دست به تفویض موضوعی قانون زده و قرار است در جایی دیگر که 
مشخص نیست کجاست، این شاخص ها تعریف شود و به مرحله تشخیص و 
رصد و پایش و اجرا ... برسد. این موارد که عرض کردم از جنس قانون گذاری 

نیست بلکه کاملًا ابهام و اجمال و کلی گویی شده است.«
درهمین باره عبدالصمد خرمشــاهی، وکیل پایه یک دادگستری به خبرآنلاین 
می گوید: »قانون هیچ وقت فرهنگ درست نمی کند، فرهنگ یک مقوله پیچیده 
است، با الفاظ و قوانین نمی شود یک قالب درست کنیم و آن را تن مردم جامعه 
بپوشانیم، چیزی که مردم انتخاب می کنند باید میان شان مقبولیت داشته باشد، 
با بخشنامه قطعاً فرهنگ درست نمی شود، کدام قانون توانسته سبک زندگی 
مردم را تغییر دهد؟ کار فرهنگی هیچ وقت با زور جلو نمی رود.«او ادامه می دهد: 
»رصد کردن این شــکلی زندگی مردم با حقوق شــهروندی و قانون اساســی 
مغایرت دارد؛ باید پرســید اصلًا تحلیل داده های زندگی مردم و تصمیم گیری 
درباره آن ها به عهده چه کسی است؟ چه کسانی متولی آن هستند؟ اگر مردم از 
آن تمکین نکردند چه خواهد شد؟ لذا این طور موارد مشکلاتی در جامعه ایجاد 
خواهد کرد.«در واکنشی مشابه هوشنگ پوربابایی، وکیل پایه یک دادگستری 
به خبرآنلاین می گوید: »واقعاً تعجب می کنم نظام تقنینی ما چه اصراری دارد 
که به مســائل شــخصی و زندگی خصوصی افراد تا این حد مداخله کند، این 
درحالی ســت که می داند دخالت در امور شــخصی افراد، بنابر دستور امر و نهی 
نیســت؛ حکومت ممکن اســت برای تنظیم امور جامعه به اوامر و نواهی توجه 
کند اما هرجاکه در امور شــخصی و زندگی خصوصی افراد جامعه چه از منظر 
اجتماعــی و چــه از منظــر تقنینی و قضایی ســعی کرد با اوامر و نواهی با مردم 

برخورد کند، امر او نهی شد.«
ماده ۷۵ برنامه توسعه هفتم مغایر با قانون اساسی ��

همان طورکه گفته شــد ماده ۷۵ لایحه برنامه هفتم توســعه با استناد به اصل 
۲۵ قانون اساسی به کمیسیون تلفیق ارسال شده که درباره آن تصمیم گیری 
شــود، زارعی درباره مغایرت این ماده با اصول قانون اساســی به خبرآنلاین 
می گوید: »بر اســاس اصل ۹ قانون اساســی »هیچ فرد یا گروه یا مقامی حق 
ندارد به نام استفاده از آزادی به استقلال سیاسی، فرهنگی، اقتصادی و نظامی 
و تمامیت ارضی ایران کمترین خدشــه ای وارد کند و هیچ مقامی حق ندارد 
به نام حفظ اســتقلال و تمامیت ارضی کشــور آزادیهای مشروع را، هر چند با 
وضع قوانین و مقررات، سلب کند.« که بر همین اساس حریم شخصی افراد 
حریم مشــروع، مســتقل و آزاد آنها محســوب می شود و کسی اجازه در اختیار 
قرار دادن یا گرفتن این اطلاعات را جز با رضایت وی ندارد. از طرفی براساس 
اصل ۲۵ قانون اساسی وقتی بازرسی و نرساندن نامه ها، ضبط و فاش کردن 
مکالمات تلفنی، افشــای مخابرات تلگرافی و تلکس، سانســور، عدم مخابره 
و نرســاندن آنها، اســتراق سمع و هر گونه تجسس ممنوع است مگر به حکم 
قانون، پس دسترسی به اطلاعات شخصی از سبک زندگی و حریم شخصی 
آنها نیز قطعاً ممنوع است.«درهمین باره پوربابایی در ادامه گفت وگوی خود با 
خبرآنلاین بیان می کند: »این که وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی یا شورای 
عالی انقلاب فرهنگی بخواهد از طریقی مراکز دارنده اطلاعات داده را به ارائه 
داده و اطلاعات الزام کند با اصول متعدد قانون اساسی مانند اصل ۲۵ در تغایر 
است، و کسی اجازه ندارد داده های افراد را به سازمان ها و مراکز حاکمیتی ارائه 
کند. داده های مربوط به زندگی خصوصی افراد ممکن است با حیثیت، شغل 
و موقعیت اجتماعی شــان در تعارض باشــد، قانون اساســی هم این موارد را با 
صراحت مصون از تعرض تلقی کرده است، بنابراین در پرتو یک مقرره خلاف 
قانون اساســی نمی توان این انتظار را داشــت که بخش های حاکمیتی بتوانند 
از آن اســتفاده کنند و داده های حقوق خصوصی افراد را برخلاف میل شــان 
دریافت کند، هیچ فرقی هم ندارد این داده ها را شرکت مخابرات یا یک شرکت 
خصوصی در اختیار سایرین قرار بدهد، آن چه اهمیت دارد ارائه داده های مربوط 
به افراد اســت، این که توســط چه کسی و چه سازمانی انجام شود ایجاد مجوز 
نمی کند.«در واکنشی مشابه خرمشاهی می گوید: »قوانین که وضع می شود 
نباید با قانون اساسی در تعارض باشد، لذا هم در قانون اساسی و هم در قانون 
حقوق شهروندی، کلی بر رعایت حقوق مردم تاکید شده است، اگر مردم دغدغه 
این را داشته باشند که سبک زندگی شان رصد می شود منجر به تظاهر و مولد 

رفتار تظاهرگونه در جامعه خواهد شد.«

امروز آموزش 
و پرورش در 
همه مقاطع 
تحصیلی با 
کمبود 200 
هزار معلم 
مواجه است

کمبودی که 
حالا قرار است 
برای جبران آن 
از معلم های 
بازنشسته هم 
استفاده شود

عی
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کمبود پزشک متخصص زن عامل ۴۵ درصدی مرگ مادران باردار
چرا وزارت بهداشت طی این سال ها به وظیفه خود برای تربیت 
و توزیع پزشک متخصص زن اقدام نکرده است؟رییس سازمان 
نظام پزشــکی کشور در نخستین کنگره تخصصی چالش های 
بالینی زایمان طی ســخنانی با اشــاره به اینکه میانگین جهانی 
مــرگ مــادران باردار بــه ازای هر ۱۰۰ هزار تولد زنده، ۲۰۰ نفر 
اســت خاطرنشــان کرد: »در کشور ما این آمار در چهل سال به 
نزدیک ۲۰ در هر صد هزار تولد زنده رســید که یک دهم آمار 
جهانی و خیلی بهتر از چیزی است که دنیا تا ۲۰3۰ برنامه ریزی 

کرده است.«
وی در ادامه به بررســی عوامــل مرگ مادران باردار پرداخت و 
افزود: »در مطالعاتی که در کشــور صورت گرفته ســن متوسط 
مادران فوت شده 3۰ تا 3۵ سال و عمدتاً در زایمان اول بوده است.
 در این میان 4۵ درصد ناشی از عدم تخصص کافی کادر است.«

رییس زاده بار دیگر توزیع پزشــکان متخصص را مطرح کرد و 
گفت: »آمار دیگری که مهم اســت این که در ۱۷ درصد موارد، 
عدم دسترسی به متخصص زنان باعث مرگ مادر شده که این 

نشان می دهد پراکنش باید تغییر یابد.«
براساس آمارهای سازمان نظام پزشکی، به ازای هر ۷۰۰۰ زن 
ایرانی فقط یک پزشــک متخصص زنان فعالیت دارد. به علاوه 

این رشته تنها تخصصی است که تک جنسیتی است.
 در نتیجه محدودیت های خانوادگی و شغلی پزشکان متخصص 
را از فعالیــت در مناطــق کم برخوردار بــاز می دارد. حاصل این 
مشــکلات را می توان در ۹۱ شهرســتان کشــور که پزشــک 

متخصص زنان ندارند جویا شد.

هشدار حقوقدانان درباره ماده ۷۵ لایحه 
برنامه  هفتم توسعه

فرهنگ  با  زور جلو نمی رود

شنبهگزارش
13 آبانماه 1402 
سال هفتم
شماره 335

مظاهر گودرزی
روزنامه نگار

مظاهر گودرزی
روزنامه نگار

کلاس ها 
همچنان 
بی معلم!

کمبود ۲۰۰ هزار معلم
 در مدارس کشور

گــروه اجتماعی: کتاب، کلاس، معلم؛ یک بار این نیســت، 
یک بار آن دیگری، یک بار دانش آموز کلاس درس ندارد، 
یک بار در کلاس از معلم خبری نیست، هرچه هست نظم 
ناســامانی آموزش وپرورش را احاطه کرده، نظمی که نه 
معلم اش رضایت دارد نه دانش آموزش، روندی که محصول 
برنامه ریزی غلط یا حتی سال ها بی برنامگی است؛ به تعبیر 
محمدرضا نیک نژاد، کارشناس آموزش: »کمبود معلم در 
آموزش و پرورش پیامد یک برنامه دراز مدت اســت.« اما 
کدام برنامه می تواند دســت مدرســه را از وجود معلم خالی 
کنــد؟ آن هم یک کمبود ۲۰۰ هــزار نفری، به گفته علی 
امرایی، عضو کمیسون آموزش دیده بان عدالت و شفافیت: 
»امروز آموزش و پرورش در همه مقاطع تحصیلی با کمبود 
۲۰۰ هزار معلم مواجه است.« کمبودی که حالا قرار است 
برای جبران آن از معلم های بازنشســته هم استفاده شود، 
حتی خبرهایی به گوش می رسد که سن این معلم ها به ۷۰ 
سال هم می رسد، خبری که محمود امانی طهرانی، دبیرکل 
شــورای عالی آموزش و پرورش درباره آن به ایســنا گفت: 
»نبایــد نیروهایی که بــه کارگیری آن ها به بچه ها لطمه 
می زنــد را دوبــاره وارد محیط کار کرد البته ملاک این امر 
سن معلمان نیست. چه بسا معلمی در سن بالا نشاط دارد 

و بچه ها از حضور او لذت می برند.«
کدام برنامه، کدام معلم؟ ��

برنامه ریزی که توانســته برخی از کلاس های درس را با 
وجود گذشت یک ماه از سال تحصیلی از معلم خالی کند 
ماجرای برون سازی جذب معلم و رسمی نکردن استخدام 
آن ها اســت، برنامه ای که گویا فراموش کرده بود درمیان 
راه قرار است تعداد زیادی معلم استخدامی بازنشسته شوند. 
علی امرایی به خبرآنلاین می گوید: »دانشــگاه فرهنگیان 
مرکز تربیت معلمان اســت، در ســال ۱3۹۱ تعداد ۲۱ هزار 
نفر از داوطلبان توانستند در این دانشگاه پذیرش شوند، از 
ســال ۱3۹۱ تا ســال ۱3۹۷ این روند کاهشی بود تا جایی 
که در سال های ۱3۹4 و ۱3۹۵ میزان ظرفیت پذیرش در 
دانشگاه فرهنگیان به سه هزار نفر رسید، این درحالی ست که 
خروجی معلم ها از سازوکار آموزش به عنوان معلم بازنشسته 

بیش 3۰ هزار نفر بوده است.«
محمدرضــا نیک نژاد دراین باره بــه خبرآنلاین می گوید: 
»برون ســپاری هزینه های آموزش وپرورش به خانواده ها 
و از طرفــی حرکــت به ســمت خصوصی ســازی و البته 
به خدمــت گرفتــن معلم از روش هایی غیر از اســتخدام 
رســمی سبب ساز این کمبودها شــده است. لذا یک نگاه 
صرفه جویانه کلاس های درس را بدون معلم گذاشــته و 
آموزش وپرورش را به این حال و روز انداخته است. این روند 
از سال های گذشته شروع شد اما امسال به دلیل اینکه اوج 
بازنشسته شدن معلم ها و خروج آن ها از چرخه تدریس بود 
این کمبود بیشتر احساس شد.«او ادامه می دهد: »مسئولین 
برای جبران معلم در مدارس در دوران اوج بازنشســتگی 
معلم ها، به جذب نیروهای غیررسمی خیلی متکی شدند اما 
اتفاقاتی در جامعه افتاد که سبب شد تمایل علاقه مندان به 
معلمی کم شود. یک زمانی شوق و انگیزه برای معلم شدن 
زیاد بود، اما روند چند سال گذشته سبب شده انگیزه ای برای 
معلم شدن وجود نداشته باشد، چراکه هم فشار کاری معلم ها 
زیاد شــده، هم جذابیت شغل معلمی در مقایسه با مشاغل 
کم شده و از هم بدتر ناکافی بودن حقوق و مزایای معلمی 

سبب شده این شغل از چشم جوانان بیفتد.«
نیک نــژاد بیان می کند: »شــغل معلمی در ایران بســیار 
آزاردهنده شــده اســت، بسیاری علیرغم این که همچنان 
می توانند تدریس کنند تصمیم می گیرند بازنشسته شوند، 
حتی برخی نو معلم ها با داشتن سابقه یکی دو ساله تدریس 
از واژه تنفر برای شغل معلمی استفاده می کنند، همه این ها 
سبب شده یک زمینه اجتماعی ایجاد شود که افراد تمایلی به 
معلمی نداشته باشند. این وضعیت ادامه دارد و سبب می شود 
افراد بی انگیزه جذب معلمی شوند، آموزش وپرورش مجبور 
می شود افرادی که از همه جا رانده شده اند را برای معلمی 
به خدمــت بگیرند، این وضعیت کار را برای قدرت گرفتن 
یک نگاه ایدئولوژیک ســاده می کند که دوســت دارد در 

آموزش و پرورش قدرت بگیرد.«
درباره حضور افراد خاص در آموزش وپرورش، معین الدین 
سعیدی نماینده چابهار گفته بود: »نکته بسیار نگران کننده 

این است که رویکردی در وزارت آموزش و پرورش برای 
جــذب معلــم وجود دارد مبنی بر اینکه فقط افراد خاص در 
این حوزه جذب می شــود، بســیاری از افرادی که دارای 
صلاحیت های علمی هســتند به خاطر نوع نگاه شــان و 
بحث های سیاسی متاسفانه رد می شوند.«درباره نبود انگیزه 
برای معلم شــدن امرایی می گوید: »متاســفانه آموزش و 
پــرورش در دوره هــای مختلف با معلمان بدرفتاری کرده 
اســت، معلمی که بعد از مهر ۱4۰۱ بازنشســته شده هنوز 
پاداش پایان خدمت خودش را دریافت نکرده اســت، این 
رفتارها ســبب می شــود وقتی که افراد از بیرون به جامعه 
معلمــی نــگاه می کنند و وقتی نارضایتــی معلمان را در 
پرداختی آموزشــو پرورش می بینند رقبتی کمتری برای 

ورو دبه دانشگاه فرهنگیان دارند.«
چالشی به نام شرط سنی برای معلم شدن ��

همان طورکه گفته شــد وضعیت کمبود معلم درسال های 
اخیر و امســال به دلیل کاهش جذب معلم اســتخدامی در 
آموزش و پرورش از طریق دانشــگاه فرهنگیان، افزایش 
تعداد معلم های بازنشســته و البته کاهش تمایل و انگیزه 
برای معلم شــدن میان فارغ التحصیلان دانشگاهی است 
که می توانســتند از روش های دیگر، جذب این وزارتخانه 
شوند، اما با این وجود همچنان قوانین دست وپا گیری برای 
اســتخدام رسمی معلم از طریق دانشگاه فرهنگیان وجود 
دارد، علی امرایی دراین باره می گوید: »آموزش و پرورش با 
اینکه با کمبود ۲۰۰ هزار نفری معلم مواجه است متاسفانه 
دایره انتخاب خودش را محدود و محدودتر می کند، کسانی 
که مشتاق معلمی هستند و تدریس را مقدس می دانند در 
کنکور سراسری شرکت می کنند، اما ظوابطی برای دانشگاه 
فرهنگیان گذاشته اند که شرایط را سخت می کند، تا چند 
سال گذشته دانشجو با سن ۲۲ سال به بالا پذیرش نمی کرد، 
حتی اگر یک داوطلب بالای ۲۲ سال رتبه یک کنکور بود، 
دانشــگاه فرهنگیان او آر پذیرش نمی کرد. با تلاش ها و 
پیگیری های انجام شــده این سن به ۲4 سال رسید. الان 
کســی که ۲۵ ســال سن دارد به دانشــگاه فرهنگیان راه 
نمی دهند، اگر این فرد 3۰ سال هم خدمت کند سن او به 

۵۵ سال می رسد، آیا فرد ۵۵ ساله برای تدریس پیر است؟ 
درحالی که این سن اوج تجربه است.«

او ادامه می دهد: »حالا هیات عمومی دیوان عدالت اداری 
محدودیت سنی ۲4 ساله را باطل کرده و گفته افراد تا سن 
4۰ ســالگی می توانند پذیرش شوند اما آموزش و پرورش 
و ســازمان ســنجش به آن عمل نمی کنند، با این رویه که 
الان دانشگاه پذیرش می گیرد مجدد با کمبود معلم مواجه 

می شویم.«
دست برخی دانش آموزان به کتاب نرسید ��

با وجود این که این روزها خبرهای کمبود معلم پرسروصدا 
شــده اســت، اما از گوشــه و کنار خبرهای دیگری درباره 
این کــه برخی دانش آموزان هنوز کتاب دریافت نکرده اند 
هم شــنیده می شود، نیک نژاد دراین باره می گوید: »تهیه 
کتاب های درســی یک پروسه یکساله دارد که معمولًا در 
تابســتان کتاب ها آماده شــده است اما خیلی مواقع توزیع 
کتاب ها در مناطق با مشکلاتی همراه می شود، ممکن است 
هرســال به دلیل عدم برنامه ریزی یا انجام نشــدن درست 
برنامه ها توزیع کتاب در یک منطقه به خوبی انجام نشود. 
تقریباً هرســال این مسئله در آموزش و پرورش و مدارس 

وجود دارد.«
دراین باره، حجت الاســلام علی لطیفی، رئیس ســازمان 
پژوهش و برنامه ریزی آموزشی به ایرنا گفته که: »همیشه 
درصدهایی را داریم که به دلایل متعدد کتاب های درسی را 
با تأخیر دریافت می کنند. ثبت نام یک سری از دانش آموزان 
به هر دلیلی انجام نشده است، بنابراین کتاب هم با تأخیر به 
دست آنها می رسد، یک سری از دانش آموزان هم ثبت نام 
خود را انجام داده اند اما ثبت سفارش کتاب را موفق نشدند 
که انجام دهند، بخشــی دیگر مدارسی هستند که در ثبت 
کد مدرسه مشکل دارند، دسته دیگر دانش آموزانی هستند 
که ثبت سفارش آنها به صورت موقت انجام شده و اکنون 
برای ثبت سفارش قطعی شاهد تغییر در وضعیت هستند که 
چیزی حدود 4۰ تا ۵۰ هزار دانش آموز را شامل می شود. این 
تعداد، ثبت سفارش موقت را در مدرسه الف انجام داده اند و 
اکنون در مدرسه ب هستند که پرونده آنها باید منتقل شود.«

گزارش

اگر اغلب احساس زودرنجی می کنید یا زودرنجی شما باعث ایجاد مشکلاتی در زندگی 
شــما شــده اســت، مهم است که نگاه دقیق تری به آنچه در حال وقوع است داشته باشید. 
همیشه گام هایی وجود دارد که می توانید برای رشد ذهنی قوی تر بردارید، بنابراین می توانید 

با دیگران مدارا کنید و احساس بهتری نسبت به خودتان داشته باشید.
گاهی اوقات زودرنجی نشانه یک مشکل سلامت روان مانند افسردگی یا اضطراب است. یا 
در برخی مواقع زودرنجی صرفاً ناشی از فشار و استرس زیاد در بازه های زمانی خاص است.
اقداماتی وجود دارد که می توانید برای کاهش زودرنجی خود انجام دهید تا احساس بهتری 
داشته باشید مخصوصاً که افراد زودرنج معمولًا بعد از رفتارهای خود دچار احساس گناه و 
پشیمانی می شوند. در اینجا هفت استراتژی نام برده شده که می تواند کمک کننده باشد.

۱- به علائم هشداردهنده توجه کنید: ممکن است احساس کنید که در کسری از ثانیه 
از حالت آرامش به حالت زودرنجی و تحریک پذیری می روید، اما واقعیت این اســت که 
احتمال زیاد علائم هشــداردهنده ای وجود دارد که نشــان می دهد در حال از دست دادن 
کنترل خود هســتید. ضربان قلب شــما ممکن اســت افزایش یابد، ممکن است چند بار آه 
بکشــید، یا ممکن اســت کمی با مردم بد شــوید. وقتی که یاد بگیرید تشخیص دهید چه 
زمان هایی زودرنجی شما در حال افزایش است و نمی توانید به وضوح فکر کنید، اقدامات 
معقولانه تری را می توانید اتخاد کنید. دور کردن خود از موقعیت اســترس زا، انجام کمی 
فعالیت بدن یا توجه به یک چیز بامزه برای یک دقیقه ممکن است تمام آن چیزی باشد 

که برای تنظیم مجدد نیاز دارید.
۲- چند نفس عمیق بکشید: بدن شما با ترشح یک هورمون استرس به نام کوتیزول به 

اســترس پاســخ می دهد. این باعث واکنش فیزیولوژیکی مانند فشار خون می شود. این 
پاسخ می تواند زودرنجی شما را افزایش دهد. چند نفس آهسته و عمیق می تواند این پاسخ 
را متوقف کند و بدن شما را آرام کند. این به نوبه خود سیگنال هایی را به مغز شما ارسال 

می کند که در امنیت هستید و خوب است که احساس آرامش کنید.
3- منبع استرس را شناسایی و حذف کنید: از خود بپرسید که زودرنجی شما از کجا می آید. 
بسیاری از اوقات حذف منبع استرس به این راحتی ها نیست اما در خیلی از موارد هم منبع 
اســترس قابل کنترل و حذف شــدن اســت. مثلًا ممکن است متوجه شوید در مواجهه با 
افرادی که دائماً حرف شما را قطع می کنند زودرنجی و تحریک پذیری شما بیشتر است 

که اقداماتی مانند تعیین مرزها می تواند کمک کننده باشد.
4- افکاری را که به زودرنجی دامن می زنند از تو تعریف کنید: فکر کردن به چیزهایی مانند 
»من یه دفعه کنترل ام رو از دست میدم« یا »فلانی نباید اون حرف ها رو به من می زد« صرفاً 
باعث افزایش زودرنجی شما می شود. وقتی متوجه شدید که به این فکر می کنید که چقدر 
از چیزی یا کسی خوشتان نمی آید یا روی ناعادلانه بودن یک موقعیت تمرکز می کنید، 

افکار خود را دوباره تنظیم کنید، حقایق را شناسایی کنید و قضاوت ها را کنار بگذارید.
۵- به خودتان یادآوری کنید که چه چیزهایی را می توانید کنترل کنید: زمانی که احساس 
می کنید در دام افتاده اید زودرنجی شــما افزایش می یابد. اینکه فکر کنید در یک جلســه 
مزخرف گیر افتاده اید یا اینکه مردم بیش از حد از شــما مطالبه می کنند، تحریک پذیری 
و زودرنجی شما افزایش پیدا می کند. به خود یادآوری کنید که همیشه چیزی وجود دارد 
که بتوانید آن را کنترل کنید_حتی اگر این فقط نگرش یا تنفس شــما باشــد_. اینکه 

بــه خــود یــادآوری کنید در واقع مجبور به انجام خیلی کارها نیســتید می تواند تا حدی از 
زودرنجی شما بکاهد.

6- به فعالیت بدنی بپردازید: از آنجایی که هورمون های اســترس به بدن شــما ســرازیر 
می شــوند، اســتفاده از فعالیت بدنی به عنوان یک خروجی می تواند مفید باشــد. ورزش 
کردن استراتژی است که می تواند به شما کمک کند تا ناامیدی خود را از دنیا به شیوه ای 
سالم مدیریت کنید. فعالیت بدنی منظم را در برنامه روزانه خود بگنجانید و هر زمان که 

می خواهید برای تنظیم احساسات خود از آن به عنوان یک خروجی لازم استفاده کنید.
۷- تغییراتی در سبک زندگی خود ایجاد کنید: زودرنجی شما ممکن است نشانه این باشد 
که نیاز به تغییراتی اساسی در زندگی خود دارید. اگر مشکلات جدی تری در زندگی خود 
داشــته باشــید دیگر چندان مهم نیســت که چقدر دلتان بخواهد زودرنجی خود را کنترل 
کنید. اگر به طور مزمن تحریک پذیر هستید، یک قدم به عقب بردارید و در نظر بگیرید 
که چه تغییراتی در سبک زندگی خود ممکن است برای بهبود رفاه ذهنی شما مؤثر باشد. 
خوردن یک رژیم غذایی ســالم، ورزش، داشــتن خواب با کیفیت و مراقبت بهتر از خود 

ممکن است به شما کمک کند کمتر تحریک پذیر و زودرنج باشید.
روی کمک یک متخصص حساب کنید ��

زودرنجی و تحریک پذیری یکی از علائم رایج مشکلات روانی مانند اضطراب و افسردگی 
است. ممکن است دریافت درمان حرفه ای مهم و تاثیرگذار باشد. دارو، درمان یا ترکیبی 
از این دو ممکن است زودرنجی شما را کاهش دهد و به شما کمک کند بهترین احساس 

را نسبت به خود داشته باشید.

زودرنجی تهدیدی برای سلامت علی سلیمی
روزنامه نگار

منبع استرس را شناسایی و حذف کنید
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نوشیدن آب کافی و هیدراته نگه داشتن بدن می تواند به عادی سازی 
فشار خون کمک کند. اگر با کم آبی بدن مواجه هستید، نوشیدن آب 

کافی می تواند به کاهش فشار خون شما کمک کند.
از آنجایی که خون شما ۹۰ درصد از آب تشکیل شده است، حجم کلی 
بدن هنگام کم آبی کاهش می یابد. هنگامی که این اتفاق می افتد، 
بدن با تنگ کردن رگ های خونی باعث افزایش فشار خون می شود.

بین کم آبی بدن و فشار خون بالا ارتباطی وجود دارد؟
کم آبی زمانی اتفاق می افتد که بدن آب زیادی را که برای عملکرد 
طبیعی به آن نیاز دارد از دســت می دهد. یکی از دلایل اصلی این 
امر، ننوشیدن آب کافی یا عدم تامین آب از دست رفته در اثر تعریق، 

ادرار زیاد، استفراغ یا اسهال است.
با توجه به نظر مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری )CDC(، یک فرد 
بزرگســال به طور متوســط 4۱ اونس آب در روز )یا تقریباً ۵ فنجان( 
مصرف می کند. افراد بالای 6۰ ســال که در معرض خطر بیشــتر 
فشار خون هستند، فقط 36 اونس )یا 4 ۲/۱ فنجان( آب می نوشند 
و این مقدار از نصف تا یک پنجم مقدار توصیه شده روزانه بسته به 

سن و جنس شما است.
با این حال این بدان معنا نیست که کم آبی باعث افزایش فشار خون 
می شــود، اما مطمئناً این پتانســیل را دارد که در ایجاد بیماری فشار 

خون بالا، نقش داشته باشد.
چگونه کم آبی بر فشار خون تأثیر می گذارد؟ ��

سدیم یک ماده معدنی ضروری است که از نمک دریافت می کنید 
و دو نقش مهم در فشار خون شما ایفا می کند:

سدیم به حفظ تعادل مناسب آب کمک می کند تا سیستم های بدن 
در حالت تعادل ثابت باشند ) هموستاز(

سدیم همچنین به انقباض و شل شدن عضلات در سراسر بدن، از 
جمله عضلات موجود در رگ های خونی کمک می کند.

هنگامی که سطح سدیم به طور غیر طبیعی بالا باشد ) هیپرناترمی( 
یــا بــه طور غیر طبیعی کم) هیپوناترمی(، این عملکردها می توانند 
به شــدت مختل شــوند. حتی زمانی که سطح سدیم به طور متوسط 
تحت تاثیر قرار می گیرد، می تواند عواقب قابل توجهی برای سلامت 

فرد داشته باشد.
هنگامی که شما با کم آبی روبرو هستید، حجم آب در خون کاهش 
می یابد و سطح سدیم را متمرکز می کند. افزایش سدیم به نوبه خود 
باعث می شود بدن شما هورمونی به نام وازوپرسین ترشح کند که 
از ترشح آب در ادرار توسط کلیه ها جلوگیری می کند و در نتیجه از 
از دست دادن آب بدن جلوگیری می کند. در عین حال، وازوپرسین 
باعث انقباض )تنگ شــدن( رگ های خونی می شــود و در نتیجه 

فشار خون را به صورت شدید افزایش می دهد.
اگرچه مطالعاتی در مورد میزان تأثیر کم آبی بر فشار خون وجود ندارد، 
مطالعات حیوانی انجام شده توسط دانشگاه موناش گزارش داد که 
کم آبی مزمن نه تنها فشــار خون بالا را در موش ها بدتر می کند، 

بلکه خطر آسیب شدید کلیوی را نیز افزایش می دهد.
چقدر باید آب بنوشیم؟

نوشــیدن آب فواید بی شــماری برای سلامتی دارد که  ��
عبارتند از:

کمک به عادی سازی فشار خون
حفظ تعادل الکترولیت های بدن از جمله سدیم
بهبود انتقال اکسیژن و مواد مغذی به سلول ها

تنظیم دمای بدن
کمک به هضم غذا
جلوگیری از یبوست

دفع باکتری ها و سموم از کلیه ها و مثانه
اکثر پزشــکان نوشــیدن شــش تا هشت لیوان ۸ اونس آب در روز را 
برای تکمیل آبی که از غذاها دریافت می کنید، توصیه می کنند.اما 
این نیاز ممکن اســت بر اســاس سن، جنس، رژیم غذایی، سلامت 
عمومی، سطح فعالیت بدنی و حتی داروهای خاصی که مصرف می 
کنید )مانند دیورتیک ها ( از نیازهای فردی شما کمتر یا بیشتر باشد.

به عنوان یک دســتورالعمل کلی، موسســه ملی علوم، سطوح کافی 
مصرف آب برای بزرگسالان را به شکل زیر توصیه می کند:

بــرای زنــان بالــغ : روزانه ۱۱ فنجان )۲.۷ لیتر یا حدود ۹۱ اونس( از 
تمام غذاها و مایعات

برای مردان بالغ : روزانه ۱۵.۵ فنجان )3.۷ لیتر یا حدود ۱۲۵ اونس( 
از تمام غذاها و مایعات

در نهایت، هیچ راه حل یکسانی برای همه وجود ندارد و هرکس به 
شیوه ی خود کم آبی بدنش را برطرف می کند. برای برآورد نیازهای 
فردی خود، باپزشک صحبت کنید، به خصوص اگر فشار خون بالا 

دارید یا در معرض خطر ابتلا به فشار خون هستید.
نوشیدنی هایی که باید محدود شوند

اگر فشــار خون بالا دارید، بهتر اســت از نوشــیدنی های شیرین و 
نوشــیدنی های حاوی کافئین پرهیز کنید یا مصرف آنها را محدود 
کنید، از جمله :نوشیدنی های ورزشی: این نوشیدنی ها سرشار از قند 
هســتند و می توانند باعث افزایش وزن شــوند که به فشار خون بالا 
دامن می زند. این نوع نوشیدنی فقط برای جایگزینی الکترولیت های 
از دست رفته در اثر تعریق یا استفراغ شدید یا اسهال توصیه می شوند.

نوشیدنی های حاوی قهوه: نوشیدنی های حاوی قهوه معمولًا قند 
بالایی دارند و می توانند باعث افزایش وزن و فشار خون بالا شوند. 
کافئین همچنین محرکی است که می تواند به طور مستقل ضربان 

قلب و فشار خون شما را افزایش دهد.
نوشــیدنی های انرژی زا: نوشــابه های انرژی زا با نوشــیدنی های 
ورزشــی متفاوت هســتند زیرا جایگزین الکترولیت نمی شوند و این 

نوشیدنی ها سرشار از کافئین هستند.
الکل: نوشیدن مکرر الکل می تواند منجر به فشار خون طولانی مدت 
شــود و احتمالًا با کاهش تولید اکســید نیتروژن که بدن برای گشاد 

کردن عروق خونی استفاده می کند ارتباط دارد.
انتخاب سبک زندگی سالم برای قلب ضروری است.

پایین آوردن فشار خون با نوشیدن آب 

صبحانه 
مهم ترین 

وعده غذایی 
روز است« را 
میلیون ها بار 
شنیده اید. از 
جمله نکات 

مهم که والدین 
باید بدانند 

اهمیت خوردن 
صبحانه برای 

دانش آموز 
است. خوردن 

یک صبحانه 
سالم قبل از 

رفتن به مدرسه 
با بهبود تمرکز، 

نمرات بهتر 
در آزمون، 

افزایش انرژی، 
مصرف بیشتر 

ویتامین ها و 
مواد معدنی 
و حتی وزن 
متعادل تر 

مرتبط است
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رضا اسدآبادی
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ســیده فاطمه محمودآبادی متخصص دندانپزشــکی کودکانگفت: خیلی از 
والدین تصور می کنند چون دندان های کودکشــان شــیری است می افتند و 
دوباره رشد می کنند بنابراین مراقبت از آن ها اهمیت ندارد.به گزارش مشرق، 
یک دندان پزشــک کودکان گفت: با کشــیدن دندان های شــیری علاوه بر 
اختلال فکی که در کودک رخ می دهد، با جابه جایی دندان ها آن فضایی که 
برای رشــد دندان های اصلی و ثابت نیاز اســت، بسته می شود؛ در آن زمان یا 
دندان به صورت نهفته در فک کودک باقی می ماند یا به صورت کج رشــد 
می کند.وی در ادامه بیان کرد: متأسفانه بسیاری از والدین از اهمیت دندانهای 
شیری غافلند. بسیاری از والدین در رابطه با زمان افتادن دندان های شیری 
می گویند »دندان های شــیری از شــش سالگی می ریزد و این درحالی است 

که ریزش دندان های شیری تا سن ۱۲ تا ۱3 سالگی کودک طول می کشد؛ 
یعنی یک کودک حداقل تا کلاس ششــم ابتدایی از دندان های شــیری بهره 
می برد.محمودآبادی در خصوص عواقب کشیدن  دندان های شیری به عنوان 
یکی از دغدغه های والدین، گفت: با کشــیدن دندان های شــیری علاوه بر 
اختلال فکی که در کودک رخ می دهد، با جابه جایی دندان ها آن فضایی که 
باید دندان های اصلی و ثابت رشــد کند هم بســته می شود. آن وقت یا دندان 
به صورت نهفته در فک کودک باقی می ماند یا به صورت کج و کوله یا نافرم 
رشــد می کند. بعد والدین مجبور می شــوند یک هزینه چندبرابر بدهند تا این 

دندان های کج و کوله را ارتودنسی کنند.
این دندانپزشک کودکان درباره اهمیت سلامت دندان های شیری بیان کرد: 

سلامت دندان بسیار در هضم غذا تأثیر دارد. بچه هایی که دندان پوسیده دارند 
نمی توانند به درســتی غذا را بجوند و هضم کنند، به همین علت بســیاری از 
کودکان هرچقدر هم که غذا می خورند وزن نمی گیرند. بارها برای مراجعان 
ما پیش آمده که به محض درســت شــدن دندان های کودک، او شــروع به 
وزن گرفتن کرده اســت.وی داشتن دندان های سالم را مستلزم تقویت حس 
اعتماد به نفس در کودکان دانســت و گفت: چند وقت پیش پســر بچه ای که 
برای ترمیم دندان های پوسیده اش به ما مراجعه کرده بود، تازه بعد از درست 
کردن دندان هایش لبخند زد؛ چون تا قبل از آن خجالت می کشید لبخند بزند.
محمودآبادی تأکید کرد: داشتن دندان هایی سالم و زیبا در شکل گیری اعتماد 

به نفس کودکان بسیار مؤثر است.

علت رشد کج دندان های کودکان 

کلید طلایی 
افزایش 
حا فظه 
دانش آموزان

کارشــناس تغذیه دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی 
تأکید کرد: تغذیه سالم به ویژه خوردن صبحانه مغذی 
در تأمین نیازهای تغذیه ای دانش آموزان برای رشــد و 

تکامل آنها دارای اهمیت ویژه ای است.
به گزارش مشــرق، احتمالا شــما هم عبارت مشهور 
»صبحانه مهم ترین وعده غذایی روز است« را میلیون ها 
بار شنیده اید. از جمله نکات مهم که والدین باید بدانند 
اهمیت خوردن صبحانه برای دانش آموز است. خوردن 
یک صبحانه سالم قبل از رفتن به مدرسه با بهبود تمرکز، 
نمرات بهتر در آزمون، افزایش انرژی، مصرف بیشــتر 
ویتامین هــا و مواد معدنی و حتی وزن متعادل تر مرتبط 
اســت. کودکان و نوجوانان به دلیل نیاز به خواب بیشتر 
در معرض یک دوره ناشــتایی طولانی تر در طول شب 
هســتند که می تواند باعث کاهش ذخایر گلیکوژن در 
طول شب شود. بنابراین، مصرف صبحانه برای تامین 
انرژی کافی برای مغز قبل از رفتن به مدرسه حیاتی است.

خــوردن صبحانه باعــث افزایش تمرکز دانش  ��
آموز می شود

دانش آموزانی که صبحانه ســالم می خورند، نسبت به 
دانش آموزانی که به طور کامل صبحانه را حذف می کنند، 
تمرکز بیشتری دارند. وقتی روز با صبحانه شروع می شود، 
دانش آموزان می توانند بهتر روی کار در حال انجام تمرکز 
کننــد و کمتر تحت تأثیر عوامــل بیرونی قرار بگیرند.
آنهــا همچنین می تواننــد راحت تر آنچه را که آموزش 
داده می شــود، درک کنند و اطلاعات جدید را بهتر از 
دانش آموزانی که به دلیل حذف صبحانه، گرسنه هستند، 

حفظ می کنند.
نمرات بهتر در آزمون و افزایش مهارت حل مسئله ��

دانش آموزانــی کــه قبل از شــروع مدرســه صبحانه 

می خورنــد، نه تنها تمرکز بیشــتری دارنــد، بلکه در 
آزمون هــای تحصیلی از جمله در درس های ریاضیات، 

ادبیات و علوم نمره بهتری کسب می کنند.
کودکانی که صبحانه نخورده به مدرسه می روند، معمولا 
در همان ساعات اولیه صبح به میزان قابل توجهی دچار 
افت قند خون می شوند. با توجه به اینکه بیشترین زمان 
فعالیت ذهنی دانش آموزان و یادگیری مطالب درســی 
صبح است، نخوردن صبحانه سبب کاهش توان ذهنی 
شده، میزان یادگیری آن ها را به ویژه در درس هایی که 
به تفکر نیاز دارند، کاهش می دهد.فرشته فزونی،رئیس 
گروه تغذیه معاونت بهداشــت دانشــگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی گفت: دانش آموزان در یکی از مهمترین 
دوره های زندگی خود از نظر وضعیت تغذیه ای قرار دارند 
کــه در ایــن دوره نیــاز به انرژی و پروتئین به طور قابل 

توجهی افزایش می یابد.
به گفته وی رفتارها و باورهای تغذیه ای که در این دوران 
زندگی شکل می گیرد نقش مهمی در انتخاب مواد غذایی 
توسط دانش آموز و سلامت او در آینده دارد.فزونی یادآور 
شد: انرژی و مواد مغذی مورد نیاز دانش آموزان در سنین 
مدرسه بستگی به میزان توده بدنی)BMI(، سرعت رشد 

و میزان فعالیت آنان دارد.
به گفته وی با داشتن یک برنامه غذایی متعادل و متنوع 
شــامل شش گروه غذایی )نان و غلات، شیر و لبنیات، 
ســبزی، میوه، گوشــت و تخم مرغ، حبوبات و مغزها( 
می تــوان امیدوار بود انرژی، پروتیین، ویتامین و املاح 

مورد نیاز روزانه تامین شود.
دانش آموزان مبتلا به سوءتغذیه، سیستم ایمنی  ��

ضعیفی دارند
فزونی با اشاره به اینکه دانش آموزان مبتلا به سوءتغذیه، 

سیستم ایمنی ضعیف تری دارند، افزود: این افراد بیشتر 
از همســالان به عفونت های تنفسی،گوارشــی و سایر 
بیماری ها مبتلا می شــوند و دفعات بیشتری از مدرسه 

غیبت می کنند.
اســترس می توانــد موجب بی اشــتهایی و یا  ��

پرخوری در بعضی از افراد شود
رئیــس گروه تغذیه معاونت بهداشــت یکی از عوامل 
تاثیرگذار بر اشــتهای دانش آموزان را استرس ناشی از 
رفتار اولیا و مربیان یا استرس های مربوط به امتحانات 
عنوان کرد و گفت: استرس می تواند موجب بی اشتهایی 

و یا پرخوری در بعضی از افراد شود.
به گفته وی عدم توجه به این موضوع و بی اشــتهایی 
مشکلاتی را در رشد کودک یا نوجوان ایجاد خواهد کرد؛ 
چنان که اشتهای کاذب سبب پرخوری و اضافه وزن در 
دانش آموز می شود.رئیس گروه تغذیه معاونت بهداشت 
با اشــاره به شکل گیری رفتارها و باورهای تغذیه ای در 
دوران مدرســه، گفت: معمولا کــودکان و نوجوانان از 

والدین خویش الگو می گیرند.
وی افــزود: امتناع والدین از خوردن بعضی مواد غذایی 
باعــث امتناع کــودک و نوجوان از خوردن آن مواد می 
شود؛ به طوری که کم کم بسیاری از مواد غذایی با ارزش 
از برنامه روزانه کودک یا نوجوان حذف می شود.فزونی 
یکی از عادات نادرســت در ســنین مدرسه را نخوردن 
صبحانه عنوان کرد که می تواند اثرات منفی بر یادگیری 

کودک داشته باشد.
وی خاطرنشــان کرد: هنگام ناشــتایی طولانی مدت، 
نگهداری قندخون در ســطحی که مغز قادر به فعالیت 
طبیعی خود باشــد دشوارتر شــده و یادگیری و تمرکز 

حواس مختل می شود.

به گفتــه فزونی درصورتی که نخوردن صبحانه تداوم 
یافته و تبدیل به عادت شــود علاوه بر عوارض مذکور 
باعث کمبود دریافت مواد مغذیی نیز می شود که معمولا 

در وعده های غذایی دیگر جبران نخواهد شد.
صبحانه؛ یک وعده غذایی مهم است ��

رئیس گروه تغذیه معاونت بهداشت برای اشتهای کافی 
دانش آموزان نســبت به خوردن صبحانه توصیه کرد: 
خانواده ها سعی کنند شام زودتر صرف شود و در صورت 
امکان دانش آموز شبها در ساعت معینی بخوابد تا بتواند 
صبح زودتر از خواب بیدار شود و وقت و اشتهای کافی 

برای خوردن صبحانه داشته باشد.
ایــن کارشــناس تغذیه با تاکید بــر اینکه کودکان باید 
ســحرخیزی، نرمش صبحگاهــی و خوردن صبحانه 
در محیط گرم خانواده را یاد بگیرند از والدین خواســت 
صبحانه را به عنوان یک وعده غذایی مهم تلقی کرده 
و سعی کنند هر روز با فرزندان خود صبحانه بخورند تا 

مشوق خوبی برای کودک و نوجوان باشند.
صبحانه دانش آموزان متنوع و کامل باشد ��

فزونــی یکــی از دلایل نخــوردن صبحانه توســط 
دانش آموزان را تکراری و یکنواخت بودن آن برشــمرد 
و تاکیــد کرد: تنوع در صبحانه، دانش آموز را به خوردن 

صبحانه تشویق می کند.
وی بــا توصیــه به تهیه صبحانه ســالم و مقوی برای 
دانش آموزان پیشــنهاد کرد: برای تنوع بخشــیدن به 
صبحانــه دانش آموزان می توان از غذاهایی مثل فرنی، 
شیربرنج، حلیم، عدسی، نان و پنیر و گردو، کنجد، ارده 
و شــیره، نان و تخم مرغ و گوجه فرنگی، نان و کره و 
عسل، مربای خانگی، پودینگ شیر، عسل و میوه، شیر 

به همراه خرما و عسل استفاده کرد.

گزارش

برخی از غذاها می توانند گلویتان را که در حال 
حاضر ملتهب است بخراشند یا تحریک کنند. 
برای کمک به بهبودی گلو دردتان، تا زمانی 
که علائم برطرف نشده اند از خوردن غذاهای 
محرک پرهیز کنید. به گزارش بهداشت نیوز، 
ذگلــودرد زمانی روی می دهد که گلو ملتهب 
و تحریک می شــود. درد گلو می  تواند ناشی 
از خیلــی از عوامل باشــد، از جمله ویروس، 
باکتری، تب یونجه، آلودگی هوا، دود سیگار 

یا یک عفونت تنفسی.
گلــودرد می تواند با مشــکل کردن خوردن، 
حــرف زدن و حتی تنفس کشــیدن، کیفیت 

زندگی را تحت تأثیر قرار بدهد.
غذاهای مضر برای گلودرد ��

برخی از غذاها می توانند گلویتان را که در حال 
حاضر ملتهب است بخراشند یا تحریک کنند. 
برای کمک به بهبودی گلو دردتان، تا زمانی 
که علائم برطرف نشده اند از خوردن غذاهای 

محرک پرهیز کنید:
غذاهای چرب ��

وقتــی گلودرد داریــد غذاهای پُرچرب مثل 
گوشــت قرمز، لبنیات پرچرب، شیرینی های 
خامه ای و غذاهای ســرخ شده اجتناب کنید. 
بدن شــما غذاهای چرب را سخت تر هضم 

می کنــد و چربی می تواند ســرکوب کننده 
عملکرد سیستم ایمنی بدن باشد و در نتیجه 
علائم ســرماخوردگی و گلو دردتان را بدتر 
نماید. غذاهای چرب گلو را بیشــتر تحریک 
می کننــد، پس بهتر اســت به جای غذاهای 
چرب، گوشــت های کم چرب مثل سینه مرغ 
را انتخاب کنید، از نوع کم چرب لبنیات استفاده 
کنیــد و غذاهایی بخورید که مرطوب کننده 
و نرم کننده گلو هســتند، مثل سوپ یا سیب 

پخته.
غذاهای ادویه دار که حاوی ســس تند، پودر 
چیلی و کاری هســتند می توانند گلو دردتان 
را بدتــر کننــد. برای طعم دار کردن غذا بهتر 
است از زنجبیل تازه استفاده کنید که خاصیت 

ضدالتهابی دارد
مرکبات و غذاهای اسیدی ��

وقتی گلودرد دارید ســراغ غذاهای اســیدی 
و مرکبــات نروید، مثل گوجه فرنگی، پرتقال 
تــرش و گریپ فروت. اســیدهای موجود در 
این غذاها می تواند گلودردتان را تشدید کند. 
به جای این غذاها می توانید موز، ملون، کیوی 
و هلو بخورید. اگر به دنبال ویتامین C بیشتر 
هستید می توانید کلم و فلفل دلمه ای بخورید.

غذاهای ادویه دار ��

غذاهای ادویه دار که حاوی ســس تند، پودر 
چیلی و کاری هســتند می توانند گلودردتان 
را بدتــر کننــد. برای طعم دار کردن غذا بهتر 
اســت از زنجبیــل تــازه اســتفاده کنید که 
خاصیت ضدالتهابی دارد. همچنین می توانید 
به غذاهایتان ســیر اضافه کنید. سیر کمک 
می کند علائم سرماخوردگی از جمله گلودرد 
تسکین بیابند و زودتر خوب شوید. سیر حتی 
از بازگشــت مجدد سرماخوردگی پیشگیری 

می کند.
مواد غذایی با لبه های زبر و خشن ��

غذاهایی که بافت زبر و خشــن دارند؛ مانند 
چیپس، ســبزیجات خام، نان خشــک و نان 
تســت ســوخاری می توانند گلو را بخراشند. 
بهتر است غذاهایی بخورید که بلع راحت تری 
دارند. پنیر نرم، ســوپ نرم شــده، تخم مرغ، 
ســیب زمینی پخته و له شده، بستنی، غلات 
پخته شــده و اسموتی برای شما مناسب اند. 
همچنین می توانید غذاهایی را که خشــک 
شــده اند با آب مرغ یا آب گوشــت و یا آب 
ســبزیجات نرم کنید تا بلع راحت تری داشته 

باشند.
ماست ��

اگر عاشق ماست هستید و الان گلودرد دارید 

توصیه می کنیم فعلًا ماســت نخورید. چرا؟ 
چون یافته ها نشان داده اند ماست می تواند با 
غلیظ و چســبناک کردن خلط، سرفه هایتان 

را بدتر کند.
تمرهندی ��

تمرهنــدی چه به صــورت خام و چه پودری 
باعث آلرژی در گلو می شود، پس بهتر است 

زمانی که گلودرد دارید تمرهندی نخورید.
قهوه ��

وقتی علائم ســرماخوردگی دارید و کســل 
هستید شاید به فکرتان برسد که قهوه می تواند 
کمکتان بکند. اما کافئین برای گلودردتان اثر 
خوبی ندارد. قهوه و هر نوشیدنی که کافئین 
دارد می توانــد گلــو را تحریک کند و ضمناً 
فراموش نکنید که قهوه نسبتاً اسیدی است.

نوشابه ها ��
اگر شــما هم از کسانی هســتید که به طور 
مکرر نوشــابه های گازدار مصرف می کنند، 
مهم است که بدانید مصرف آن ممکن است 
باعث التهاب در گلو شده و وضعیت را تشدید 
کند. از طرفی گاز موجود در این نوشیدنی ها 
و شــیرین کننده های موجود در آن می تواند 

منجر به ریفلاکس اسید در معده شود.
به طور کلی در زمســتان چه چیزهایی  ��

نخوریم بهتر است؟
غذاهای سرد و یخچالی ��

اصــلًا خوب نیســت در زمســتان از آب یا 
نوشــیدنی یخچالی استفاده کنید. خوردن و 
نوشــیدن چیزهای سرد، سیستم دفاعی بدن 
را ضعیف می کند و شما را در معرض بیماری 
قرار می دهد. وقتی غذای سردی می خورید، 
بدنتان مجبور می شــود دوبرابر تلاش کند تا 

آنها را به دمای بدن برساند.
سالاد و غذاهای خام ��

بهتر است در ماه های سرد سال سالاد و غذای 
خام مصرف نکنید. زیرا غذاهای خام، اسیدیته 
بــدن را بالا می  برند و باعث نفخ می شــوند. 
همیشه توصیه می شــود از غذاهای فصلی 
اســتفاده کنید که بیشــترین سازگاری را در 
همان فصل با بدن دارند و از ســلامتی شــما 

در برابر بیماری های فصلی دفاع می کنند.
قند و شیرینی جات ��

در فصل زمســتان مناسبت ها و جشن هایی 
داریم که معمولًا باعث می شوند انواع و اقسام 
شــیرینی ها را مصرف کنیم، اما شــیرینی ها 
سیســتم ایمنی بدن را ضعیف می کنند. قند 
ســبب افزایش التهاب در بدن شــده و شما را 

در معرض اختلالات تنفسی قرار می دهد.

موقع گلو درد به این خوراکی ها لب نزنید
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روایت های غریب، این روزها همچنان از لایحه برنامه هفتم ادامه دارد و بند 
بنــد ایــن لایحه، گاها موجی از انتقادات و اعتراضات را در بخش های مختلف 
به دنبال داشــته اســت. این بار داســتان، مربوط به گروهی است که در آستانه 
بازنشســتگی قرار دارند و این احتمال وجود دارد که ملاک محاســبه حقوق 

بازنشستگی تغییر کند.
بنا به آنچه دولت در لایحه برنامه هفتم توسعه پیشنهاد داده، ملاک محاسبه 
حقوق بازنشستگی از ۲ به ۵ سال تغییر کند. در ماده 6۷ لایحه برنامه هفتم توسعه 
آمده بود: »میزان مستمری بازنشستگی در تمامی صندوق ها و سازمان های 
بازنشســتگی از ســال اول برنامه عبارت اســت از یک سی ام متوسط حقوق یا 
دستمزد ماهیانه مشمول کسور فرد در پنج سال آخر بیمه پردازی ضرب در سنوات 
پرداخت حق بیمه مشروط بر آنکه سی و پنج سی ام متوسط مذکور بیشتر نباشد. 
معادل یک دوم جمع قدر مطلق درصد افزایش ضریب سالانه حقوق یا دستمزد 

طی سه سال آخر به حقوق یا مستمری محاسبه شده فوق اضافه می شود.
بر همین اســاس، در صورت تصویب این ماده از برنامه هفتم توســعه، حقوق 
بازنشســتگان بر اســاس متوسط حقوق در پنج سال آخر محاسبه خواهد شد و 
البته درصد افزایش ضریب ســالانه در ســه سال آخر نیز به آن اضافه می شود. 
این درحالی است که نحوه محاسبه حقوق بازنشستگان در ماده ۸۲ قانون برنامه 

ششم توسعه میانگین دو سال آخر دریافتی دارای کسور بازنشستگی است.
تحلیل ها حاکی از آن است که علت اصلی پیشنهاد دولت برای تغییر در مبنای 
محاسبه بازنشستگی، وضعیت نامناسب صندوق های بازنشستگی است و این 

موضوع، از نظر منابع مالی به نفع دولت تمام می شود.
عنابستانی: می خواهیم از یک فساد عظیم جلوگیری کنیم ��

با این حال، مناقشــه ها درباره تغییر مبنای محاســبه مســتمری از ۲ به ۵ سال 
همچنان ادامه دارد و برخی از نمایندگان به شدت از آن دفاع می کنند.

علی اصغر عنابستانی، عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی ضمن 
تاکیــد بر اصلاحات پارامتریک صندوق های اجتماعی گفته اســت: ما وقتی 
می گوییم مثلًا حقوق بازنشسته به جای دو سال آخر بشود ۵ سال، آخر علت 
این اســت که می خواهیم از یک فســاد عظیمی که در این مدل ۲ سال اکنون 
دارد اتفاق می افتد جلوگیری کنیم که افراد طی ۲۸ سال در یک سطح حقوق 
دریافت می کنند بعد در ۲ ســال آخر با زدوبند یک پســت غیرواقعی می گیرند، 
حقوق بالا دریافت می کنند و پس از آن این حقوق بالا را ســال ها به صندوق 

تحمیل می کنند.
عنابســتانی تاکید کرده اســت که با اجرای همسان سازی می توان از مشکل 
کاهش حقوق بازنشســتگان جلوگیری کرد. او عنوان کرده اســت: در بحث 
افزایش متوسط حقوق از ۲ سال به ۵ سال آورده بودیم که باید به نحوی اجرا 
شود که حقوق بازنشسته کمتر از ۹۰ درصد دریافتی خودش در زمان اشتغال 

نشود، یعنی آن بحث همسان سازی که بازنشسته ها به دنبال آن هستند.
فرشادان: وضعیت صندوق های بازنشستگی مناسب نیست ��

این در شرایطی است که سید مهدی فرشادان، عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس با اشاره به پیشنهاد دولت در لایحه برنامه هفتم توسعه مبنی بر محاسبه 
حقوق بازنشستگی کارکنان دولت بر اساس ۵ سال آخر، گفته است: تغییر مبنای 
محاسبه حقوق بازنشستگی از ۲ سال به ۵ سال آخر خدمت، پیشنهاد دولت است.
این عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس تصریح کرده اســت: نظر قاطبه 
نمایندگان مجلس آن است که ملاک محاسبه حقوق بازنشستگی، وضعیت 
فعلی یعنی بر مبنای دو سال آخر خدمت باشد و به ۵ سال آخر خدمت تغییر نکند.

نماینده مردم سنندج در مجلس با اشاره به اینکه محاسبه حقوق بازنشستگان 
بر مبنای ۵ سال آخر در مجلس مقبولیت کافی ندارد، گفته است: علت مخالفت 
اغلب نمایندگان مجلس با تغییر مبنای محاسبه حقوق بازنشستگی از ۲ سال 
به ۵ سال آخر خدمت آن است که این کار از نظر پاداش پایان خدمت به ضرر 

بازنشستگان تمام می شود و باعث می شود حقوق بازنشستگی کاهش یابد.
فرشــادان با بیان اینکه مبنای محاســبه حقوق بازنشستگی بر اساس وضعیت 
فعلی یعنی ۲ سال آخر خدمت منطقی و معقول است، گفت: به احتمال زیاد و 
حتی اگر تغییر مبنای محاسبه حقوق بازنشستگی از ۲ سال به ۵ سال آخر خدمت 
در کمیسیون تلفیق تصویب شود، این موضوع در صحن مجلس رأی نمی آورد 

و مبنای محاسبه حقوق بازنشستگی همان ۲ سال آخر خدمت باقی می ماند.
حیدری: نسخه دولت به زیان بازنشستگان تمام می شود ��

در مقابل اما برخی از فعالان حوزه کارگری و بازنشستگی اعتقاد دارند که این 
نسخه، به زیان بازنشستگان تمام می شود. علیرضا حیدری، کارشناس مسائل 
تأمین اجتماعی گفته اســت: تصور کنید در بانک ســپرده گذاری کرده اید، اگر 
به شما بگویند در دو سال آخر سپرده گذاری به اندازه پول مدت سپرده گذاری 
شــما بر مبنای دو ســال آخر به شــما جایزه تعلق می گیرد، چه می کنید؟ حتماً 
سعی می کنید دو سال آخر سپرده را بالا ببرید که جایزه ده ساله را بر مبنای دو 
سال آخر بگیرید. همین اتفاق هم در تأمین اجتماعی می افتد؛ یعنی برمبنای 

دو سال آخر بیمه پردازی به شما حقوق تعلق می گیرد.
وی عنوان کرده اســت: این اتفاق طبیعی اســت و نیاز به محاســبات پیچیده 
ندارد، تبانی به هر قیمتی اتفاق می افتد. ظرفیت قانونی ای اســت که البته در 
ذات خود می تواند فساد ایجاد کند. اما قانون گذار این قانون را زمانی نوشته که 
نرخ تورم تا این حد ضربتی بالا نمی رفت. وقتی درآمد امسال اسمی ما نسبت 
به سال گذشته 4۰ درصد افزایش می یابد، طبعاً عدد اسمی میانگین دو سال 
آخر بیمه پرداز هم افزایش پیدا می کند.این کارشناس مسائل تأمین اجتماعی 
تاکید کرده است: وقتی این قانون را نوشتند، فرض این بود که نرخ تورم تک 
رقمی با اعداد کوچک رشد داشته باشد؛ در آن شرایط مبنا قرار دادن میانگین 
دو سال آخر هیچ مشکلی نداشت. اما وقتی تورم اینگونه بالا می رود، طبیعی 
اســت که فرد تا جایی که می تواند درآمد خود را در دو ســال آخر بالا می برد.در 
این شرایط بنا به گفته حیدری، باید نظام امتیازی و تمام شماری پرداخت حق 
بیمه را جایگزین کرد. به این معنی که اگر فرد در طول دوران بیمه پردازی حق 
بیمهٔ بیشتری پرداخت کند، از مزایای بیشتری برخوردار می شود و اگر در طول 
این دوران حاصل جمع بیمه پردازی کمتر بود، کمتر دریافت کند. در واقع مأخذ 
برقراری مستمری، دیگر دو سال آخر نیست بلکه طول مدت ایام بیمه پردازی 
اســت.وی گفته اســت: این مدل باعث می شود که نظام پرداخت حق بیمه به 
سمت واقعی شدن درآمد حرکت کند.این کارشناس مسائل تأمین اجتماعی در 
مورد مبنا قرار گرفتن ۵ سال آخر بیمه پردازی گفت: ما می گوییم این موضوع 
باید براساس یک شاخص مشخصی محاسبه شود. قطعاً مبنا قرار دادن درآمد 
اسمی ۵ سال آخر بیمه پردازی، با توجه به افزایش نرخ تورم، مستمری را کاهش 
می دهد. منظور من این است که براساس شاخص حداقل دستمزد به موضوع 
نگاه کنیم. یعنی مثلًا هر چه درآمد مشمول کسر حق بیمه در ۵ سال گذشته 
بود آن را به حداقل دســتمزد آن ســال تقســیم کنیم و یک ضریب درآوریم و 
ضریب ها را با هم جمع کنیم، نه اعداد را. ضریب اثر تخریبی روی مستمری 
ندارد؛ مثلًا اگر متوســط جمع ضرایب ۵ ســال گذشته، یک و نیم برابر حداقل 
دستمزد شود، آنوقت در سالی که می خواهند مستمری برقرار کنند باید به حداقل 
دستمزد نگاه کنند که چقدر است و یک و نیم برابر آن مستمری برقرار کنند.
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گــروه اقتصادی: حقــوق کارمندان دولت 
احتمالًا ســال آینــده ۲۰ درصد افزایش 
می یابد. براساس ابلاغیه بخشنامه بودجه 
سال ۱4۰3، حقوق کارکنان دولت در سال 
آینده نسبت به امسال با افزایش ضریب 
ریالی ۲۰ درصدی همراه خواهد بود؛ این 
یعنی حقوق از ۷ میلیون و ۹۰۰ هزار تومان 
به ۹ میلیون و 4۸۰ هزار تومان می رسد. 
سال گذشــته حداقل دریافتی کارکنان 
دولت به هفت میلیون و ۹۰۰ هزار تومان 

رسید؛ آن هم با افزایش ۲۰ درصدی.
این اعــداد برای حقوق کارمندان دولت 
در شرایطی است که جامعه کارگری نیز 
نگران دریافتی های خود در ســال آینده 
شده اند؛ چراکه بخش وسیعی از کارگران 
در شــرکت های دولتــی و شــبه دولتی 
مشــغول هســتند و این موضوع به طور 
معمول حقوق کارگران را هم تحت تاثیر 
قــرار می دهد. اما در حالی دولت عدد ۲۰ 
درصــد را برای افزایش حقوق کارمندان 
انتخاب کرده که آخرین گزارش رســمی 
دولــت، تورم 46.۱ درصدی را در اقتصاد 
کشــور نشــان می دهد؛ این یعنی عدد 
انتخابــی برای افزایش حقوق، شــکاف 

حدود ۲6 درصدی با تورم دارد.
حســاس ترین  �� هدف گیــری 

بخش های اقتصادی
در همین رابطه، حسین محمودی اصل، 
کارشــناس اقتصادی با اشاره به کسری 
بودجه و کاهش معنادار درآمدهای دولت 
می گویــد: این موضوع بــه اولین جایی 

که آســیب می زند، قدرت خرید کارکنان 
دولت و کارمندان است. در عین حال، به 
جهت این که بخش وسیعی از کارگران در 
شرکت های دولتی و شبه دولتی مشغول 
هســتند، به طور معمول حقوق کارگران 

نیز تحت تاثیر قرار می گیرد.
وی می افزاید: دومین جایی که از کسری 
بودجه و کاهش درآمدهای دولت آسیب 
می بیند، بودجه طرح های عمرانی است و 
جالب این که حساس ترین بخش ها دچار 

آسیب می شوند.
این کارشناس اقتصادی تصریح می کند: 
البته بایستی دولت ها از نظر تورم، حقوق ها 
را افزایش دهند، اما به طور معمول دولت ها 
این کار را نمی کنند و این باعث می شود که 
روز بــه روز توان خرید بخش حقوق بگیر 
افت کند. الان ما شاهد هستیم که به دلیل 
تورم شدید در بخش های مختلف، از جمله 
در بخش مسکن، قدرت خرید برای یک 
منزل مسکونی برای کارمندان گاهی به 
بیش از ۱۰۰ سال صبر و انتظار می رسد.

محمودی اصل عنــوان می کند: بر این 
اســاس، رفته رفته قشــر متوسط از بین 
مــی رود و نیز همان قشــری را که قرار 
اســت مســائل اجتماعی ما را به روز و 
مطالبه گری کند و بســیاری از کارهای 
جامعه و رویکردهای اجتماعی را شــکل 
دهد، از بین می رود و ما دو قشره می شویم؛ 

قشر ضعیف و توانمند.
وی متذکر می شــود: معمولًا در شرایط 
تورم، قشــر مرفه یا سابقه داشتن دارایی 

از قبــل را داشــتند و تــورم بــر میزان 
دارایی هایشــان افزوده است و یا این که 
بخــش نوظهــوری شــامل دلالان، 
ســوداگران و رانت خــواران بــه وجود 
می آیند که به عنوان ثروتمندان یک شبه 
مشــهور هستند و این ها متاسفانه بسیار 
در بخش های مختلف تصمیم گیری نفوذ 
می کنند. حجم تاثیرگذاری و حجم منابع 
مالــی این گــروه روز به روز افزایش پیدا 
می کند و بر تصمیمات کلان در کشــور 

تاثیرگذار هستند.
این کارشــناس اقتصادی ادامه می دهد: 
این هــا هیچ وقت دنبــال رفع تحریم ها 
نیســتند و هــر چقدر بتواننــد علیه رفع 
تحریم ها تلاش می کنند. تورم دوست و 

تورم خور هستند.
خطر گسترش فقر ��

محمودی اصــل تاکید می کند: وضعیت 
فعلــی، قشــر فقیر جامعــه را روزبه روز 
بیشــتر فقیرتر می کنــد و بر حجم تعداد 
فقرا هم اضافه می کند. ما در سراشــیبی 
افول اقتصادی هستیم که این آسیب های 
جبران ناپذیــری هم در حوزه اقتصادی و 
هــم در حوزه اجتماعی ایجاد می کند؛ به 
طوری که انگیزه های کار کردن با حداقل 
حقــوق اصلًا وجود نــدارد. چون همین 
حداقــل حقوق، تا حــدودی هزینه های 
رفت وآمد و هزینه جانبی مربوط به کار را 

پوشش می دهد.
وی می افزاید: همین امر باعث شــده که 
الان بســیاری از مناطق و کارخانه های 

صنعتی، نیروی کار براســاس دستمزد 
وزارت کار ندارنــد؛ البتــه به دلیل این که 
بخش اعظم شــرکت های بــزرگ ما، 
دولتی و بخش های شبه دولتی هستیم و 
در کسری بودجه، دولت بر این شرکت ها 
دســت درازی می کنــد، بنابرایــن این 
شرکت ها هم توان پرداخت حقوق بالاتر 
را ندارند و دولت به طرق مختلف، از مالیات 
گرفته تا قیمت گذاری دســتوری و ایجاد 
عوارض، این شرکت ها را تحت فشار قرار 

می دهد و اجازه تعدیل نیرو هم ندارند.
این کارشناس اقتصادی می گوید: بر این 
اســاس، با بهــره وری حداقل به فعالیت 
مشغول هستند. به هرحال نظام مدیریتی 
وابسته به دولت هم با مدیران ناکارآمد راه 
به جایی نمی برد. بنابراین شرایط اقتصادی 
و شــرکت های بزرگ و متوسط نیز دچار 
چالش هستند. این شرکت ها برای این که 
سود نشان دهند و به دلیل این که شرایط 
تورمی اســت، تجدید ارزیابی دارایی ها 
را نشــان نمی دهند، بنابراین استهلاکی 
کــه باید برای یک واحد تولیدی و یا خط 
تولید لحاظ شود، بسیار ناچیز است. برای 
مثال، شرکتی که ۲۰ هزار میلیارد تومان 
می ارزد، استهلاکی که لحاظ می کند، ۱۰ 
میلیارد تومان اســت. این استهلاک به 
هیچ وجه نمی تواند پس از ۱۰، ۲۰ ســال، 
منابعی را برای تجدید واحد صنعتی، خط 

تولید و به روزرسانی آن را داشته باشد.
محمودی اصل عنوان می کند: اگر تجدید 
ارزیابــی دارایی ها اتفــاق بیفتد و ذخیره 

اســتهلاک بالا رود، ســود شرکت ها به 
شــدت افت می کند و یا منفی می شــود. 
به هرحال احســاس مدیران این اســت 
که در کارنامه شــان تأثیر می گذارد و این 
باعــث شــده که ما بــا انبوهی از صنایع 
مستعمل مواجه شــویم که این صنایع، 
انرژی بیشتری هدر می دهند، بهره وری 
پایین تری دارند و بیشتر تکنولوژی های 

قدیمی تر هستند.
وی تصریــح می کنــد: شــرکت ها و 
بخش های مختلف اقتصادی ما نیز توان 
پرداخت حقوق مناسب به کارگران را نیز 
ندارند و دولت نیز با کســری بودجه های 
شــدید مواجــه اســت، توان پوشــش 
حقوق هــای کارمندان بــه اندازه تورم را 
ندارد، بنابراین قشــر حقوق بگیر بســیار 
ناتوان شــده و قدرت خرید ناچیزی پیدا 

کرده است.
این کارشناس اقتصادی متذکر می شود: 
البته نبود قدرت خرید باعث می شــود که 
میزان مصرف کاهش پیدا کند و بخشی از 
واحدهای تولیدی و کسب وکارها، تعطیل 
می شوند. بنابراین زنجیره اقتصادی دچار 
مشکل و وقفه خواهد بود و این ناترازی ها، 

روزبه روز بیشتر می شود.
محمودی اصل خاطرنشــان می کند: از 
طرف دیگر، نظام مدیریتی بسیار ناکارآمد 
و بسیار سیاسی، به هیچ وجه نمی تواند بر 
ابرچالش های کشــور فائق شود و به نظر 
می رسد روزبه رو بخش متوسط را از دست 

خواهیم داد.

طبقه متوسط زیر تیغ فقر! مریم فکری
روزنامه نگار

نرخ تورم ۴۶ درصد، افزایش حقوق ۲۰ درصد؟

تورم مهمانِ 
ناخوانده 
1403

هشدار یک کارشناس: 
مراقب شوک ارزی باشید

گروه اقتصادی: اقتصاد ایران سال هاست با تورم های 
بالا خو گرفته است اما حالا تورم در محدودهٔ بالاتر 
از چهل درصد، جان این اقتصاد بیمار را تحلیل برده 

و بحران را دوچندان کرده است.
هر چند برنامه های دولت سیزدهم بر کاهش نرخ 
تورم استوار است و اعلام شده اولویت اصلی دولت 
نیز مهار تورم است اما در دو سال گذشته هنوز چنین 
اتفاقی رخ نداده و حالا آمارهای ارائه شده از سوی 
بانک مرکزی نیز نشان از آن دارد که رشد پایه پولی 

همچنان در محدوده 4۲ درصد است.
عبدالناصر همتی اخیراً در سخنانی این آمار را مورد 
تحلیل قرار داده و با استناد به آمارهای منتشر شده 
تا پایان مرداد ماه گفته اســت: طبق آمارهای ارائه 
شــده رشــد پایه پولی منتهی به مرداد ماه برابر با 
4۱ درصد بوده اســت این بدان معناست که ماهی 
۲3 هزار میلیارد تومان پول چاپ شــده است. مگر 
ممکن اســت با این حجم چاپ پول تورم را مهار 
کرد؟ به گفته وی در یک ســال ۲۸۰ هزار میلیارد 

تومان پول چاپ شده است.

او گفت: با این آمار حالا هی شعار بدهید که قصد 
مهــار تــورم را دارید؛ مگر می توانید تورم را کنترل 

کنید؟
نگاهی به آمارهای رشــد پایه پولی نشان می دهد 
ایران در حال تجربهٔ یکی از بالاترین رشــدها طی 
دوزاده ســال اخیر اســت. در واقع نگاهی به میزان 
رشــد پایه پولی خود گواهان اســت که با رشد پایهٔ 
پولی، نرخ تورم نیز در میات مدت یک تا دو ســاله 
متأثر شــده اســت. البته رشد پایه پولی تنها مولفهٔ 
اثرگذار بر تورم نیســت اما بنا بر نظر اقتصاددانان 
این مؤلفه ظرف یک تا دو سال بر تورم اثر خود را 

آشکار می کند.
نگرانی ها بی مبنا نیست ��

کامران ندری، کارشناس اقتصادی اقتصاد و استاد 
دانشــگاه امام صادق در گفتگــو با خبرآنلاین در 
خصوص تاثیررشد پایه پولی بر نرخ تورم، گفت: به 
نظر نگرانی ها در خصوص تاثیرات تورمی افزایش 
پایه پولی و همچنین افزایش سهم پول از نقدینگی 
واقعی است و باید سیاستگذار به این موضوع توجه 

جدی نشان دهد.
این کارشــناس اقتصادی تاکید کرد: در غرب که 
تورم تحت کنترل است، اقتصاددانان معتقدند که 
افزایش نقدینگی و رشد پایه پولی تأثیر مستقیم و 
کوتاه مــدت ندارد اما بی تردید افزایش پایهٔ پولی و 
حجم نقدینگی در بلندمدت بر رشــد تورم اثرگذار 
است.وی با اشاره به اینکه تورم کنونی نیز محصول 
رشــد پایهٔ پولی و افزایش سهم پول از نقدینگی و 
همچنین رشد نقدینگی است، تاکید کرد: با توجه به 
شرایط کنونی، در کوتاه مدت دولت تلاش می کند 
با مهار نرخ ارز، تورم را مهار کند البته تورم در ایران 
همچنان بالاتر از چهل درصد است و این وضعیت 
رشد مولفه های پولی نیز نشان می دهد در سال آینده 
نیز تورم در این محدوده مهمان ناخوانده آزاردهندهٔ 

اقتصاد ایران خواهد بود.
خطر وقوع شوک ارزی ��

وی گفت: از این روست که بانک مرکزی در تلاش 
اســت که فعالانه در بازار ارز حضور داشــته باشد 
و رونــد قیمت ها را مهار کند اما نکته اینجاســت 

که این شــکل مهار نرخ ارز خود عواقب سختی را 
می تواند داشته باشد. به عنوان مثال به دلیل شکننده 
بودن شرایط اقتصادی و احتمال بازگشت تحریم 
حداکثری آمریکا، این خطر وجود دارد که شــوک 
ارزی در اثر کوچکترین تکانه رخ دهد و در نتیجه 

با روند فزاینده تورم مواجه شویم.
ندری گفــت: تغییرات کمیت های پولی نشــان 
می دهد تورم در سال آینده نیز دوام خواهد داشت 
و در نتیجه مولفهٔ ارز در اقتصاد ایران اثرگذار خواهد 
بود.این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: در شرایط 
فعلی مهار تورم تنها با مهار قیمت ارز اثرگذار است و 
با شرایط فعلی تحریم نیز این امکان دور از دسترس 
اســت که بتوان نرخ ارز را در همین محدوده نگه 

داشت یا حتی پایین آورد.
وی به مقامات بانک مرکزی توصیه کرد که برای 
پیشــگیری از بروز بحران احتمالی و وقوع شوک 
ارزی باید قیمت ارز در دوره های کوتاه مدت مورد 
ارزیابی قرار گرفته و به تدریج تعدیل اتفاق بیفتد تا 

احتمال وقوع شوک ارزی به حداقل برسد.

معاون وزیر کار گفت: تاکنون ۱4۵ هزار فروشــگاه خرد و زنجیره ای در طرح 
کالابرگ الکترونیکی مشارکت داشته اند.

علیرضا عســگریان اظهار کرد: با افزوده شــدن ۲ دهک ششم و هفتم افزایش 
چشــمگیری در جمعیت مشــمول طرح جدید کالابرگ الکترونیک داشتیم و 

جمعیت تحت پوشش از 4۱ به 6۱ میلیون نفر افزایش یافت.
معــاون رفــاه و امور اقتصادی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: با هدف 
تسهیل دسترسی مردم به مزایای طرح کالابرگ الکترونیکی تاکنون ۱4۵ هزار 

فروشگاه خرد و زنجیره ای در این طرح مشارکت دارند.
وی با بیان اینکه شرایط استفاده از کالابرگ همانند گذشته است، گفت: اگر هر 

فرد مشمول استفاده از کالابرگ یعنی دهک های یک تا هفت ۲۰۰ هزار تومان 
از یارانه اش را خرید کند، ۱۲۰ هزار تومان اعتبار تشویقی می گیرد.

عسگریان تاکید کرد: مبلغ یارانه برای افراد بین دهک نخست تا سوم 4۰۰ هزار 
تومان و یارانه دهک چهارم تا هفتم نیز به ازای هر نفر 3۰۰ هزار تومان اســت 
که در صورت خرید ۲۰۰ هزار تومانی افراد از مبلغ یارانه، مبلغ ۱۲۰ هزار تومان 

اعتبار تشویقی به آنان تعلق می گیرد.
معاون رفاه و امور اقتصادی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی اظهار داشــت: 
مردم می توانند با نصب برنامه کاربردی »شــما« از نزدیک ترین مغازه متصل 
به شبکه محل خود خرید کنند و از مبلغ تشویقی ۱۲۰ هزار تومانی بهره ببرند.

وی با اشاره به همراهی ۱۰ فروشگاه بزرگ با ۱۲ هزار شعبه، گفت: نزدیک به 
4۰۰ تعاونی مصرف روستایی نیز در شهر و روستا به طرح کالابرگ الکترونیکی 

متصل شدند.
عسگریان با اشاره به لزوم تداوم اطلاع رسانی دقیق به مردم از طریق رسانه ها، 
افزود: طرح ملی کالابرگ الکترونیک ســاده ترین و ســهل الوصول ترین برنامه 

برای مردم است تا خرید آسانی داشته باشند.
وی تأکید کرد: طرح کالابرگ الکترونیک کاملًا اختیاری است و مردم می توانند 
مثل روال قبل یارانه خود را نقدی برداشت کنند یا می توانند افراد مشمول از فرآیند 

کالابرگ استفاده کنند و از ۱۲۰ هزار تومان مشوق استفاده کنند.

چه کسانی مشمول یارانه ۵۲۰ هزار تومانی می شوند؟
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پایه مزد روزانهٔ 
کارگران در 

سال جاری، 
1۷۶ هزار و 
۹42 تومان 

است؛ به این 
ترتیب کارگران 

حداقل بگیر 
با قیمت های 

بازار، روزی 
کمتر از 3.5 

دلار دستمزد 
می گیرند. 

دستمزدِ روزانهٔ 
کمتر از 3.5 

دلار به معنای 
گیر افتادن در 

گرداب فقر 
مطلق است و 
از ناتوانی در 

تأمین مایحتاج 
سادهٔ یک 

زندگیِ ساده 
خبر می دهد

گروه اقتصادی: در حالی که در هفتهٔ گذشــته نیمی از نمایندگان 
مجلس شــورای اسلامی به وزیر امور اقتصادی و دارایی بابت 
مشکلات اقتصادی تذکر دادند، وی در تلاشی بی شائبه برای 

برکناری رییس اتاق بازرگانی بود.
طبق آمارهای ارائه شــده در هفتهٔ پایانی مهرماه ۱43 نماینده 
به وزیراقتصاد و دارایی تذکر دادند که تقریباً نیمی از نمایندگان 

را شامل می شود.
ایــن تذکــرات لزوم عدم دریافت مالیات از کارانه پزشــکان تا 
لزوم حــذف کارمزد تراکنش برای دســتگاه های کارتخوان 
صندوق های قرض الحسنه تک شعبه ای و لزوم اجرای تبصره 
۱6 و ۱۸ بودجه ۱4۰۲ در حمایت از تولید و ... را در بر می گرفت. 
این در حالی است که خاندوزی که همزمان سمت سخنگویی 
اقتصــادی دولــت را نیز بر عهده دارد، در این هفته نه با تلاش 
برای حل مشکلات که با سخنانش دربارهٔ جلسه هیات نظارت 
و تلاش برای دریافت امضای همراهانش جهت عزل حسین 

سلاح ورزی روی خط خبر قرار گرفت.
برخی نمایندگان مجلس شورای اسلامی البته دلیل این حجم 
تــلاش بــرای چنین اقدامی را کلید خوردن دوبارهٔ اســتیضاح 
وزیرامــور اقتصــادی و دارایی می داننــد. برخی اعضای اتاق 

بازرگانی نیز این نکته را در توییت های خود اعلام کرده اند.
آیا استیضاح جدی است؟ ��

خاندوزی که دو ســال پیش ردای نمایندگی مردم تهران را بر 
تن داشــت، البته پیش از این نیز یک بار تا پای اســتیضاح رفت 
اما مســاله با بازپس گیری امضای از ســوی برخی نمایندگان 

منتفی اعلام شد.
افزایش بحران های اقتصادی از یک سو و عدم تحقق وعده های 
دولت از سوی دیگر همزمان با رشد بحران های معیشتی سبب 
شده است حالا اقتصاد به نقطهٔ افتراق مجلس و دولت تبدیل 
شــود و نمایندگانی که دو ســال پیش یکباره پشت سر دولت 
رییســی ایســتاده بودند، امروز برای رأی جمع کردن تلاش 
می کنند نسبت به استیضاح وزیر امور اقتصادی و دارایی اقدام 

کنند.
حالا جبار کوچکی نژاد، نماینده مجلس با انتقاد از از عملکرد وزیر 
اقتصاد در اجرای قانون بودجه، انتصابات رفاقتی - همکلاسی 
و... از پیگیری طرح استیضاح وی در صورت عدم حل مشکلات 

خبر داد.
وی بــا انتقــاد از عملکرد وزیر اقتصاد به خانه ملت، گفت: عدم 
کارایی لازم در مناطق آزاد باعث شده تا این مناطق از اهداف 
پیــش بینی شــده فاصله گرفتــه و خاندوزی باید در این زمینه 

پاسخگو باشد.
کوچکی نــژاد افزود: خاندوزی هیچ کــدام از این موارد را اجرا 
نکرده و وجود ســایر اشــکالات، باعث شده تا در صورت تداوم 
این روندو عدم رسیدگی به انتقادات، طرح استیضاح وزیر اقتصاد 

مورد پیگیری قرار گیرد.
تلاش برای خالص سازی به جای حل مشکلات ��

در این فضا اما خاندوزی دربارهٔ جلســهٔ پرحاشیهٔ هیات نظارت 
توضیحاتی داده بود که روشن می کند مسائل اقتصادی کشور 
برای وی اولویت داشته و خالص سازی در اتاق بازرگانی بیش 
از حل مشکلات و بحران ها برای وی واجد اهمیت است.وزیر 
امور اقتصادی و دارایی در مورد جلســه شــورای عالی نظارت 
برای برکناری رئیس اتاق بازرگانی ایران اظهار کرد: هم شخص 
رییس جمهور و هم ستاد اقتصادی دولت به جد قائل هستند اگر 
به دنبال پیشبرد اهداف اقتصادی دولت در بخش تولید، سرمایه 
گذاری و صارات هستیم بدون کمک اتاق های سه گانه )تعاون، 
بازرگانــی و اصناف( و انجمن های دیگر این اتفاق رخ نخواهد 
داد. مسائل شخصی و ... این موضوع را تحت تأثیر قرار نخواهد 
داد. بر اساس گزارش منتشر شده از سوی خبرگزاری مهر وی 
اضافه کرد: نفع همه ما و اقتصاد عمل به قانون است. مصوبه ای 
که داشتیم تاکید بر وجهه غیرقانونی بودن رییس اتاق است.

او گفت: با توجه به اینکه حدود ۱۰ روز قبل از برگزاری انتخابات 
یعنــی ۱۷ خــرداد نهاد نظارتی اعلام کــرده بود که باقی افراد 
قابل تأیید هســتند اما در مورد یک شــخص متعاقباً اظهارنظر 
خواهد شد. بعد از 3 روز )قبل از انتخابات( مجدد اعلام شد که 
صلاحیت ایشان قابل تأیید نیست. بنابراین مصوبه هیات عالی 
نظارت آن بود که مصوبات پیش از انتخابات اعلام می کردند.

وی اضافه کرد: اول آبان مصوبه نوشــته شــد من امضا کردم. 
رییس سازمان استاندارد هم امضا کرد منتهی زمان می برد که 
همه اعضای جلســه امضا کنند. به محض نهایی شــدن وزیر 
صمــت به عنوان رئیس هیــات عالی نظارت مصوبه را اعلام 

خواهند کرد.
البته این ســخنان با واکنش اتاق بازرگانی همراه شــد. اتاق 
بازرگانی در واکنش به ســخنان خاندوزی اعلام کرد که این 
نشســت صورت جلسه ای نداشــته و امضای صورت جلسه به 
صورت دســت گردان خلاف قانون اســت. باید دید در ماه های 
باقیمانده از عمر مجلس موقعیت خاندوزی از سوی همکاران 

سابق در معرض خطر قرار می گیرد؟

تلاش برای خالص سازی به جای حل مشکلات
وزیر اقتصاد استیضاح می شود؟

رویداد
شنبه

13 آبانماه 1402 
سال هفتم

شماره 335

نسرین هزاره مقدم
روزنامه نگار

فاطمه امیر احمدی
روزنامه نگار

گزارش

گروه اقتصادی: کاهش توزیع شــیر خشک از 

اردیبهشــت آغاز شد. با وجود اینکه رئیس 
انجمن تولیدکنندگان شــیر خشک نوزاد از 
تولید ۲۷ میلیون قوطی شیر خشک تا پایان 
مرداد خبر داده و به مهر گفته بود، نیاز سالانه 
بازار ایران به این محصول 6۱ میلیون قوطی 
اســت. آمار تولید ۵ ماه نخست سال نسبت 
به مدت مشــابه سال قبل افزایش داشته و 
تقریباً ۵۰ درصد نیاز کشور تولید شده است.

کمبود شیر خشک در بازار به میزان تولید بر 
می گردد یا به نحوه توزیع؟ به گفته رئیس این 
انجمن، تولید 6۱ میلیون قوطی شیرخشک 
نوزاد به ۱۱۰ میلیون دلار ارز نیاز دارد که اگر 
به این عدد نیازمندی تولید شیر خشک های 
رژیمی و متابولیک را هم اضافه کنیم اعتبار 

مورد نیاز ۲۰۰ میلیون دلار خواهد بود.
در ادامه ســازمان غــذا و دارو برای جبران 
کســری بازار مبادرت بــه فراخوان برای 
واردات 3۰ میلیون قوطی شیرخشــک کرد 
که بر اساس نیاز سالانه کشور ۵۰ درصد نیاز 

را پوشش می دهد.
در حال حاضر 4 برند تولیدکننده شیر خشک 
نــوزاد در ایران فعالیت دارند که تأمین این 

بازار را مدیریت می کنند.
تغییر روش توزیع برای ســاماندهی  ��

بازار
علیرضا عســگری یکی از فعالان این بازار 
به مهر گفت: برخی شــرکت های تولیدی 
توزیع محصولات خود را به شــکل استانی 
انجــام می دهند اما مدتی اســت که دچار 

چالش شدند.
وی افزود: یکی از شــرکت ها حدود ۵ سال 
است که مجوز توزیع استانی از سازمان غذا و 
دارو داشته که ۵۰ درصد نیاز بازار استان های 

تهران، البرز و قم را تأمین می کرده است.
وی با بیان اینکه 6 ماه اســت برای تمدید 
مجوز اقدام شده اما تمدید نمی شود، اظهار 
کرد: بر اساس تغییراتی که در سازمان غذا و 
دارو رخ داده تولیدکنندگان شیر خشک نوزاد 
برای توزیع محصولات خود باید مجوز مورد 
نیاز را از اداره کل امور فرآورده های طبیعی، 
ســنتی و مکمل دریافــت کنند که یکی از 
زیرمجموعه های ســازمان غذا و دارو است.
وی گفت: متولی تاکید دارد شــرکت های 
تولیدکننده باید توزیع سراسری داشته باشند 

در حالی که برای تأمین انبارهای مورد نظر 
که شرایط خاصی نیز دارند زمان نیاز است.
عسگری ادامه داد: یکی از شرایط مورد نیاز 
برای پیوستن به شبکه توزیع سراسری این 
اســت که توزیع کننده در ۸ تا ۱۰ اســتان 
انبار داشــته باشد که برای تأمین آن باید 6 
ماه تا یک ســال زمان اختصاص داده شود. 
نمی توان با تصمیمات خلق الســاعه و یک 

شبه تولید و بازار را دچار چالش کرد.
این فعال حوزه شــیر خشــک با بیان اینکه 
داروخانه ها ترجیح می دهند شــیر خشک را 
از تولیدکننــدگان دریافت کنند تا شــرکت 
پخش، اظهار کرد: خرید شــیر خشــک از 
شــرکت پخــش مشــکلاتی دارد. گاهی 
برخی شــرکت ها بــرای تحویل هر کارتن 

شــیر خشــک به داروخانه ها، آن ها را ملزم 
می کنــد تا چند کارتن از داروهایی که بازار 
تقاضــای کمتری دارند نیز خریداری کنند.
عســگری افزود: تولیدکنندگان برای ورود 
بــه هر حوزه ای باید ســرمایه گذاری کنند 
و نمی توان با قوانین خلق الســاعه سرمایه 
گــذار را از این هزینه کرد دلســرد کرد. در 
حال حاضــر با ممنوعیت توزیع اســتانی 
تولیدکننــدگان ناچار بــه تعدیل نیرو بوده 
ضمن اینکه ماشین آلات خریداری شده و 
سایر تجهیزات بدون استفاده باقی می ماند. 
متولیان امر هر تصمیمی برای مدیریت تولید 
و بــازار اتخــاذ می کنند باید به مجریان آن 
زمان بدهند تا شــرایط را برای این تغییرات 

فراهم کنند.

 چالش ادامه دار شیر خشک
 کمبود شیر خشک در بازار به میزان تولید بر می گردد یا به نحوه توزیع؟

د ستمزد 
 روزانه کمتر
 از 3.5 دلار!

 نرخ سبد معیشت از ۲۵ میلیون 
تومان گذشت

گروه اقتصادی: با پیشتازی بازارها به خصوص بازار ارز و 
به دلیلِ وابستگی شدید کالاهای سبد خرید به قیمت 
دلار، به نظر می رســد در روزهای اخیر ســبد معیشتِ 
حداقلــیِ خانواده های کارگری، مرز ۲۵ میلیون تومان 

را پشت سر گذاشته است.
اخبار بازار نشــان می دهد که قیمت دلار، روز گذشــته 
)هفتم آبان ماه( را در کانال ۵۲ هزار تومانی آغاز کرد، 
امــا در ادامه معاملات دیروز روند صعودی دلار کمی 
تعدیل شــد و در نهایت دلار با قیمت ۵۱ هزار و ۸۰۰ 
تومان بســته شــد. پایه مزد روزانهٔ کارگران در ســال 
جاری، ۱۷6 هزار و ۹4۲ تومان اســت؛ به این ترتیب 
کارگــران حداقل بگیر با قیمت های بازار، روزی کمتر 
از 3.۵ دلار دستمزد می گیرند. دستمزدِ روزانهٔ کمتر از 
3.۵ دلار بــه معنــای گیر افتادن در گرداب فقر مطلق 
است و از ناتوانی در تأمین مایحتاج سادهٔ یک زندگیِ 

ساده خبر می دهد.
پیشــروی قیمت ها فقط محدود به دلار نبوده اســت؛ 
قیمت ســکه امامی در معاملات نقدی روز گذشــته 
)هفتــم آبــان ماه( تا مرز 3۰ میلیون و 4۰۰ هزار تومان 
پیشروی کرد؛ روز گذشته اسکناس یورو با رقم ۵۵ هزار 
و ۷۲ تومان معامله شد و افزایش ۸۰۰ تومانی داشت. 
قیمت اسکناس یورو در سایت معاملات الکترونیکی 
ارز )ETS( با رقم 43 هزار و 6۹۱ تومان تعیین شــد 
و ۲۸ تومان افزایش داشــت. یوروی حواله نیز با رقم 
3۹ هزار و ۷۱۹ تومان قیمت گذاری شــد و ۲۵ تومان 
گران تر شــد. دیروز درهم امارات با رشــد ۱۰۰ تومانی 
بــا قیمــت ۱4 هزار و ۱۷۰ تومان معامله شــد. به این 
ترتیب شــاخص های مؤثر اقتصاد، دچار تورم شده اند.
نرخ طلا، ارز و دلار در حال پیشروی ســت و تأثیر این 
پیشــتازی در زندگی کاملًا مشخص است؛ داده های 
میدانی نشان می دهد بازار گوشی همراه نیز در روزهای 
اخیر، افزایش نرخ را تجربه کرده است؛ همچنین برخی 
دیگر از کالاهای ســبد روزانهٔ زندگی به خاطر گرانی 

دلار! بازهم گران شده اند.
نشستی برای مسائل فرعی! ��

در چنین شرایطی ســت که کارگری که روزانه حدود 

3.۵ دلار دستمزد می گیرد دیگر توانی برای خرید حتی 
خریدهای سادهٔ مورد نیاز سفرهٔ غذایی خانواده را ندارد؛ 
و بازهم در چنین اوضاعی ست که وزارت کار به عنوان 
اصلی ترین متولی امر مزد کارگران در دولت، تصمیم 
گرفته بعد از چند ماه، نشستی تحت عنوانِ شورایعالی 
کار برگزار کند. نشســتی که قرار اســت هشتم آبان در 
محل این وزارتخانه و با دعوت از نمایندگان کارگری 

و کارگری به مسائل کاملًا فرعی بپردازد.
چرا فرعی؟ چون در دعوتنامه هایی که روز گذشته به 
دست اعضای کارگری این شورا رسیده، هیچ نشانی از 
مزد یا ترمیم مزد یا ساده تر جبران قدرت خرید کارگران 
نیست؛ هرچند معاون روابط کار وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی در ماه های گذشته بارها تاکید کرده بود که ما 
قراری برترمیم مزد نداریم و دستمزد کارگران در میانهٔ 
سال ترمیم نمی شود، بازهم نمایندگان کارگری انتظار 
داشتند نشانی از درخواست آن ها در دعوتنامه ای که بعد 
از هفته ها به دست شان رسیده، بیابند، اما نشانی ندیدند.
اعضای کارگری شورایعالی کار دو بار، یکبار در روزهای 
پایانی بهار امسال و در ۲۲ خردادماه و بار دیگر در دل 
تابستان در مرداد، نامهٔ درخواستِ رسمی با امضاهای 
رســمی در دبیرخانهٔ وزارت کار ثبت کرده اند؛ آن ها در 
این نامه ها به ضرورت ترمیم مزد اشاره و خواسته بودند 
نشســتی برای رســیدگی به مسالهٔ معیشت کارگران 
برگزار شــود؛ وزارت کار این درخواست ها را ثبت کرد، 
امــا مقامــات این وزارتخانه علیرغــم تاکید قانون بر 
ضرورت اجابت درخواست شرکای اجتماعی، در مقام 
پاسخگویی در رسانه ها برآمدند؛ و هر بار تاکید کردند 
»خودتان افزایش ۲۷ درصدی دستمزد ۱4۰۲ را امضا 
کرده اید.«؛ این جمله واقعیت دارد، ولی بی توجهی به 
معیشت کارگران و زیر پا گذاشتن قول های مکرر مبنی 
بر کنترل تورم از سوی نمایندگان دولت نیز واقعیت دارد. 
در هفته های اخیر حداقل دستمزد روزانه به زیر 3.۵ دلار 
تنزل یافته و سبد معیشت حداقلی – در شهرستان ها 
و نه در کلانشــهرِ پرهزینه ای مانند تهران- مرز ۲۵ 

میلیون تومان را به سادگی پشت سر گذاشته است.
اعضای کارگری چه باید بکنند؟ ��

در ایــن اوضــاع و احوال، اگر قرار باشــد در نشســت 
شورایعالی کار، بازهم بحث مزد و ترمیم مزد کارگران 
روی میز نباشد، اعضای کارگری چه باید بکنند؛ حسین 
حبیبی فعال کارگری و عضو هیات مدیره کانون عالی 
شــوراهای اســلامی کار کشــور در این رابطه گفت: 
»نمی دانیم آیا ترمیم مزد غیرقانونی ۱4۰۲ در دستور 
کار نشســت فردا هســت یا نه؛ اگر در دســتور کار بود 
و دســتمزد غیر قانونی ترمیم نشــد که آنوقت اعضای 
کارگری باید نسبت به تصمیم غیرقانونی مخالفت کرده 
و درذیــل امضاهای خود این مخالفت را اعلام بکنند؛ 
اینگونه نشان می دهند که از این مزدهای غیرقانونی 

رضایت ندارند«.
او در مورد قرار نگرفتن موضوع ترمیم مزد در دستور کار 
نشســت فردا گفت: »اما اگر ترمیم دستمزد در دستور 
کار شورایعالی کار نبود، اعضای کارگری مختار هستند 
شرکت بکنند یا شرکت نکنند؛ اگر شرکت کردند پس 
راضی به دستمزد فعلی هستند و، اما اگر شرکت نکردند 

به مطالبه گری کارگران پاسخ مثبت داده اند.«
سلامت جامعه کارگری در معرض تهدید است ��

در همین حال فرامرز توفیقی فعال کارگری در خصوص 
جلسه امروز دوشنبه شورای عالی کار به اقتصادآنلاین 
می گوید: متاســفانه دولت سیزدهم به هیچ عنوان به 
شــعارهای انتخاباتی خود پایبند نبوده اســت. در ایام 
انتخابات بارها گفته شد که قرار است معیشت جامعه 
کارگری بهبود پیدا کند اما امروز با چه وضعیتی روبرو 
هســتیم؟ بنده شخصاً شــاهد این هستم که بحران 
معیشــتی کارگران دیگر از تأمین غذا هم گذشــته و 
برای مثال چند شب پیش در داروخانه فردی را مشاهده 
کردم که فرضاً اگر نیاز به چند ورق قرص داشت تنها یک 
ورق تهیه می کرد چون پولی برای خرید دارو نداشت 
و این یعنی امروز ســلامت و زنده ماندن کارگران هم 

در معرض آسیب جدی است.
بی اعتنایی دولت به ماده ۴۱ قانون کار ��

ایــن فعال کارگــری با بیان اینکه در جلســه تعیین 
دســتمزد ســال ۱4۰۲ هیچگونه توجهی به ماده 4۱ 
قانــون کار نشــد، افزود: مــاده 4۱ به صراحت اعلام 

می کند که دســتمزد کارگر باید بــر مبنای نرخ تورم 
و هزینه ســبد معیشــت تعیین شــود اما ما شاهد این 
بودیم که دستمزدی به جامعه کارگری تحمیل شد که 
هیچگونه تناسبی با وضع اقتصادی و گرانی کالاهای 
اساســی نداشت.توفیقی برهمین اساس گفت: درباره 
همین ســبد معیشــتی هم البته با محاسبات عجیبی 
مواجه هســتیم چرا که اعداد به صورت غیرواقعی در 
نظر گرفته می شود و می بینیم که خصوصاً توجهی به 
سهم بالای مسکن از سبد معیشتی نمی شود، بنابراین 
باید دســتمزد کارگران براساس واقعیت و آنچه قانون 

پیش بینی کرده تعیین شود.
این فعال کارگری همچنین با انتقاد از رویکرد برنامه 
هفتم توسعه نسبت به نیروی کار، بیان کرد: در برنامه 
هفتم توســعه شــاهد اقدامات ظالمانه و ضدانسانی 
هســتیم. در حوزهٔ کارگری و تأمین اجتماعی، کرامت 
و عزت نیروی کار، زیر ســؤال رفته و بهره کشــی و 
بهره برداریِ ناصحیح از نیروی کار مباح دانســته شده 
اســت که این مورد در تناقض آشــکار با قانون اساسی 
است که در آن بهره کشی از نیروی کار خلاف دانسته 

شده است.
نماینده ســابق کارگران در شورای عالی کار پیشنهاد 
کرد: تنها راه برون رفت از وضعیت فعلی، توجه کردن 
به ماده 4۱ قانون کار است. اگر دستمزد براساس قانون 
تعیین شــود، با رشــد اقتصادی و بالارفتن بهره وری 
بنگاه های تولیدی مواجه خواهیم بود و این آشــفتگی 

اقتصادی هم برطرف خواهد شد.
بعید به نظر می رسد دستمزد افزایش یابد ��

با توجه به سخنانی که در ماه های اخیر شنیده ایم – از 
قناعت کنیدِ وزیر کار گرفته تا انشالله سال بعد تصمیم 
بهتــری می گیریمِ آقای معــاون وزیر- امید چندانی 
به نشســت فردا و ترمیم دســتمزد ۹ میلیون تومانی 
کارگران نیســت؛ اما ســؤال این است که نمایندگان 
رسمی کارگران فردا در این نشست چه باید بکنند؟ آیا 
میزی که دو سمت آن هم تراز و برابر نیست، می تواند 
تصمیم درست و عادلانه ای درباره سرنوشت میلیون ها 

کارگر شاغل و بازنشسته بگیرد؟

عضو اتاق بازرگانی ایران اظهار داشت: فرش ایران در رده اول جهان بوده اما اکنون 
به رده ششم سقوط کرده ایم و هند و پاکستان و نپال بازارها را اشغال کرده اند.

احد عظیم زاده در گفت وگو با ایلنا، درباره اوضاع صادرات فرش اظهار داشــت: 
بنده با 6۰ کشور جهان کار می کردم و ۱۵ سال متوالی اولین صادرکننده فرش 
کشور بودم، صادرات فرش ایران قبل از انقلاب 6۷ درصد بود که بعد از آن به 
4۲، 3۵، ۲۸ درصد، دو سال پیش به ۱۷ درصد و اکنون به نیم درصد رسیده است.
وی افزود: دولت صادرات را فلج کرده و برای فرش تعهد ارزی در نظر گرفته، در 
حالی که ما مواد را آزاد خریداری می کنیم و دولت ارزی در اختیار ما قرار نمی دهد. 
برای فرش نباید برای پیمان ارزی در نظر بگیرند صادرات فرش باید آزاد باشد و 

این در حالی است که بعد از یک سال که یک دهم فرش هم فروخته نمی شود که 
ما بخواهیم ارز را در اختیار نیما قرار دهیم، با این کار صادرات را از بین برده اند.

رئیس اتحادیه فرش فروشان تبریز تصریح کرد: اجازه نمی دهند که فرش های 
مرجوعی به ایران عودت داده شود و به این ترتیب بزرگترین ضربه را به صادرات 
فرش وارد کرده اند، بنده نفر اول فرش ایران هستم اما اگر پاره ای مسائل نبود، 
این شــغل را رها می کردم، زیرا دولت به این شــغل بها نمی دهد در حالی که 
فرش شناســنامه دوم کشــور اســت و ایران را با فرش می شناسند اما دولت این 

صنعت را رها کرده است.
عظیــم زاده ادامــه داد: ما ۲ میلیــون و ۵۷ هزار نفر بافنده فرش داریم و در واقع 

سرجمع ۱۰ میلیون نفر از مسیر این صنعت امرار معاش می کنند که حدود ۱۲ 
درصد جمعیت کشور را شامل می شود، هیچ صنعتی نمی تواند تا به این حد بدون 

سرمایه گذاری اشتغال زایی داشته باشد.
رئیس کمیســیون فرش و صنایع دســتی و گردشــگری اتاق بازرگانی تبریز 
خاطرنشان کرد: زمان دولت نهم ابتدا ۱۰ درصد و بعد ۵ درصد برای صادرکننده 
سوبســید در نظر گرفتند اکنون این قضیه برعکس شــده و گفته شــده که از هر 
دلار ۵۰ هزار تومانی 4۰ هزار تومان به صادرکننده و مابقی در اختیار دولت قرار 
گیرد و این صادرات فرش را فلج می کند و اگر بافندگان بیکار شوند بزرگترین 

خیانت به این صنعت خواهد بود.

صادرات فرش ایران به نیم درصد رسیده است
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طبق اطلاعاتی که اخیراً مرکز آمار ایران در خصوص قیمت مســکن شــهر 
تهران منتشــر کرده، تورم مســکن 3۰ درصد بیش تر از تورم عمومی اســت. 
طبق بررسی های انجام شده علت اصلی این فاصله، قیمت بالای زمین است.

بالاخره و پس از ۸ ماه وقفه در انتشار گزارش ماهانه متوسط قیمت مسکن در 
شهر تهران، مرکز آمار ایران، با گزارش »شاخص و متوسط قیمت آپارتمان های 
مسکونی شهر تهران«، آمار و اطلاعات در این حوزه را اعلام کرد. طبق این 
گزارش، متوسط قیمت هر مترمربع واحد مسکونی در تهران در شهریور امسال 

به نسبت به شهریور پارسال ۷۹ درصد افزایش یافته است.
آمار رسمی از تحولات بازار مسکن، در حالی عدد ۷۹ درصد را برای نرخ تورم 
این حوزه نشان می دهد، که در 6 ماهه اول سال ۱4۰۲، نرخ تورم سایر کالاها 

به صورت میانگین عددی حدود 4۹ درصد بوده است.
فاصله موجود بین تورم عمومی و تورم حوزه مسکن نشانگر وجود یک متغیر 
تأثیرگذار اقتصادی در بازار مسکن بوده که جهش نجومی قیمت مسکن در این 
چند ساله اخیر متأثر از آن و زیر سایه غفلت سیاست گذاران اتفاق افتاده است. 
فاصله ای که دایماً توسط کارشناسان این حوزه به مسئولان گوشزد می شد.در 
گزارش پیش رو با استناد به آمار و ادله تخصصی، مساله مذکور بررسی خواهد 
شــد و مشــخصاً به این پرسش پرداخته می شود که آیا تورم لجام گسیخته در 

قیمت مسکن، تنها به بهانه وجود تورم عمومی قابلیت توجیه دارد یا خیر؟
پافشاری بر یک آدرس اشتباه ��

یکی از پاسخ های موجود به سوال پاراگراف قبل، علت اصلی جهش قیمتی 
مســکن را تورم عمومی می داند. برخی با این اســتدلال که مسکن بخشی از 
اقتصاد کلان است و نباید آن را از سایر بخش های اقتصادی همچون صنعت 
و کشاورزی، جدا فرض کرد، حل چالش مسکن را به ثبات اقتصاد کلان گره 
می زنند و نتیجه می گیرند برای سر و سامان دادن به ابر چالش مسکن، پاسخ 
دیگری جز بهبود شرایط کلی اقتصاد و تقویت قدرت خرید مردم نمی توان یافت. 
در همین راستا، توصیه این کارشناسان به تیم اقتصادی دولت، سیاستگذاری 

در مسیری است که شرایط کلی اقتصاد را بهبود ببخشد.
برون داد حاکمیتی چنین رویکردی را می توان در نگاه دولت گذشته به تأمین 
مسکن دید. انباشت تقاضایی که در حال حاضر وجود دارد و زور بازار مسکن 
به تأمین آن نمی رســد، نتیجه مســتقیم همان نگاه و سیاســت های انفعالی 

دولت در دهه ۹۰ است.
اما متأســفانه با روشــن شــدن تأثیرات منفی آن رویکرد، همچنان برخی با 
پافشاری بر این تک گزاره آدرس اشتباهی می دهند و معتقدند همان گونه که 
»ماست گران شده خانه هم گران شده است«. در همین ارتباط محمد صالح 
شکوهی، عضو هیات علمی دانشگاه علم و صنعت، در نشستی با نام »توسعه 
افقی شهرها؛ چگونه گسترش محدوده شهرها به حل مساله مسکن کمک 
می کند؟« در بخشــی از صحبت هایش توضیح می دهد: مســاله این است که 

جهش قیمتی در مسکن خیلی بیشتر از سایر کالاها است.
شکوهی می گوید: طبق آمار منتشر شده، تورم زمین و مسکن خیلی بیشتر از 
تورم عمومی بوده و علت آن تبدیل شدن مسکن به کالای سرمایه ای است. 
متوسط جهش قیمتی سایر کالاها از سال ۹۵ تا ۱4۰۰ سه و نیم برابر شده اما 
متوســط افزایش قیمت مســکن ۸ برابر است. در همین راستا تورم زمین چند 
برابر تورم عمومی است. آیا این ناشی از سیاست گذاری های ما نیست؟ زمین 
گران تر شده چون مساحت شهرها کمتر شده است. ما در این چند سال اخیر با 
افزایش ارزش زمین مواجهیم، که نتیجه مستقیم، بستن محدوده های شهری 
است. در سال ۹۰ سهم زمین از قیمت تمام شده مسکن زیر 6۰ درصد بود که 
اکنون به بالای ۷۰ درصد در تهران رسیده است.وی در خصوص شبهه کمبود 
زمین برای توســعه افقی شــهرها گفت: طبق پژوهش آمایش سرزمینی، ۱6 
درصد از مساحت کل کشور مناسب برای سکونت است. با محاسبه و تقسیم 
این مســاحت در بعد خانوار متوجه می شــویم که اگر زمین های 4۵۰ متری به 

مردم می دادیم ایران به اندازه ۱ میلیارد نفر جا داشت.
بیایید فاصله بین این دو نرخ را جدی بگیریم ��

برای پاســخ دقیق به این ســوال که آیا تورم قیمت مســکن تنها متأثر از تورم 
کلی بوده یا خیر؟ کافی اســت، به این دو تغییر، که هر جفت آن را مرکز آمار 
منتشر کرده، توجه شود. بر اساس آمارهای اعلامی از سوی مرکز آمار ایران، 
در شهریور ماه ۱4۰۲، شاخص قیمت مصرف کننده خانوارهای کشور نسبت 
به ماه مشــابه ســال قبل، 3۹.۵ درصد افزایش و در دوازده ماهه منتهی به ماه 

جاری نسبت به دوره مشابه سال قبل، 46.۱ درصد افزایش داشته است.
همچنین طبق آخرین گزارش منتشــر شــده از نرخ قیمت مسکن در تهران، 
علی رغم روند کاهشــی قیمت در 6 ماه ابتدایی ســال جاری، متوسط قیمت 
هر مترمربع واحد مســکونی در تهران در شــهریور امسال نسبت به شهریور 
پارســال ۷۹ درصد افزایش یافته اســت. وجود اختلاف 3۰ درصدی بین تورم 
ســایر کالاها و مســکن یک پیام مهم دارد و آن این است که رشد نرخ قیمت 
مسکن از نرخ تورم عمومی تبعیت نمی کند. پیامی که بررسی های میان مدت 

نیز آن را تأیید می کند.
چرا جهش قیمتی مسکن بیشتر از سایر کالاهاست؟ ��

نرخ تورم مســکن از نرخ تورم عمومی تبعیت نمی کند، چرا که بازیگر اصلی 
این بازار زمین اســت. ابوالفضل نوروزی، سرپرســت دفتر اقتصاد مسکن در 
گفت وگوی تلویزیونی دراین باره گفته است: »سهم زمین در قیمت تمام شده 
مسکن بالاست و به 6۰ درصد رسیده که این عدد در تهران به ۷۰ درصد نیز 
می رسد«، این در حالی است که در سایر کشورها این سهم 3۰ درصد است. 
این اعداد نشانگر نقش زمین در بازار مسکن هستند. در شرایطی که حداقل 
6۰ درصد هزینه تمام شده مسکن متعلق به زمین است، وجود تورم در زمین 
می تواند باعث ایجاد جهش قیمتی در بازار مســکن باشــد. تورمی که طبق 
بررسی های انجام شده، جلوتر از تورم عمومی یعنی تورم سایر کالاها است. 

خانه ۳۰ درصد بیشتر از ماست گران شده است ��
باید توجه داشت، نتیجه انحصار حل چالش مسکن در تقویت قدرت خرید مردم 
و نســبت آن به تورم عمومی و اقتصاد کلان، انفعال سیاســت گذاری دولت و 
حاکمیت است. متأسفانه طی غفلت یک دهه ای از نقش زمین که با خوانشی 
ســطحی از بازار مســکن همراه بود، پدیده شکست بازار رخ داد. بهترین گواه 
این ادعا – روند جهش قیمتی در مسکن بیش تر از سایر کالاها بوده- همان 
آمار و ارقامی است که در بخشی از گزارش به آن اشاره شد، طی همین 6 ماه 

اخیر، مسکن 3۰ درصد بیشتر از ماست گران شده است!

تورم مسکن ۳۰ درصد بیش تر از تورم عمومی است
مسکن زیر تیغ قیمت  زمین

گزارش

 برخورد 
دستوری دولت 
نه تنها در 
بحث مسکن 
نتیجه ای ندارد 
بلکه در هیچ 
بازاری در هیچ 
نقطه ای از 
دنیا جوابگو 
نخواهد بود، 
چرا که بازار 
با تصمیمات 
و دستورات 
قابل اداره 
نبوده و مطیع 
دستورات نیز 
نخواهد ماند.
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روزنامه نگار

گزارش

یادداشت

دولت سیزدهم در حالی طی دو سال فعالیت 
خود، اصرار بر اجرای طرح جوانی جمعیت 
دارد که نمی تواند نیاز اصلی زوج های جوان 
برای تهیه یک سرپناه حداقلی را تهیه کند. 
اما در این بین اصلی ترین موانع دولت برای 

ساخت مسکن چیست؟
یکی اصلی ترین اقشاری که گرانی و تورم 
مســکن بیشترین موانع را برای آنها ایجاد 
می کند، خانه اولی ها هســتند. قشری که 
غالب آنها را زوج هایی تشکیل می دهد که 
برای شــروع زندگی خود نیاز به سرپناهی 
دارند که حالا تهیه آن در کشور عملًا تبدیل 

به رؤیا شده است.
آمارهای منتشــر شده از سوی مرکز ثبت 
احوال نشــان می دهد تــا ابتدای مردادماه 
امســال ۱۹۹ هزار و ۷۲۷ ازدواج در کشور 
ثبت شــده است، اگر آهنگ رشد به همین 
ترتیب ادامه داشته باشد تا پایان سال ۱4۰۲ 

حــدود 6۰۰ هزار ازدواج در کشــور اتفاق 
خواهــد افتاد و این به معنی شــکل گیری 
6۰۰ هزار تقاضای جدید در بازار مسکن تا 
پایان سال ۱4۰۲ است. اما با شرایط فعلی، 
بازار مســکن می تواند پاسخگوی این نیاز 

ایجادشده باشد؟
رکود در ساخت و ساز و کمبود مسکن ��

مشکل گرانی و تورم تنها ضربه خود را به 
قدرت خرید مردم و بازار معاملات مسکن 
وارد نکرده اســت، بلکه سالهاست ساخت 
مســکن را نیز در حالت رکودی فرو برده 
و عده زیادی از انبوه ســازان دیگر تمایلی 
برای ســاخت و ســاز ندارند؛ وضعیتی که 
ســال ۱4۰۲ عملًا در شرایط بدتری قرار 
گرفته و آخرین گزارش مرکز آمار ایران از 
صدور پروانه های ســاختمانی نیز شاهدی 

بر همین امر است.
آمار پروانه های ســاختمانی صادر شــده 

طی بهار ۱4۰۲ نشــان می دهد، واحدهای 
ساخته شده در این بازه با کاهشی حدود ۲۸ 
درصدی نسبت به فصل گذشته همراه بوده 
و می توان گفت عملًا اکنون بازار مسکن با 

کمبود عرضه مواجه است.
همچنین شــهرداری تهــران هزار و 3۸۹ 
پروانــه احداث ســاختمان در بهار ۱4۰۲ 
صادر کرده است که نسبت به فصل گذشته 
۲3. ۹ درصــد کاهش و نســبت به فصل 
مشابه ســال گذشته ۸۸.۷ درصد افزایش 
داشــته است.مجموع مســاحت زیربنا در 
پروانه های احداث ســاختمان صادرشده از 
سوی شهرداری تهران در بهار ۱4۰۲ بالغ 
بر ۱6۷۲ هزار مترمربع بوده و نســبت به 
فصل گذشته ۲۹. ۱ درصد کاهش و نسبت 
به فصل مشــابه سال گذشته 4۸.4 درصد 
افزایش داشــته اســت. متوسط مساحت 
زیربنای این دسته از پروانه ها در بازه در نظر 

گرفته شده هزار و ۲۰4 مترمربع بوده است.
طرح جوانی جمعیت ��

بخــش دوم این ســناریوی تاریک برای 
متقاضیان مســکن طرح جوانی جمعیت و 
تشویق به ازدواج است. این طرح از ابتدای 
دولت سیزدهم از اصلی ترین سیاست های 
کابینه رئیســی بوده و این در حالی ست که 
دولت حتی نمی تواند نیازهای کنونی مردم 

به مسکن مناسب را تأمین کند.
طرح نهضت ملی مسکن بیش از دو سال 
اســت که معلق مانده و وعده های دولت 
یکی پس از دیگری در این زمینه تو خالی 
از آب در آمده اند. تعداد واحدهای تحویلی 
مسکن مهر نیز در آن حد نیست که بتواند 
عده زیادی را در این زمینه راضی نگه دارد.

کاهش قدرت خرید مردم ��
بخش ســوم سناریوی آشفته بازار مسکن 
به مســئله قیمت ها و قــدرت خرید مردم 

بازمی گردد. بر اســاس داده های مرکز آمار 
ایران که به تازگی و پس از چند ماه سکوت 
منتشر شده اســت، در شهریورماه امسال 
میانگین قیمت مســکن در شهر تهران به 
متری ۷۷ میلیون تومان رسیده و مطابق با 
آن یــک زوج تهرانی برای خرید آپارتمانی 
6۰ متری باید بیش از چهار میلیارد و ۵۰۰ 
میلیــون تومان هزینــه کنند؛ در حالی که 
حقوق وزارت کار امسال به هشت میلیون 
تومان نیز نمی رســد و تأمین مســکن نیز 
یکی از نیازهای اساســی زوجین محسوب 

می شود!
بنابرایــن می توان گفت مســئله افزایش 
جمعیت و تشــویق به ازدواج نیز بر اساس 
عادت دیرینــه دولت ها یک برنامه ریزی، 
بدون در نظر گرفتن زیرساخت هاســت و 
در عمل جامه آن بر تن اقتصاد کشــور زار 

می زند.

طرح جامع حمل ونقل کشــور، سندی 
اســت که طبق قانون احــکام دائمی 
برنامه هــای توســعه کشــور، تدوین 
برنامه هــای کوتاه مــدت، میان مدت 
و بلندمــدت کشــور در زمینه توســعه 
زیرســاخت های حمل ونقــل در همه 

زیربخش ها باید بر پایه آن انجام شود.
طــرح جامــع حمل ونقــل به عنوان 
مهم ترین ســند بالادستی برنامه ریزی 
و توســعه زیرســاخت های حمل ونقل 
کشــور در ســال های میانــی دهه 6۰ 
هجری خورشیدی مورد توجه ویژه قرار 
گرفت ولی به علل گوناگون تاکنون به 
ســرانجام نرسیده است اما در چند سال 
اخیر به طور خاص و ویژه در دستور کار 

این معاونت قرار گرفته است.

در تــلاش اخیــر برای تدوین ســند 
طــرح جامع از تــوان مراکز برتر علمی 
و دانشــگاهی و مهندســین مشاور با 
بالاترین رتبه ها در حوزه راه و حمل ونقل 
به صورت توامان اســتفاده شده است. 
ایــن طرح به صورت سیســتماتیک در 
ســه بخش در حال پیشرفت است. فاز 
اول آن بــا عنــوان پیش بینی تقاضا تا 
افق ۱4۱4 به اتمام رســیده و به عنوان 
ورودی فاز دوم با رویکرد تعیین شــبکه 

بهینه حمل ونقل در شیوه های مختلف 
مورد اســتفاده و بر اساس شاخص ها و 
معیارهای حمل ونقلی، زیست محیطی 
و اقتصادی طراحی شــده و در مراحل 

پایانی خود قرار گرفته است.
همزمان با پیشرفت فاز دوم، فاز سوم با 
عنوان طراحی تلفیقی شبکه حمل ونقل 
زمینی هوایی و دریایی در دست اجراست 
کــه ماحصــل آن طراحی شــبکه ای 
یکپارچه برای جابه جایی بار و مســافر 

در شکل بهینه آن است.
اســناد متعددی همچون سیاست های 
کلــی نظام در بخش حمل ونقل، قانون 
احکام دائمی برنامه های توسعه کشور، 
قانون توســعه حمل ونقــل عمومی و 
مدیریت مصرف ســوخت، ســند ملی 
آمایش ســرزمین و سند آمایش مراکز 
لجســتیک کشــور به عنوان اســناد 
بالادســتی آن مورد بررسی قرار گرفته 

است.

موانع دولت در ساخت مسکن

پیشرفت طرح جامع حمل و نقل

مینا علیزاده
روزنامه نگار

دست خانه اولی ها از بازار مسکن کوتاه شد!

تصمیمات 
 ناگهانی و 
خلق الساعه 
 تنظیم بازار را 
بر هم می زند

 یک کارشناس اقتصادی در 
 گفتگو با »تدبیر تازه  «
 مطرح کرد:

یک کارشــناس اقتصادی گفت: بی تردید قیمت 
گذاری دســتوری و تعیین اجاره بها برنامه صحیح 
و مناســبی نیســت، چرا که این طرح فاقد قابلیت 
اجرایی است و از سویی دیگر بازار مسکن را دچار 
نوســان کــرده که نتیجه مطلوبــی در بر نخواهد 

داشت.
محمد علیزاده کارشــناس اقتصادی در گفتگو با 
»نقش اقتصاد« ضمن اشــاره به برخورد دستوری 
دولت در بازار مسکن، گفت: برخورد دستوری دولت 
نه تنها در بحث مسکن نتیجه ای ندارد بلکه در هیچ 
بازاری در هیچ نقطه ای از دنیا جوابگو نخواهد بود، 
چرا که بازار با تصمیمات و دســتورات قابل اداره 

نبوده و مطیع دستورات نیز نخواهد ماند.
وی با بیان اینکه بازار مســکن مســیر خود را طی 
می کنــد و قوانین خاص خــود را دارد، تاکید کرد: 
سیاســتگذاری های دولت در برخی از فاکتورهای 
قیمت گذاری می تواند تاثیرگذار باشــد، اما برای 

کنترل قیمت مســکن و اجاره بها نتیجه معکوس 
دارد، دولت باید ابتدا تورم را مهار کرده و سپس با 
رونق ســاخت و ساز جهت ایجاد تعادل در عرضه 
و تقاضا از افزایش قیمت مسکن پیشگیری کند.

ایشــان با اشــاره به تولید مسکن و توجه به بخش 
خصوصی برای تســهیل شرایط تولید، ادامه داد: 
دولت باید برای تســهیل شرایط و افزایش عرضه 
مســکن، ضمن مشــارکت با بخــش خصوصی 
می تواند تولید مســکن را رونق داده و اجاره بها را 

نیز کنترل کند.
این کارشناس اقتصادی تصریح کرد: تجربه نشان 
داده همواره قیمت گذاری دستوری دولت ها در بازار 
به خصوص کنترل قیمت مسکن نتیجه ای عکس 
داشــته اســت. به عنوان مثال؛ در بحث اجاره بها 
قانونی توســط مجلس تصویب شد که مستاجران 
می توانند با اجاره یک منزل مســکونی تا 3 ســال 
ضمن افزایش اجاره بها، سالانه آن را تمدید کنند، 

بی تردید نظارت دولت بر اجرای این قانون اتفاقات 
مثبتی را جهت کاهش اجاره بها و قیمت مســکن 
رقم می زد، اما متاسفانه نه تنها این قانون در عمل 
اجرایی نشد، بلکه مالکان به راحتی با تنظیم قولنامه 
صوری ملک خود را ظاهراً به فروش می رســاندند 
تا مستاجران نتوانند اجاره نامه را تمدید کنند. این 
گونه مسائل نشان دهنده عدم کارآمدی قوانین در 
خصوص افزایش اجاره بها و قیمت مسکن است.
ایشان با انتقاد از بحران در روند تولید و چالش های 
موجــود بــرای مصرف کننده، ادامــه داد: به نظر 
می رســد، با اجرای قیمت گذاری دســتوری روند 
تولید دچار بحران شده و در نهایت مصرف کننده 
باید تاوان این سیاست های اشتباه را بدهد، از طرفی 
ثبات بازار را نمی توان با قیمت گذاری دســتوری 
اجرایی کرد به خصوص مســکن که پارامترهای 

مختلف دارد و قابل کنترل نیست.
وی بــا بیــان اینکه تبعات منفــی قیمت گذاری 

دســتوری در بازار مسکن از فواید آن بیشتر است، 
یــادآور شــد: بی تردید قیمت گذاری دســتوری، 
بزرگ ترین آسیب را برای اقتصاد و همچنین بازار 
مســکن در پــی دارد چرا کــه افزایش قیمت ها و 
هزینه هــای زیاد این قانون را فاقد قابلیت اجرایی 
کرده و بازار مســکن را دچار نوســان می کند که 

نتیجه مطلوبی در بر نخواهد داشت.
علیزاده در پایان با بیان اینکه مسکن همواره برای 
مردم نوعی سرمایه محسوب می شود، خاطر نشان 
کــرد: با روی کار آمدن دولت ســیزدهم تغییرات 
چشــمگیری در ثبات و یا کاهش قیمت مســکن 
ایجاد نشــده است، با وجود رکود قیمت ها در بازار 
بازهم مســکن به عنوان یک ســرمایه برای مردم 
محســوب می شود، بی تردید تصمیمات ناگهانی 
و خلــق الســاعه دولت نه تنهــا تنظیم بازار به هم 
می ریزد بلکه بازار مسکن نیز مطیع دستورات دولت 

نخواهد ماند.

دولت ترمزدستی اقتصاد را کشیده و خروجی آن 
یک خروجی حداقلی و خرد بوده اســت تا قیمت 
کنترل شــود؛ ولی آســیب عدم گردش مالی در 
اقتصاد مسکن خیلی بیشتر از اینهاست که اعلام 

شود قیمت مسکن کاهش پیدا کرده است!
مطالعاتی که من انجام داده ام نشــان می دهد در 
دوره های زمانی پنج تا 6 ساله، شاهد افزایش ۲۰۰ 
تا ۲۲۰ درصدی قیمت مســکن بودیم و کاهش 
قیمــت در ایــن بازه بیــن ۱۱ تا ۲۰ درصد اتفاق 
افتاده اســت. یعنی به ازای ۱۰۰ درصد افزایش 

۱۰ درصد کاهش داشــته ایم. اینکه انتظاری ۵۰ 
درصدی برای کاهش قیمت داشته باشیم منطقی 
نیست و تایید نمی شود. یعنی ممکن نیست ملکی 
که تا دیروز ۱۰۰ میلیون تومان معامله می شــد 

الان به ۵۰ میلیون تومان برسد!
کاهــش قیمت مســکن حتی اگــر در حد ۱۰ تا 
۱۵ درصــد در حوزه مســکن اتفاق بیفتد زمانی 
می توانیــم این کاهــش قیمت را تایید کنیم که 
نمونه آماری برای مثال در شــهر تهران حداقل 
۱۰ هــزار واحد باشــد. اکنون زیــر هزار و ۵۰۰ 

عدد اســت و برای مثال، این تعداد با ۱۰ الی ۲۰ 
درصد نیز معامله شــود چون با این روند کاهشی 
حجم معاملات افزایش پیدا نکرده اســت! این 
کاهش قیمت در سطح کلان و تاثیرگذار بر تمام 

معاملات ملکی نبوده است.
اگــر دولت بتواند همزمــان با حفظ این کاهش 
قیمت رونق را نیز در حوزه مســکن شکل دهد و 
آمــار فروش از نظر تعداد واحد افزایش پیدا کند 
می تــوان گفت کارنامه مثبتی اســت که دولت 

می تواند به نام خود ثبت کند.

آسیب اقتصاد 
به مسکن

منصور غیبی
 کارشناس اقتصاد 

مسکن 

یادداشت

شهریار افندی زاده 
معاون حمل ونقل 
وزیر راه و شهرسازی
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عضو کمیسیون تلفیق در مجلس نهم 
و دهم گفت: با توجه به کسری بودجه 
در دولت ســیزدهم برنامه هایی نوشته 
می شود که انصافاً جزو کتاب آرزوهای 
ما محســوب می شود و قابلیت اجرایی 

ندارد.
دکتــر غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی 
نماینــده دوره نهــم و دهــم مجلس 
شورای اسلامی در مورد عملیاتی شدن 
برنامه هفتم توسعه »به نقش اقتصاد«  
گفت: در درجه اول باید ببینیم کشــور 
ما در این شــرایط تحریم و نابسامانی 

اقتصادی برنامه پذیر هست یا خیر.
عضو کمیسیون تلفیق در مجلس نهم 
و دهم تاکید کرد: متاســفانه متولیان 
و مســئولان کشور اقتصادی نیستند و 
تیم روســای جمهور ما از جمله رئیس 
جمهــور دولت ســیزدهم نســبت به 
مســائل اقتصادی بی اطلاع بوده و یا 
در تضاد هستند.ایشــان با بیان اینکه 
برنامه ششم توسعه تا حدود زیادی در 
بهترین حالت بود، تصریح کرد: بهترین 
برنامه در کشــور برنامه سوم، چهارم و 
تا حدود زیادی برنامه ششــم بود و در 
بهتریــن حالت این برنامه ها 3۵ تا 4۰ 
درصد اجرایی شدند.رئیس فراکسیون 
مستقلین مجلس دهم در ادامه افزود: 
دلیل عمده عدم اجرایی شــدن بر نامه 

ها این بود که ما برنامه ۵ ساله را ایده 
آل و کتاب امیال و آرزوها می نویسیم، 
نه یک کتاب برنامه ریزی که منجر به 
عدم اجرایی شــدن برنامه ها می شود.
نماینده مردم رشت در مجلس دهم با 
انتقاد از برنامه هفتم توسعه یادآور شد: 
به نظر می رسد برنامه هفتم توسعه نه 
تنها یک برنامه نیست بلکه یک کتاب 
قانون است چرا که باید جمع آوری شده 
و در قالــب تنظیم مقررات مالی دولت 
آورده شــود که یک و دو آن تصویب 
شده و ســومین نیز بررسی و تصویب 
شــود.وی در ادامه با بیان اینکه برنامه 
ششــم توســعه تا اندازه ای کمی بود، 
اظهار داشــت: دولت باید لوایح متعدد 
ارائه کند، اما متاســفانه همه قوانین را 
در قالب برنامه گنجانده است، به عنوان 
مثال تنظیم نظام ســن بازنشستگی به 
برنامه هفتم توســعه ارتباطی ندارد و 
به نظر می رســد کــه برنامه های ما 

کمی نیست.
جعفــرزاده عنوان کــرد: برنامه هایی 
از جمله فرســایش خــاک، راندمان 
آب، تولیــدات کشــاورزی، صنایــع 
کوچــک و بزرگ، نرخ رشــد جمعیت 
و ســایر موارد دیگــر را باید در برنامه 
هفتم توســعه لحاظ کــرد که دارای 
پارامترهای مختلفی هســتند، اما این 

مــوارد را در برنامــه هفتم نمی بینیم.
عضو کمیســیون تلفیق مجلس نهم و 
دهم تاکید کرد: میزان برنامه ریزی تابع 
یک نظام بلند مدت ۲۰ ساله نیست و با 
تمام جمیع این جهات به نظر می رسد 
برنامه توسعه هفتم بدون نگاه به بودجه 
برنامه نویسی انجام شده است.ایشان 
با بیان اینکه دولت ســیزدهم در حدود 
هزار هزار میلیارد تومان کسری بودجه 
دارد، افزود: متاسفانه با توجه به کسری 
بودجه در دولت ســیزدهم برنامه هایی 

نوشته می شــود که انصافاً جزو کتاب 
آرزوهای ما محسوب می شود و قابلیت 
اجرایی ندارد.نماینده مردم در مجلس 
دهم تاکید کرد: نگاه دولت سیزدهم به 
مسائلی مانند حل مشکلات و کاهش 
تنش هــای بین المللی با کشــورهای 
متخاصــم بــزرگ از جملــه آمریکا، 
انگلیس، فرانسه و اتحادیه اروپا بسیار در 
روند رفع تخاصم ضعیف است و دولت 
و همچنین رئیس دولت برنامه ای برای 
بهبود این شرایط ندارد.دکتر جعفر زاده 

در پایان خاطر نشان کرد: قطعاً با عدم 
 )FATF( امضــای برجــام و نرفتن به
بهبود شــرایط اقتصادی کشور محال 
به نظر می رســد، ما نمی توانیم به دور 
خــود یک دیوار بکشــیم و باید با دنیا 
ارتباط داشــته باشیم، به نظر می رسد 
برنامه هفتم سرنوشــتی مشابه برنامه 
های پنجم، اول و یا دوم خواهد داشت 
که بعیداست حتی به خوبی برنامه های 
سوم و چهارم که از بهترین برنامه های 

کشور بودند، باشد.

برنامه های توسعه کشور کتاب امیال و آرزوها

لی
ما

زار
با

w
w

w
w

.
t
a

d
b

ir
e

t
a

z
e

n
e

w
s

.
c

o
m

میزان تغییرات قیمت کالاهای صادراتی در بهار ۱4۰۲ نســبت به 
سال گذشته مثبت برآورد می شود اما بر اساس داده های مرکز آمار، 

شدت افزایش آنها کمتر شده است.
بــا توجــه به اینکه ایران نقش تعیین کننده ای در تعیین قیمت های 
جهانــی نــدارد، تورم کالاهــای وارداتی می تواند تــا حد زیادی 
نشان دهنده تغییرات قیمت های جهانی نیز باشد. به همین ترتیب 
مشاهده می شود برخی از کالاها در سطح جهانی احتمالًا با افزایش 
قیمت مواجه بوده اند اما ایران قیمت کالاهای صادراتی مربوط به 
ایــن گروه را بــا قیمت های جهانی تعدیل نکرده و ظاهراً با قیمت 

پایین تری فروخته است.
تغییــرات شــاخص قیمت واردات بر اســاس قیمت های دلاری، 
نشــان دهنده این است که کالاهای وارداتی به طور میانگین دچار 
چند درصد افزایش یا کاهش قیمت در بازه زمانی مشخص شده اند.
عوامل مختلفی مانند عرضه و تقاضا در بازار جهانی، شرایط جنگ 
یا مخاطرات پیشــبینی نشــده مانند زلزله و آتش سوزی می توانند 
قیمــت خریــد و فروش را در بازارهای جهانی با تغییر مواجه کنند. 
همچنین دولت ها ممکن اســت با اعمال سیاســت های تجاری و 
کنترل بر میزان صادرات و واردات، اعطای یارانه یا گرفتن عوارضی 
مانند عــوارض گمرکی، موجب تغییر قیمت های نهایی کالاهای 

صادراتی یا وارداتی شوند.
تورم نقطه به نقطه کالاهای وارداتی در بهار ۱۴۰2 ��

در داده های مرکز آمار ایران مشــاهده می شــود تورم نقطه به نقطه 
محصــولات وارداتی در بهار ســال جــاری حدود ۲ درصد به ثبت 
رســیده است. به عبارت دیگربه طور میانگین اگر قیمت تمام شده 
یــک کالای وارداتــی در بهار ۱4۰۱ حدود ۱۰۰ دلار بود، در پایان 
بهار ســال جاری به ۱۰۲ دلار افزایش پیدا کرده اســت.این میزان 
تورم نقطه ای در کالاهای وارداتی در مقایسه با بهارهای سال های 
گذشته، معادل پایین ترین رقم تورم نقطه ای از ۱3۹6 تاکنون است.

افزایش ارزش دلاری واردات ��
طبق داده های گمرک در سه ماه نخست سال نسبت به بازه مشابه 
در ۱4۰۱، وزن کالاهای وارداتی غیرنفتی ۱.۱ درصد رشــد داشته 
درحالیکه ارزش دلاری واردات غیرنفتی حدود 4.3 درصد رشــد 
کرده انــد. این رخــداد به معنای افزایش میانگین قیمت هر یک از 

کالاهای وارداتی غیرنفتی در بازه مشخص شده است.
باتوجه به اینکه ارزش کل واردات غیرنفتی حدود 4.3 درصد افزایش 
یافته درحالیکه تورم کالاهای وارداتی ۲ درصد بیشــتر شده است، 
ممکن اســت میزان واقعی واردات در ســه ماهه بهار ســال جاری 
نســبت به ســال قبل افزایش یافته باشــد. دلیل این عدم قطعیت، 

مربوط به محدودیت های آماری موجود است.
در داده هــای گمــرک ارزش صادرات و واردات غیرنفتی منتشــر 
می شود اما در گزارش های مرکز آمار، تغییرات شاخص قیمت کل 
کالاهای صادراتی و وارداتی محاســبه شده است. همچنین بانک 
مرکزی به عنوان سازمان دیگری که آمارهای مربوط به صادرات 
و واردات را عرضه می کند، هنوز آماری در رابطه با حجم صادرات 

نفتی و غیر نفتی در بهار ۱4۰۲ منتشر نکرده است.
میــزان تورم دلاری کالاهــای وارداتی به تفکیک گروه های  ��

عمده
بر اســاس گزارش مرکز آمار، شــاخص قیمت کالاهای وارداتی به 
بیســت گروه عمده تقســیم می شوند، می توان مشاهده کرد شش 
گروه از کالایی وارداتی - »محصولات نباتی«، »روغن و چربی«، 
»محصولات معدنی«، »پوســت و چرم« و »خمیر چوب و اشــیا 
چوبــی« - دچــار تورم منفی یا همان کاهش قیمت در بهار ۱4۰۲ 
نسبت به بهار پارسال بوده اند.باتوجه به اینکه تورم کالاهای وارداتی 
عموماً بر اســاس شــرایط جهانی یا عوارض گمرکی دچار تغییر 
می شود، می توان اظهار کرد یا قیمت جهانی این محصولات کاهش 
یافته یا میزان عوارض واردات آن ها با تخفیفاتی همراه شده است.

بقیه گروه های کالایی وارداتی در بازه زمانی مورد بررسی با تورم 
مثبت و بین ۰.۲ تا ۵ درصد مواجه شده اند. بیشترین افزایش شاخص 
قیمت محصولات وارداتی در مقایســه با بهار ۱4۰۲ در گروه های 
»دستگاه های اپتیک و عکاسی« با نرخ 4.۹ درصد، »مواد نساجی« 
با تورم 4.4 درصد و »ماشین آلات، وسایل مکانیکی و ادوات برقی« 

با نرخ 4.3 درصد به ثبت رسیده است.
کاهش قیمت ها یا ارزان فروشی در بازار جهانی؟ ��

نکته شایان توجهی دیگری در داده های مربوط به تورم کالاهای 
صادراتــی و وارداتــی منتشــر شــده از مرکز آمار وجــود دارد که 
عبارت از تفاوت چشمگیر تغییر قیمت دلاری صادراتی و وارداتی 
کالاهای مربوط به گروه »صنایع پتروشیمی« و »مواد پلاستیکی 
و لاســتیکی« است.بر این اســاس مشاهده می شود این دو گروه 
بــه همــراه گروه »فلزات معمولی و مصنوعات آن ها« به قدری در 
تعیین شــاخص قیمت کل کالاهای صادراتی اثرگذار بوده اند که 
علی رغــم مثبــت بودن تورم دیگر گروه های صادراتی، شــاخص 
کل قیمــت کالاهای صادراتی منفی شــده اســت؛ در صورتیکه 
بررســی تورم کالاهای وارداتی که تا حدی نشــان دهنده تغییرات 
قیمت های جهانی کالاها نیز هست، نشان می دهد دو گروه »صنایع 
پتروشیمی« و »مواد پلاستیکی و لاستیکی« به ترتیب تورم هایی 
بــا نرخ هــای 3.۵ و ۱.۵ درصد تجربه کرده اند.بنابراین این احتمال 
وجــود دارد کــه تفاوت ذکر شــده به دلیل ارزان تــر فروختن این 
گروه های کالایی از ســوی ایران در بازارهای جهانی باشد. برخی 
از کارشناســان معتقدند زمانی که نرخ ارز دچار جهش می شــود، 
تولیدکننــدگان به دلایل مختلفی به ســرعت قیمت های دلاری 
کالاهایشان را تعدیل نمی کنند تا بتوانند به فروش بیشتری دست 
یابند. البته میزان موفقیت این سیاســت باید با آمارهای جزئی تر و 

دقیق تری همراه شود.

افزایش ارزش دلاری واردات در بهار 1402
معمای ریزش عایدات صادرات پتروشیمی   ها

با تشدید شدن 
درگیری ها در 

منطقه و ورود 
اسرائیل به نوار 

غزه و متقابلاً 
دفاعی که در 

حال انجام 
است و احتمال 

درگیر شدن 
طرف های دیگر 
در این مناقشه 

همگی باعث 
شده اند که روز 
گذشته، شنبه 

۶ آبان ماه 1402 
بازار بورس 

حدود 50 هزار 
واحد منفی 

شود

دکتر جعفرزاده در گفتگو با »تدبیر تازه  « مطرح کرد:
محبوبه بیدکی
روزنامه نگار

فاطیماه میرزایی دخت
روزنامه نگار

بهاره نظری
روزنامه نگار

شنبه
13 آبانماه 1402 

سال هفتم
شماره 335

در چندماه اخیر به سبب دلایلی از جمله انتشار اخبار )داخلی و 
بین المللی(، اظهار نظرهای غیر کارشناسی برخی مسئولان 
و ســایر عوامل بازار با ریزش مواجه شــد، موضوعی که از 
اواســط مهرماه به ســبب تنش های سیاسی بدون توجه به 

ارزندگی سهم ها افزایش یافته است.
علی رغم آنکه شاخص کل رشد ۱۰۰ درصدی را از آبان سال 
۱4۰۱ تا اواسط اردیبهشت ماه امسال به ثبت رساند، اما در 
چند ماه اخیر به سبب دلایلی از جمله انتشار اخبار )داخلی و 
بین المللی(، اظهار نظرهای غیر کارشناسی برخی مسئولان 
و ســایر عوامل بازار با ریزش مواجه شــد، موضوعی که از 
اواســط مهرماه به ســبب تنش های سیاسی بدون توجه به 

ارزندگی سهم ها افزایش یافته است.بازار سرمایه در گذشته 
نیز ریســک های سیستماتیک و غیرسیستماتیک متعددی 
را تجربه کرده است به همین دلیل سهامداران می بایست 
با آگاهی بیشــتری نســبت به خرید و فروش سهام اقدام و 
 P/E از هرگونه اقدامات هیجانی بپرهیزند.در شرایطی که
متوســط بازار به ســطح کمتر از ۷ کاهش یافته است و نرخ 
دلار نیــز تقریبــاً ثابت بوده و همچنین دولت در حال حذف 
ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی است و در کنار آن به صنایع نیز 
اجازه افزایش نرخ داده شــده است، انتظار می رود عملکرد 
شرکت ها در دو فصل پیش رو بهتر از نیمه اول سال باشد.

دو عامل اصلی همچون تصمیمات خلق الساعه دولت و نرخ 

بهره بالا مانع رشد بازار سهام شده، زیرا نرخ بهره حدود 3۰ 
درصد رقابت را بین بازار پول و ســایر بازارها حذف کرده و 
سرمایه گذاری در بخش های مولد را غیر اقتصادی ساخته 
است.براساس اصول اقتصادی سیاست نرخ بهره بالا شاید 
بــرای دوره ای کوتــاه و مدیریت و کنترل تورم مفید و مؤثر 
باشــد، اما کاهش تورم صرفاً از طریق اصلاح ساختار مالی 
بودجه دولت میسر خواهد بود.تصمیمات دولت در افزایش 
قیمت گاز و ســایر نهاده های تولید، قیمت گذاری دستوری 
و افزایش مالیات ســتانی از بخش شــفاف بورسی به جای 
بخش غیرشفاف سبب کاهش سودآوری واقعی شرکت ها 

ریسک بازار سهام را افزایش داده است.

موانع رشد بازار سهام 

 سید فرهنگ 
حسینی 

مدیرعامل گروه 
صنعتی امیر

یادداشت

 سایه 
سنگین
 جنگ
 بر بورس

 یک تحلیلگر بازار سرمایه  در 
گفتگو با »تدبیر تازه « به واکاوی 
روند نزولی بورس پرداخت 

روز شــنبه در ششمین روز آبان ماه ۱4۰۲، شاخص 
کل و هم وزن بازار ســرمایه روند کاهشــی در پیش 
گرفتند؛ به طوری که در پایان معاملات، اغلب نمادها 
در محدوده منفی قرار گرفتند و بیشترین خروج پول 
حقیقی به گروه بانکی اختصاص داشت. شاخص کل 
بازدهی ۵4/۲ درصد منفی را ثبت کرد و با ۵۰ هزار 
و ۸۰۰ واحــد کاهــش به محدوده ۱ میلیون و ۹۵۱ 
هزار و ۲۰۰ واحد رسید و شاخص هم وزن نیز، 4۸/3 
درصد بازدهی منفی داشت و با ۲3 هزار و ۵۰۰ واحد 
کاهــش، عــدد 6۵3 هزار و ۱۰۰ واحد را ثبت کرد و 
مجموع ارزش معاملات خُرد بازار به 4 هزار و 6۰۰ 

میلیارد تومان رسید.
ســید محمدرضا اعلمی، کارشناس و تحلیلگر بازار 
ســرمایه در گفتگو با »نقش اقتصاد« درمورد روند 
نزولــی ایــن روزهای بورس و تأثیر جنگ حماس و 
اســرائیل روی آن بیان کــرد: در حال حاضر، روند 
بازار بورس و اتفاق های آن مبتنی بر اخبار حاکم بر 
رویدادهایی است که در منطقه رخ می دهند و تقریباً 
می توان گفت بازار از حالت عادی خود که بر اساس 
تحلیل های بنیادین است خارج شده و سایه سنگین 

جنگ بر بازار سرمایه حاکم است.
از اینرو، با تشدید شدن درگیری ها در منطقه و ورود 
اسرائیل به نوار غزه و متقابلًا دفاعی که در حال انجام 
است و احتمال درگیر شدن طرف های دیگر در این 
مناقشه همگی باعث شده اند که روز گذشته، شنبه 

6 آبــان ماه ۱4۰۲ بازار بورس حدود ۵۰ هزار واحد 
منفی شــود. در نتیجه، وقتی اخباری بدین شــکل 
منتشر شده طبیعتاً سرمایه گذاران نگران می شوند 
و می ترســند و همین امر، نه تنها موجب ورود پول 
به بازار ســرمایه نمی شــود بلکه خروج پول از آن را 
به همراه دارد و در این میان، بازارهای موازی مثل 
طلا و... داغ تر شــده و پول ها به ســمت این بازارها 
هدایت می شوند و این اتفاقی است که در چند روز 

گذشته افتاده است.
این تحلیلگر بازار سرمایه گفت: توصیه این است که 
در حال حاضر، ما دچار بحران نیستیم که بخواهیم 
بورس کشور را تعطیل کنیم و به همین دلیل، بنده 
با تعطیل شدن بورس مخالف هستم. اما اقداماتی 
بایــد صورت بگیرد تــا بتواند فضای ذهنی جامعه 
و ســرمایه گذاران را آرام تر کرده و کمک کند که 
شاهد بازار بهتری باشیم و بتوانیم رفته رفته از این 
چالش ها و مســائلی که در حال رخ دادن هســتند 
عبور کنیم. بنابراین، افرادی که مسئولیت مستقیم 
و غیر مســتقیمی روی اقتصاد کشــور به ویژه بازار 
بورس دارند باید در خصوص اتفاق های پیش آمده 
اظهارنظر کرده و ذهن مردم را روشــن تر کنند تا 
آن ها بدانند که فعلًا اتفاق خاصی برای کشور پیش 
نیامده است و در واقع، مردم نباید بترسند و پول خود 
را از بازار سرمایه خارج کنند و دچار رفتار احساسی 
شــوند و در ایــن میان، اگرچــه موضع گیری ها و 

اظهارنظر مسئولان مربوطه می توانند به آرام شدن 
جوّ روانی ســرمایه گذاران در بازار کمک کنند. اما 
متأســفانه، این نقصانی است که شاهد آن هستیم 
و امیدواریم برطرف شود. در نتیجه، با توجه به این 
که ما داخل جنگ حماس و اسرائیل نیستیم و فعلًا 
احتمــال جنگ برای ما وجود ندارد نمی توان گفت 

باید بورس کشور تعطیل شود.
اعلمی درمورد این که تا چه اندازه احتمال بازگشت 
شاخص کل به کانال ۲ میلیونی وجود دارد، تأکید 
کرد: قطعاً شاخص کانال ۲ میلیونی را پس خواهد 
گرفت. به این دلیل که بســیاری از شرکت های ما 
برای سرمایه گذاری ارزنده و جذاب هستند. اما این 
پس گرفتن شاید کمی با تأخیر صورت بگیرد. زیرا 
سایه اخبار جنگ حماس و اسرائیل باعث شده است 
که بازار سرمایه کشور ما بدین شکل دچار ریسک 
سیستماتیک و افت شدید شود ولی از لحاظ بررسی 
بنیادی، کلیت بازار و بنیاد سهم ها، بدون شک، در 
آینده روند صعودی خواهیم داشت. البته استراتژی 
اینجانب خرید در سطوح بالایی قیمت است و طبق 
این اســتراتژی، بنده توصیه ای برای خرید در کف 
ندارم. چون سیســتم معاملاتی ما متفاوت است و 
امکان دارد دوستان دیگر، خرید در کف داشته باشند 
و هنگامی که قیمت پایین بیاید به دلیل ارزنده بودن 
خریــد کنند. اما بنــده تا زمانی که روند بازار مثبت 
نشود و از نظر تکنیکالی، سهم های مستعد رشد در 

سطوح بالای قیمت قرار نگیرند و روند بازار مثبت 
نشــود ورود پول سهامداران خُرد به بازار را توصیه 
نمی کنم، ولی این به معنای خروج از بازار نیســت؛ 
بــه طوری که اگر کســی می خواهد از بازار خارج 
شــود باید طبق طرح و برنامه و بر اســاس مدیریت 
ریسکی که دارد عمل کند. از اینرو، اگرچه هر خبری 
که منتشــر و باعث منفی شــدن بازار می شود نباید 
منجر به رفتار هیجانی افراد شود و آن ها پول خود 
را خارج کنند، اما با توجه به شــرایط موجود، برای 
ورود پــول جدیــد به بازار توصیه می کنم که وقتی 
بــازار رونــد مثبتی را در پیش گرفت این کار انجام 
شود تا افراد بتوانند با ریسک کمتر در بورس باشند.
این تحلیلگر بازار سرمایه در پایان با اشاره به پیش 
بینی خود از روند بازار در روز یکشــنبه خاطرنشان 
کرد: طبیعتاً با تشــدید درگیری ها در منطقه خروج 
پول از بازار شدت پیدا می کند و اگر بخواهیم نگاه 
تکنیکالی هم، به تابلوی بازار داشته باشیم معمولًا 
۷۰ درصد روندها تمایل دارند که شرایط قبلی خود 
را حفظ کنند و درواقع، اگر شــاهد روند نزولی در 
بازار ســرمایه هستیم بازار نیز، تمایل به حفظ روند 
قبلی خود دارد. بنابراین، قطعاً برای روز یکشنبه ۷ 
آبان ماه، شــاهد یک بازار صعودی نخواهیم بود و 
یک بازار منفی یا نهایتاً در صورت حمایت از بازار، 
بازار رِنج را خواهیم دید. اما احتمال ادامه دار بودن 

روند منفی بازار بیشتر است.
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چه کسانی پشت مافیای فیلترشکن پنهان می شوند؟! 

وزیر ارتباطات، در واکنش به ســخنان یک نماینده مجلس درخصوص 
مافیای تولید فیلترشــکن ها، در صفحه شــخصی خود در ویراســتی از 
نهادهــای نظارتــی خواســت به این ادعا ورود کنند »تا معلوم شــود چه 
کســانی پشت مافیای فیلترشــکن فروشی پنهان می شوند.« به گزارش 
فــارس، وزیــر ارتباطات در واکنش به ســخنان یک نماینده مجلس، در 
صفحه شخصی خود در ویراستی از نهادهای نظارتی خواست ادعای این 
نماینده مجلس درخصوص مافیای تولید فیلترشکن  ها را مورد بررسی قرار 
دهند. جواد نیکبین؛ عضو کمیســیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی، 
در یک برنامه  تلویزیونی، گفته بود: »نویسندگان برنامه فیلترینگ همان 
کســانی هســتند که نویسندگان وی پی ان هستند؛ یعنی کسی که برنامه 
فیلترینگ را می نویســد یا خودش مســتقیماً یا با دو یا ســه واسطه، دارد 
وی پی ان می فروشــد. گردش مالی وی پی ان  ها دســت کسانی است که 
فیلتر می کنند.« زارع پور؛ در واکنش به این موضوع در ویراســتی نوشــت 
از قوه قضاییــه و هیأت نظــارت بر رفتار نمایندگان می خواهم این ادعا را 
بررسی کنند تا معلوم شود »چه کسانی پشت مافیای فیلترشکن فروشی 
پنهان می شوند«؛ البته که کلید حل مشکل، قانون گذاری و »دست خود 
مجلس است.« گفتنی است؛ تصمیم گیری درخصوص فیلترینگ برعهده 
کارگروه تعیین مصادیق مجرمانه در قوه  قضاییه است. این عضو کمیسیون 
فرهنگی مجلس، پیش از این در گفتگو با رسانه ها، از کلید خوردن تحقیق 
و تفحص برای فیلترشکن های پولی در مجلس خبر داده بود و ادعا کرده 
بود یک گردش مالی عجیبی در فروش فیلترشــکن  ها در کشــور وجود 
دارد و مجلس برای اینکه دریابد چه کســی و چه کســانی از فروش این 
فیلترشکن  ها سود می برند، »قصد دارد تحقیق و تفحصی را در این حوزه 
رقم زند.« او همچنین تأکید کرده بود »تمام اقدامات اولیه تحقیق و تفحص 
از فیلترشکن های پولی صورت گرفته شده است« و به زودی در کمیسیون 
مربوط ارســال خواهد شــد تا بعد از تصویب در کمیسیون به صحن علنی 

مجلس شورای اسلامی مطرح شود. 

شرکت »بوئینگ« هک شد

گروه هکری »لاک بیت« داده های شرکت بوئینگ را هک کرده و سپس 
آن ها را به صورت آنلاین منتشر کرد. بوئینگ یکی از بزرگ ترین صنایع 
دفاعی و فضایی جهان است. به گزارش فارس به نقل از رویترز، اطلاعات 
داخلی شرکت بوئینگ، یکی از بزرگ ترین صنایع دفاعی و فضایی جهان، 
توســط گروه هکری »لاک بیت«، به صورت آنلاین منتشــر شد. هکر ها 
در ماه اکتبر)مهر-آبان( گفته بودند که مقدار زیادی از داده های حســاس 
را از این غول هوافضا به دست آورده اند و اگر بوئینگ تا ۲ نوامبر)۱۱آبان( 
باج مورد نظر آن ها را نپردازد، این اطلاعات را به صورت آنلاین منتشــر 
خواهند کرد. براســاس پســتی در وب سایت لاک بیت، داده های بوئینگ 
در ســاعات اولیه صبح جمعه منتشــر شــد. بوئینگ در بیانیه ای تأیید کرد 
که بخش قطعات و تجارت توزیع این شــرکت تحت تأثیر حادثه امنیت 
ســایبری قرار گرفته اند. بوئینگ؛ گفت: »ما آگاه هســتیم که در ارتباط با 
این حادثه، یک باج افزار اطلاعاتی را منتشــر کرده اســت که می گوید از 
سیســتم های ما گرفته اســت.« این شرکت از اظهارنظر در مورد اینکه آیا 
داده های دفاعی یا سایر داده های حساس توسط لاک بیت به دست آمده 
است، خودداری کرد. شرکت امنیت سایبری »ترندمیکرو« در سال گذشته 
اعلام کرد باج افزار لاک بیت که برای اولین بار در تالارهای گفتمان جرایم 
ســایبری در ژانویه ۲۰۲۰ مشــاهده شد، در سراسر جهان شناسایی شده و 
ســازمان هایی در ایالات متحده، هند و برزیل جزء اهداف آن هســتند. به 
گفته آژانس امنیت ســایبری و امنیت زیرساخت ایالات متحده این گروه 
به یک هزار و ۷۰۰ ســازمان آمریکایی حمله کرده اســت. بازوی ایالات 
متحده بانک صنعتی و بازرگانی چین مورد حمله باج افزار قرار گرفت که 
معاملات در بازار خزانه داری آمریکا را مختل کرد. چندین کارشــناس و 
تحلیلگر باج افزار گفتند که لاک بیت پشــت این هک بوده اســت، اگرچه 
صفحه این باند در دارک وب که معمولًا نام قربانیان خود را در آن منتشر 

می کند، اشاره ای به این هک نکرده است.

هوش مصنوعی بازی GTA VI را واقع گرایانه تر می کند

اطلاعات فاش شده از منوی دیباگ بازی GTA VI نشان از هوش مصنوعی 
پیشرفته ی شخصیت های غیرقابل بازی در شهر، محیط های پویا و موارد 
 Grand جذاب دیگر دارد. طبق اطلاعات فاش شــده از بازی مورد انتظار
Theft Auto 6، ظاهراً شــرکت ســازنده  این بازی یعنی راک اســتار از 
هوش مصنوعی بســیار پیشرفته  در بخش های مختلف آن استفاده کرده 
 GTA اطلاعاتی از منوی دیباگ Tobbelobben اســت. کاربری به نام
VI را در ردیت به اشتراک گذاشته که شامل چندین گزینه آزمایشی است 
و جزئیــات جدیــدی درمورد برخی مکانیک  هــا و ویژگی های بازی ارائه 
می دهد. به عنوان مثال سیستم ProceduralMotion انیمیشن های پویا 
را در بازی فعال می کند و با توجه به شــرایط درون بازی، واکنش نشــان 
 Gesture و EmotionalLocoRequests، Expressions .می دهد
نیز یعنی شخصیت های غیرقابل  بازی )NPC( می توانند ازطریق سیستم 
حرکتی، گفتن برخی عبارت  ها و موارد دیگر، احساسات را بهتر نشان دهند.
 منوی دیباگ هوش مصنوعی GTA 6 اطلاعات جالبی درمورد ویژگی های 
پیشرفته  و هوشمند شخصیت های غیرقابل بازی ارائه می دهد. عملکرد 
AnimalIntelligence در منوی مذکور نشــان می دهد حیوانات احتمالًا 
باهوش تر از همیشه خواهند بود و این یعنی گیمر امکان تعامل عمیق تر 
با حیات وحش را خواهد داشت. از طرف دیگر هوش مصنوعی NPC در 
GTA VI به لطف سیستم AIMemory، کار ها و تصمیمات گیمر را به یاد 
می آورند و بسیار پیشرفته عمل خواهد کرد که این ویژگی روی تعاملات 
شــخصیت های غیرقابــل بازی تأثیر زیادی دارد. منوی اشــکال زدایی 
هوش مصنوعی در GTA VI همچنین سیســتم جناحی بهبودیافته ای را 
نشان می دهد که می تواند از محیط های پویا بهره ببرد و در طول زمان با 
 Grand Theft Auto .توجه به رفتار گیمر یا پیشرفت داستان، تغییر کند
6 هنوز به طور رســمی معرفی نشــده است اما به احتمال زیاد تا ماه مارس 

۲۰۲۵ دردسترس گیمر ها قرار خواهد گرفت.
منبع: دیجیاتو  
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رویداد

رئیس پارک فناوری پردیس، گفت: تفاهمات 
با مالک جهت خرید ملک کارخانه یا انعقاد 
قرارداد جدید اجاره، توســط پارک فناوری 
پردیس صورت گرفته اســت. به گزارش از 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری، مهدی صفاری نیا؛ در 
توضیح روند پیگیری های صورت گرفته و 
نحوه ادامه فعالیت کارخانه نوآوری آزادی، 
اظهار داشــت: براساس قرارداد منعقده بین 
پارک فناوری پردیس و بهره بردار کارخانه، 
کارخانــه نوآوری آزادی در ســال ۱3۹۷ 
به عنوان یکی از شعب پارک فناوری پردیس 
و نخستین کارخانه نوآوری کشور ایجاد شد. 
وی افزود: طبق الگوی طرح ریزی شــده، 

امکان استقرار هشت شتاب دهنده نوآوری 
و فضای کار اشتراکی در کارخانه فراهم شد 
که به مرور چندین شتاب دهنده نوآوری در 
کارخانه مستقر شدند و در حال حاضر حدود 
دو هزار نفر در این مراکز به صورت تمام وقت 
و نیمه وقت فعالیت دارند. تمامی این مراکز 
از تسهیلات مالی معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری برای بازسازی یا مدیریت 
شتاب دهنده های خود و مزایا و معافیت های 
پــارک فناوری پردیس نیــز بهره برده اند. 
رئیس پارک فناوری پردیس، ادامه داد: نظر 
به پایان قرارداد اجاره کارخانه در سال ۱4۰۱ 
بــا مالک کارخانه)شــرکت آما(، موضوع 
فعالیت پنج ساله کارخانه از ابتدای فعالیت 

کارخانه به اطلاع همه شــتاب دهنده های 
مستقر رسیده و در قراردادهای اجاره آن ها 
لحاظ شده است اما در جهت استمرار فعالیت 
کارخانه، شرکت هم آوا - به عنوان مستأجر 
و طرف قرارداد شــرکت آما - موظف شــد 
مذاکرات با مالک را جهت تمدید اجاره ملک 
انجام دهد که پس از پیگیری های اولیه در 
سال ۱3۹۹، مجموعه هم آوا اعلام کرد که 
مالک هیچ گونه علاقه ای برای تمدید مدت 
اجاره نداشته و برنامه فروش ملک کارخانه 
را دارد و لــذا تقاضــا کرد که پارک فناوری 
پردیس نســبت به مذاکرات با مالک اقدام 
کند.صفاری نیا؛ خاطرنشان کرد: مجددا در 
ابتدای ســال ۱4۰۱ مجموعه هم آوا اعلام 

کرد که علاقه مند اســت راسا به مذاکرات 
با مالک اقدام کند که این امر محقق شــد 
ولی به جهت اصــرار مالک کارخانه برای 
فروش، مذاکرات مجدد شــرکت هم آوا به 
نتیجه نرســید. پس از پایان مهلت اجاره و 
عدم توفیق مذاکرات هم آوا، پارک فناوری 
پردیس ضمــن اقدام جهت تعیین فضای 
جایگزین، رأســا نســبت بــه مذاکرات با 
سهامداران شرکت آما اقدام کرد که با کمک 
برخی مدیران شتاب دهنده های مستقر در 
کارخانه و حمایت معاونت علمی و فناوری 
ریاســت جمهوری، امکان تفاهم مجدد با 
شــرکت آما فراهم شد. لازم به ذکر است؛ 
نظر به اینکه شــرکت آما )مالک کارخانه( 

یک شــرکت بورسی است در جهت حفظ 
حقوق ســهامداران و مردم، طبق ضوابط 
خود مکلف به خاتمه قرارداد اجاره پنج ساله 
اولیه با شرکت هم آوا بوده و مسیر طی شده 
جهت خاتمه قرارداد قانونی و عرفی است. 
از طرفــی تفاهمات بــا مالک جهت خرید 
ملک کارخانه یا انعقاد قرارداد جدید اجاره، 
توسط پارک فناوری پردیس صورت گرفته 
و عمده شــتاب دهنده های نوآوری مستقر 
در کارخانــه آمادگی خود را برای هر دو امر 
اعلام کرده اند. بر این اساس، انشاا... با تدابیر 
صورت گرفته و توافقات انجام شده به زودی 
خبرهــای خوبی درخصوص تداوم فعالیت 

کارخانه اعلام خواهد شد.

اختــلال در شــبکه شــرکت مخابراتی 
اوپتوس باعث شد تقریبا نیمی از جمعیت 
این کشور در روز چهارشنبه هفته گذشته 
بدون اینترنت یا تلفن بمانند و روند پرداخت، 
حمل ونقل و سیســتم های درمانی هم به 
مشــکل برخورد کند. به گزارش سیتنا به 
نقل از ایســنا، این اختلال، نخســتین بار 
ساعت چهار بامداد روز چهارشنبه به وقت 
محلی گزارش شــد و ساعت ۵:3۰ دقیقه 

بعدازظهر بود که شــرکت اوپتوس اعلام 
کرد فعالیتش به وضعیت عادی برگشــته 
است. حدود ۱۰ میلیون استرالیایی معادل 
4۰ درصد از جمعیت اســترالیا، مشــترک 
اوپتوس هســتند و در طول روز، نتوانستند 
از تلفــن، یانترنت پرســرعت یا خط ثابت 
اســتفاده کنند. بیمارستان  ها قادر به انجام 
مکالمات تلفنی نبودند و کســب وکارهای 
پرداخت های  نمی توانســتند  کوچــک 

الکترونیکی را پردازش کنند و شبکه های 
برق و ســرویس های تاکســی آنلاین در 
بعضی از شــهرها، اختلال پیدا کردند. این 
واقعــه، انتقادهایی را نســبت به پایداری 
شــبکه مخابراتی اســترالیا و به خصوص 
شــرکت اوپتوس که متعلق به شــرکت 
مخابراتی ســنگاپور اســت، برانگیخت. 
میشــل رولند، وزیر ارتباطات اســترالیا، 
اظهار کرد: مشــتریان، آشــکارا نسبت به 

ایــن اتفاق، عصبانی بودند و اوپتوس باید 
به این وضعیت، پاســخ مناسبی دهد. وی 
افــزود: هیچ دلیلی برای این اختلال داده 
نشــده اما در داخل شــبکه اوپتوس روی 
داده و پیامدهــای وســیعی روی خدمات 
تلفن همراه و اینترنت ثابت و همراه برای 
مشتریان این شرکت داشته است. اوپتوس 
۱4 ماه قبل، یکی از بزرگ ترین رخنه های 
سایبری اســترالیا را گزارش کرد اما کلی 

بایــر روزمارین، مدیرعامل این شــرکت 
گفته است معتقد نیست که اختلال اخیر، 
نتیجه حمله ســایبری بوده باشد. براساس 
گــزارش رویترز، تحت قوانینی که پس از 
حمله سایبری به اوپتوس در سال ۲۰۲۲، 
معرفی شدند، شرکت های استرالیایی باید 
در صورت روبرو شــدن با حمله سایبری، 
ظــرف مدت ۷۲ ســاعت، این حمله را به 

دولت گزارش کنند.

خرید ملک کارخانه نوآوری توسط پارک علم و فناوری پردیس؟! 

قطع شدن اینترنت و تلفن نصف جمعیت استرالیا! 

سرنوشت 
سیستم   عامل 
بومی تلفن 
 همراه 
چه شد؟! 

با پیشــرفت تلفن های همراه، سیستم عامل گوشی  ها 
هم نمود بیشــتری پیدا کرد؛ اگرچه در ابتدای اختراع 
تلفن  همراه، خبری از چیزی به اسم سیستم عامل نبود 
و جز رایانه ها که نیازمند سیســتم عاملی چون ویندوز 
بودند، گوشــی های قدیمی از این تکنولوژی بهره ای 
نداشــتند، امــا به مرور و با هدف ایجــاد قابلیت های 
گســترده برای تلفن های همراه، سیستم عامل هم به 
این دســتگاه ها افزوده و دارای اهمیت شد. به گزارش 
ایســنا، با وجود گستردگی سیســتم های عامل روی 
رایانه که سابقه  چند ۱۰ ساله دارند، سیستم های عامل 
گوشــی از جمله اندروید و آی اواس در فاصله ۱۰ سال 
گذشته به این چرخه اضافه شدند و اگرچه شرکت هایی 
مانند مایکروســافت هم تلاش کرده تا سیستم عامل 
ویندوز فون را برای گوشــی های خود عرضه کند، اما 
همچنــان گوگل بــا ارائه اندروید و پس از آن و البته با 
اختلاف زیادی، شــرکت اپل با ارائه  آی اواس در صدر 
این لیســت قرار دارد. این موضوع حاکی از آن اســت 
که ایجاد هر سیســتم عامل جدید، نمی تواند صرفاً با 
موفقیــت نمونه های قبلی همراه باشــد و البته هدف 
ایجاد نمونه های جدید هم حائزاهمیت اســت. داشتن 
سیستم عاملی امن تر، ارزان تر و با قابلیت های بومی  از 
جملــه اهدافی بود که حوزه فناوری اطلاعات ایران را 
هم تشــویق کرد مانند بســیاری از کشورهای دیگر به 
فکر ساخت یک سیستم عامل ملی بیفتد و از سوی دیگر 

نیز ضرورت وجود این سیستم عامل در محتواسازی و 
درنهایت در آنچه با عنوان طرح شــبکه ملی اطلاعات 
مطــرح می شــود، انکارناپذیر بود. ســرانجام مهرماه 
ســال ۱3۹۲ سیستم عاملی با نام »زمین« و به عنوان 
اولین سیستم عامل ملی که هسته اصلی آن متعلق به 
سیستم عامل متن باز لینوکس بود، به صورت آزمایشی 
روی اینترنت قرار گرفت؛ اما نبود تجربه کافی در زمینه 
طراحی اپلیکیشــن  ها و به خصوص سیســتم عامل، 
نخستین چالشی بود که برای طراحی سیستم عاملی با 
عنوان سیستم عامل ملی از همان ابتدا به عنوان مانعی 
بزرگ ســر راه طراحی سیستم عامل ملی قرار گرفت. 
مسئولان طی سال های گذشته معتقد بودند درصدی 
از نیازمندی های ما به سیستم عاملی است که نسبت به 
دو فاکتور امنیت و استقلال آن مطمئن باشیم؛ این که 
نفوذی به آن نباشد و تصمیم دیگری بر آن تأثیر نگذارد. 
سیستم عامل بومی یعنی سیستم عاملی که پاسخگوی 
نیاز بومی بوده و برای نیازهای ما شخصی سازی شده 
باشد؛ در واقع قرار نیست به نیاز همه پاسخ دهد، بلکه 
برای یک سری نیازمندی های خاص است. پس از این 
موضوع وزیر سابق حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات 
در سال ۱3۹۸ از راه اندازی سیستم عامل بومی و نصب 
آن بر روی گوشی جی ال ایکس ویدیویی منتشر و اعلام 
کرد که یک گروه دانشجویی در دانشگاه صنعتی شریف 
برای مقابله با تحریم های گوگل سیستم عاملی طراحی 

را کرده انــد که گوگل امــکان حذف آن را ندارد. برای 
اطمینان بیشــتر کاربران ایرانی یک گوشــی توسط 
جی ال ایکــس تولید شــده که این سیســتم عامل را 
پشــتیبانی می کند. این سیستم عامل این امکان را به 
کاربران ایرانی می دهد که اپلیکیشــن های مربوط به 
کســب وکارهای خود را بــدون نگرانی از تحریم های 
آمریکا، فعال کنند. حال با روی کار آمدن دولت سیزدهم 
این موضوع همچنان مورد توجه قرار داشت به گونه ای 
که اواخر پاییز ســال گذشته معاونت فناوری و نوآوری 
وزارت ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات به منظور تولید 
سیســتم عامل تلفن همراه هوشمند فراخوان عمومی 
اعلام کرد. در فراخوان منتشــر شــده معاونت فناوری 
و نوآوری وزارت ارتباطات، این گونه اعلام شــد که در 
راستای اجرای بند ۱۸ اهداف عملیاتی سند طرح کلان 
و معماری شــبکه ملی اطلاعات و به منظور شناسایی 
ظرفیت های فنی و اجرایی تولید و توسعه سیستم عامل 
تلفن همراه هوشمند، از بین اشخاص حقیقی و حقوقی 
شامل شرکت های خصوصی، غیردولتی و سازمان های 
مردم نهاد که تا تاریخ بیستم دی ماه ۱4۰۱ دارای حداقل 
یک سیستم عامل عملیاتی نصب شده برروی گوشی 
هوشــمند باشــند برای ارزیابی دعوت می کند. پس از 
این فراخوان عیسی زارع پور؛ وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، در گفتگو با یک رســانه درباره این موضوع 
تأکید کرد ما به ســمتی حرکــت می کنیم که بتوانیم 

زیرســاخت های لازم برای توسعه ارتباطات و فناوری 
اطلاعات در کشــور را به طور بومی داشــته باشیم. وی 
معتقد بود همه کشــورهای پیشــرفته به سمتی پیش 
می روند که بتوانند دارایی دیجیتال مخصوص به خود 
را داشته باشند. در حوزه تلفن همراه و سیستم عامل هم 
همکاران در معاونت فناوری وزارتخانه فراخوانی داده اند 
تا ظرفیت های موجود در کشــور را شناســایی و از آن 
برای تولید سیستم عامل بومی استفاده کنند. طبق گفته 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات تولید سیستم عامل 
بومی یکی از تکالیفی اســت که شــورای عالی فضای 
مجازی در سند معماری شبکه ملی اطلاعات برعهده 
وزارت ارتباطات گذاشــته است. در راستای اجرای این 
تکلیف قانونی با استفاده از نخبگان کشور و شرکت های 
دانش بنیان فعال در این حوزه، قصد داریم این تکلیف را 
انجام دهیم. درباره تعداد داوطلبانی که تاکنون ثبت نام 
کرده انــد، هنــوز آمار دقیقی وجود نــدارد. در هر حال 
کارشناســان بر این عقیده اند اگرچه چند ســالی است 
که خبری در زمینه ایجاد سیستم عامل موبایل از سوی 
مسئولان ارائه می شود؛ اما باید توجه داشت قرار نیست 
این سیستم عامل جدید جایگزین تمامی سیستم های 
عامل شــود و این موضوع به معنای اجبار برای همه  
کاربران نیســت، بلکه آنچه اهمیت دارد، فراهم کردن 

دو فاکتور امنیت و استقلال برای ابزار جدید است.

اگر فرکانس های امواج پلاسما را به صدا تبدیل کنیم، نتیجه 
چیزی شبیه به صدای »جیغ های دلخراش« می شود. این 
همان چیزی است که دانشمندان از خورشید می شنوند. امواج 
پلاســما زمانی تشکیل می شوند که الکترون  ها در خطوط 
میدان مغناطیسی اطراف اجسام بزرگ مانند سیارات به دام 
افتاده و به صورت مارپیچی به سمت پایین حرکت کنند. حال 
اگر فرکانس های امواج پلاسما را به صدا تبدیل کنیم، چیزی 
که به دست می آید درست مثل صدای »جیغ های دلخراش« 

خواهد بود. این همان صدایی است که دانشمندان از خورشید 
ضبط کردند و در ابتدا شگفت زده شدند. دانشمندان تخمین 
زدند اگر صدا بتواند در فضا پخش شــود، می توانیم صدای 
خورشــید را به صورت غرشی مداوم با قدرت ۱۰۰ دسی بل 
بشــنویم. اولین صداهای فضا را ستاره شــناس کارل گوته 
جانســکی در ســال ۱۹3۲ ثبت کرد. او تلسکوپ رادیویی 
چرخشی به نام Jansky’s Merry-Go-Round ساخت 
که برای تشــخیص باند فرکانسی خاصی از امواج رادیویی 

طراحی شده بود. هنگامی که داده ها به دستش رسید، یک 
خش خش مداوم در پس زمینه به گوش می رسید. جانسکی 
متوجه شد که این نویز تصادفی نیست، بلکه صدای قلب راه 
شیری است. با پرتاب اسپوتنیک در سال ۱۹۵۷ و آغاز اعزام 
کاوشگرها، دانشمندان رفته رفته داده های بیشتری به دست 
آوردند و توانستند با ابزارهایی اشکال نامرئی نور و همچنین 
امواج پلاسما را در محیط های گاه بی نظم در اطراف سیارات 
منبع: العین منظومه شمسی ثبت کنند.  

چرا صداهای ضبط شده از خورشید شبیه به جیغ های دلخراش می ماند؟
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چندین ســال متمادی اســت که عدم سرمایه گذاری کافی در بخش اکتشافات 
نفتــی و گازی بــه نگرانی ها بابت احتمال به خطر افتادن امنیت تأمین انرژی در 
جهان دامن زده اســت. مدیران صنایع مختلف که احتمالًا بیشــتر آنها متعلق به 
کشــورهای نفتی در خاورمیانه باشــند هشدار داده اند که اگر نرخ سرمایه گذاری 
در فعالیت های اکتشافی دوباره بالا نرود، مسأله امنیت انرژی در مقیاس جهانی 
به یک معضل بزرگ تبدیل خواهد شــد. اما مؤسســه وودمکنزی اخیراً خبرهای 
خوشــی برای این دلواپســان داشته است. ســرمایه گذاری در پروژه های جدید 
اکتشاف نفت و گاز در حال افزایش است و انتظار می رود میانگین آن طی چهار 
سال آینده به ۲۲ میلیارد دلار در هر سال برسد. این در حالی است که میلیاردها 
دلار نیز به ســوی فعالیت های گذار به انرژی های پاک و کنار گذاشــتن منابع 

هیدروکربنی هدایت می شود.
در همیــن حــال می تــوان پیوندی میان روند گذار بــه انرژی پاک و احیای نرخ 
ســرمایه گذاری در اکتشــاف منابع نفتی و گازی مشاهده کرد. این پیوند ناشی از 
الزامات دوران گذار است که مستلزم تلاش شرکت های اکتشاف و تولید نفت برای 
متمرکز شدن روی فناوری و دارایی هایی است که رد پای کربنی کمتری از خود 
باقی بگذارند. به طور مثال احتمال دارد مقررات محیط زیستی سخت گیرانه تری 
تدوین شود که برخی پروژه های اکتشافی را متوقف و از رده خارج کند.»جولی 
ویلســون« مدیر بخش اکتشــافات جهانی وودمکنزی در این باره می گوید که 
شاید افزایش سرمایه گذاری در پروژه های اکتشافی برای برخی موجب شگفتی 
باشــد اما این مســأله را باید در بســتر تحولات جاری بررسی کرد. فعالیت های 
اکتشافی در سال های ۲۰۰6 تا ۲۰۱4 یک دوره از شکوفایی را تجربه کرد و حجم 
سرمایه گذاری در این بخش تا ۷۹ میلیارد دلار )با احتساب ارزش روز دلار( رسید. 
اما در شش سال گذشته متوسط سرمایه گذاری در این بخش بر حسب ارزش روز 
دلار حدود ۲۷ میلیارد دلار در سال بوده است. اگرچه هزینه کرد در حال افزایش 
اســت به هیچ وجه حجم آن به ارقام پیشــین در دوران اوج فعالیت های اکتشافی 
بازنمی گردد و شاید شاهد سقفی برای این افزایش سرمایه گذاری باشیم.به بیان 
ساده تر روند سرمایه گذاری در فعالیت های اکتشافی در حالی به واسطه الزامات 
دوران گذار به انرژی پاک بار دیگر جان گرفته اســت که خود وضعیت گذار به 
عنوان نوعی عامل محدودکننده برای این نوع ســرمایه گذاری ها عمل می کند. 
این که روند احیای ســرمایه گذاری علی رغم محدودیت ها ادامه پیدا کرده است 
خود گویای بسیاری از حقایق است. از آغاز سال جاری صدای طرفداران توقف 
کامل صنایع هیدروکربنی بلندتر شده است. یکی از گروه های فعال در برگزاری 
این گونه پویش ها با نام »بین الملل تحول نفتی« ضمن محکوم کردن تصویب 
»قانون تخفیف تورم« در کنگره آن را یکی از بزرگترین عوامل تقویت صنعت 
نفت در ایالات متحده آمریکا دانســته اســت.این گروه معتقد اســت که با ارسال 
میلیاردها دلار به ســوی صنایع نفت و گاز، پیش بینی افزایش صدور مجوزهای 
توسعه برای پروژه های سوخت فسیلی و اعطای مشوق به فناوری های تأییده نشده 
و خطرناک برای تداوم فعالیت این صنایع مانند فناوری جداسازی و ذخیره سازی 
کربن، استخراج هیدروژن و تجزیه مستقیم هوا، این قانون کمکی به تحقق هدف 
ما برای تضمین آینده ای روشــن و قابل زیســت نمی کند.در قانون تخفیف تورم 
ایالات متحده آمریکا بودجه ای برای توسعه فناوری جداسازی و ذخیره سازی کربن 
پیش بینی شده است. بودجه های کلانی نیز برای سرمایه گذاری در انرژی های 
بادی و خورشــیدی، خودروهای برقی و زیرســاخت شارژ خودروها مانند اتحادیه 
اروپا در نظر گرفته شده است. تردیدی نیست که برخلاف تمام چالش هایی که 
اخیراً پدید آمده است، جهان غرب عزم خود را برای گذار به انرژی های پاک جزم 
کرده است. اما اگر شاهدیم که سرمایه گذاری در بخش اکتشاف و توسعه منابع 
هیدروکربنی افزایش یافته است دلیل خوبی نیز برای آن وجود دارد. دلیلش ثبت 
سودهای سرسام آور شرکت های نفتی در سال گذشته نیست یا دست کم تمام آن 
نیست. مسأله اصلی امنیت انرژی است.جهش بهای گاز طبیعی در اروپا که سال 
گذشــته رخ داد بســیاری را به این فکر انداخت که تمرکز روی انرژی های پاک 
لزوماً به معنی رسیدن به امنیت پایدار در بخش انرژی نیست. ممکن است روزی 
این امنیت تأمین شود اما روندی زمان بر خواهد بود. همچنین سرمایه گذاری های 
بســیار بیشــتر و یافتن راه حل برای برخی مشکلات در تولید انرژی های بادی، 
خورشیدی و خودروهای برقی را می طلبد. در حال حاضر تنها منابع هیدروکربنی 
هستند که می توانند امنیت انرژی را تضمین کنند.تنها طرفداران کنار گذاشتن 
ســوخت های فســیلی نیســتند که این حقیقت را دریافته اند. حتی امر بر فعالان 
صنایع نفت و گاز نیز برای مدتی هر چند کوتاه مشتبه شده بود اما اتفاقات سال 
گذشــته آن ها را نیز بیدار کرد. بنابراین در حال حاضر ســرمایه گذاری در بخش 
اکتشاف روند صعودی دارد. صنعت نفت به طور همزمان به دنبال این نیز هست 
کــه رونــد مذکور را به تحقق اهداف کلان بــرای گذار به انرژی های پاک گره 
بزند.»زو یونوویچ« مدیر بخش بالادســتی گاز در شــرکت شل ماه گذشته گفته 
بود که برای تضمین نتیجه بخش بودن گذار متوازن به انرژی های پاک به تداوم 
سرمایه گذاری در ذخایر هیدروکربنی نیاز داریم تا عرضه پایدار و مقرون بصرفه 
سوخت های فسیلی با آلایندگی کربنی کمتر را ممکن کنیم. ما با متمرکز شدن 
بر سرمایه گذاری روی سودآورترین و کم آلاینده ترین پروژه ها هدف گذار متوازن 
را تعقیب می کنیم.یکی از حقایقی که طرفداران کنار گذاشتن سوخت های فسیلی 
چه در حلقه های سیاسی و چه خارج از آن ها نادیده می گیرند این است که کنار 
گذاشــتن منابع هیدروکربنی شــدیداً به استفاده از همان منابع وابسته است. مواد 
خام لازم برای ســاخت تجهیزات دوران گذار با اســتفاده از ماشــین آلاتی تولید 
می شــوند که با ســوخت هیدروکربنی کار می کنند. خود این ماشین آلات نیز با 
استفاده از انرژی های هیدروکربنی تولید شده اند. مثال چین، پنل های خورشیدی 
و نیروگاه های برق زغال سوز را در نظر بگیرید. در بافت ماشین آلات نیز از مواد 
هیدروکربنی اســتفاده شــده است مانند پره های توربین های بادی و رزین های 
اپوکسی. به بیان دیگر دلیل نخست افزایش سرمایه گذاری در اکتشافات نفتی 
و گازی این است که روند تقاضا به روشنی نشان داده است عطش جهان برای 
انرژی هیدروکربنی نه تنها کم نشده بلکه در حال ازدیاد است و دلیل دوم نیز این 
است که کنار گذاشتن سوخت های فسیلی و استفاده از منابع پاک انرژی خود به 
اســتفاده از منابع هیدروکربنی متکی اســت. بی تردید با رغبت سرمایه گذاران به 
فرصت های تازه پدیدآمده در نتیجه تدوین سیاســت های جدید توسط دولت ها 
و دور کردن برچســب بدنامی ناشــی از حضور در بازار سوخت های آلاینده، روند 
افزایشی سرمایه گذاری در اکتشافات نفتی و گازی نیز به زودی متوقف می شود. 
اما سقف افزایش سرمایه گذاری ها هنوز آشکار نیست و باید منتظر رویدادهای 
آینده باشــیم. در نهایت باید این حقیقت را نیز آویزه گوش خود کنیم که مســأله 
امنیت انرژی می تواند هر موضوع دیگری را هر چقدر هم مطلوب باشد به حاشیه 
براند.  منبع: اویل پرایس

» تدبیر تازه«از حرکت جهان به سوی انرژی های پاک
 گزارش می دهد
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»تدبیر تازه « گزارش می دهد

به نظر می رســد که کشورهای آسیایی چندان خریدار 
پیش بینی های آژانس بین المللی انرژی مبنی بر کاهش 
تقاضا برای ال ان جی از سال ۲۰3۰ به بعد نیستند. آن ها 
بر این باورند که آســیا برای کنار گذاشــتن زغال سنگ 
در فرایند تولید برق و حرکت در مســیر اهداف اقلیمی 
چاره ای جز اتکای بیشــتر به گاز طبیعی و ال ان جی در 
آینده ندارد. گزارش سال ۲۰۲3 آژانس بین المللی انرژی 
درباره چشم انداز بازار جهانی انرژی که به تازگی منتشر 
شده است می گوید که تقاضا برای گاز طبیعی در سال 
۲۰3۰ به ســقف خود یعنــی 4.3 تریلیون متر مکعب 
در ســال خواهد رســید. این گزارش می افزاید که رشد 
ســالانه تقاضا بین سال های ۲۰۲۲ تا ۲۰3۰ نیز بسیار 
کمتر از نرخ متوسط ۲.۲ درصدی طی سال های ۲۰۱۰ 

تا ۲۰۲۱ خواهد بود.
تقاضای گاز در ســال ۲۰۲۲ معادل 4.۱6 تریلیون متر 
مکعب برآورد شده است و انتظار می رود تا سال ۲۰۵۰ 
که پس از آن کاهش تدریجی ۱۰۰ میلیارد متر مکعبی 
را تجربه کند، چندان تغییری نداشــته باشد. همچنین 
آژانس بین المللی انرژی نسبت به صعود میزان جایگزینی 
زغال ســنگ با گاز طبیعی چندان خوش بین نیست. اما 
دلیــل بدبینی آژانس بــه آینده گاز، به عواملی از قبیل 
افزایش بهای گاز، تخفیف آهنگ رشد اقتصادی چین، 
اقبال بیشــتر به انرژی های پاک و تمایل بیشتر جهان 
به هیدروژن ســبز )استخراج شده به کمک انرژی های 
تجدیدپذیر( نســبت به هیدروژن آبی )استخراج شده از 

گاز طبیعی( بازمی گردد.

البته تحقق هدف به صفر رساندن آلاینده های کربنی 
مطابق نقشه راهی که تا سال ۲۰۵۰ تدوین شده است 
مستلزم کاهش شدیدتر مصرف گاز از 3.4 تریلیون متر 
مکعب در سال ۲۰3۰ تا سالانه ۹۱۹ میلیارد متر مکعب 
در سال ۲۰۵۰ است. اما نمایندگانی که در کنفرانس اخیر 
ال ان جی در سنگاپور شرکت کرده بودند پیش بینی های 
آژانس بین المللی انرژی را زیر سؤال بردند. آن ها معتقد 
بودند که تنها در آســیا میزان تقاضا برای گاز طبیعی تا 
سال ۲۰۵۰ دست کم ۵۰ درصد افزایش خواهد یافت که 
حتی از پیش بینی 3۰ درصدی اس اندپی نیز بالاتر است.
مؤسسه مکنزی نهاد دیگری است که به تازگی گزارش 
اختصاصی خود را در ارتباط با چشم انداز بازار جهانی گاز 
منتشر کرده است. این نهاد با توجه به نقشی که برای 
گاز طبیعی در زمینه پوشــش دادن کسری انرژی های 
پاک تا زمان تولید انبوه باتری های مورد نیاز قائل است، 
انتظار دارد که تقاضا برای گاز دست کم تا سال ۲۰4۰ 
روند افزایشی خود را حفظ کند. فعالان بازار گاز همگی 
خواســتار افزایش عرضه ال ان جی هســتند تا ضمن 
کاهش بهای این کالا، طرف تقاضا نیز تقویت شــود. 
آن ها برای گاز در بازار انرژی آســیا نقش برجســته ای 
قائل هســتند. آســیا ۷۰ درصد از دادوســتدهای بازار 
جهانــی ال ان جی را به خود اختصاص داده اســت.اگر 
به پیش بینی ها از رشــد اقتصادی در چین، جنوب آسیا 
و جنوب شرق آسیا بنگریم و همچنین اهدافی که این 
کشورها برای کربن زدایی از اقتصاد خود تعیین کرده اند 
را مدنظر قرار بدهیم دیگر تردیدی باقی نخواهد ماند که 

ال ان جی همچنان سهم مهمی از سبد انرژی آسیا را در 
آینده به خود اختصاص خواهد داد. بازارهای در حال رشد 
آسیایی مانند پاکستان و بنگلادش به کاهش بهای گاز 
نیاز دارند و تنها راه حل آن نیز افزایش عرضه است. برای 
تحقق اهداف اقلیمی کنفرانس پاریس چاره ای جز آن 
نیست که اتکای این کشورها به زغال سنگ پایان یابد.
در حال حاضر ۱۵ درصد از گاز جهان در قالب ال ان جی 
در بــازار عرضــه می شــود و از این مقدار نیز ۷۵ درصد 
وابسته به تولید محلی است که رو به کاهش می باشد 
و نیاز به جایگزینی دارد. پایگاه نهاد مشــورتی انرژی 
اینتلیجنس پیش بینی کرده است که نرخ رشد واردات 
ال ان جی بین سال های ۲۰۲۱ تا ۲۰4۰ به سالانه 3.3 
درصد برسد و نرخ رشد سالانه آن نیز از 4.۲ درصد در 
دهه جاری به ۲.4 درصد در ســال های ۲۰3۱ تا ۲۰4۰ 
تنــزل یابد. چین، هند، بنگلادش، پاکســتان، تایلند و 
تایوان مهم ترین بازارهای در حال رشد گاز خواهند بود 
و ۷4 درصد از رشد بلندمدت تقاضای جهانی را به خود 

اختصاص خواهند داد.
اگرچه ســال گذشــته افزایش بهای گاز موجب شد که 
بخش تقاضا در بازارهای آسیایی کمی تضعیف شود اما 
این کشورها مصمم هستند که سوزاندن زغال سنگ را 
متوقف کنند. از آنجا که کشــورهایی مانند کره جنوبی، 
ویتنــام، اندونزی و فیلیپین از حالا احداث نیروگاه های 
جدید زغال ســوز را ممنوع کرده اند آســیا به گاز طبیعی 
بیشتری برای پر کردن جای خالی این سوخت نیاز دارد. 
در جریان همه گیری جهانی ویروس کووید نیز مشاهده 

کردیم که بازار گاز طبیعی در آسیا نسبت به سایر نقاط 
جهان دچار نوسان کمتری شد.

اما کاهش ۲۰ درصدی واردات ال ان جی از سوی چین 
در سال ۲۰۲۲ به واسطه سیاست قرنطینه سخت گیرانه، 
به تنهایی باعث شــد مجموع واردات ال ان جی در آسیا 
کاهــش ۷ درصــدی را تجربه کند. تدوین سیاســت 
راهبردی جایگزینی زغال ســنگ با گاز توســط دولت 
چین در ســال ۲۰۱۷ این کشــور را به دومین خریدار 
بزرگ ال ان جی در جهان تبدیل کرد اما این روند اکنون 
شتاب خود را از دست داده است چرا که نوسان در بازار 
گاز زیاد بوده و این کالا مزیت رقابتی خود را نســبت 
به سوخت های دیگر مانند زغال سنگ و گاز وارداتی از 

طریق خط لوله از روسیه از دست داده است.
بهبود رشــد اقتصادی چین در ســال جاری نیز کمتر از 
میزان مورد انتظار بوده اســت. اما تحلیلگران معتقدند 
که پکن از سیاست بی محابای خود در سال های ۲۰۱۷ 
تــا ۲۰۱۸ درس هایــی آموخته اســت. در آن دوران به 
علت پافشاری بیش از حد روی جایگزینی زغال سنگ 
با گاز طبیعی به منظور کاهش آلودگی هوا، بسیاری از 
منازل این کشور در زمستان با قطعی گاز مواجه شدند. 
با وجود این گاز طبیعی همچنان نقشی کلیدی در روند 
حل معضل آلودگی هوا در چین و تحقق سیاست های 
اقلیمی این کشور دارد. به این ترتیب بعید است که روند 
تقاضا بــرای گاز طبیعی آنچنان که آژانس بین المللی 
انرژی پیش بینی کرده است به این زودی ها سیر نزولی 

به خود بگیرد.

نعیم نوربخش
روزنامه نگار و مترجم

گزارش

سال گذشته شرکت های بزرگ نفتی با سوار شدن روی موج صعودی بهای نفت 
و گاز ضمن راه روفتن روی اعصاب دولت های غربی، میلیاردها دلار سود بادآورده 
به جیب زدند. این سود کلان از محل پیشی گرفتن تقاضا از عرضه سوخت های 
هیدروکربنی به دســت آمده بود. دولت بایدن بیشــتر از سایر دولت ها از این روند 
رنج کشید. برخلاف تلاش هایی که واشنگتن صرف بستن بال و پر شرکت های 
نفتی کرده بود، صنعت نفت در آمریکا بالاترین نرخ ســودآوری تاریخی خود را 
رقم زد. در حالی که اغلب این شــرکت ها وجوه هنگفت به دســت آمده را خرج 
بازپرداخت بدهی ها و افزایش ســود تقســیمی میان سهام داران کردند، برخی از 

آنها نیز نگاهی آینده نگر داشتند.
شرکت اکسون در سال گذشته میلادی ۵6 میلیارد دلار سود خالص کسب کرد. در 
سال جاری این شرکت مبلغی بالاتر از این سود را صرف تصاحب مالکیت شرکت 
»پایونیر نچرال رسورسز« کرد تا به پیشتاز صنعت نفت شیل در ایالات متحده 
تبدیل شــود. دو هفته بعد از این رویداد شــرکت شورون که سال گذشته رشد دو 
برابری سوددهی را تجربه کرده بود از تمایلش برای تصاحب شرکت Hess به 
ارزش ۵3 میلیارد دلار خبر داد. باید دید پس از این نوبت کدام شرکت می رسد.

تمام فعالان صنعت نفت آمریکا در این خصوص هم رأی هستند که اکنون زمان 
آن فرا رسیده است که شرکت های نفتی در این کشور با تملک و ادغام اقدام به 
یکپارچه سازی عملیات خود کنند. دلایلی که پشت این رویکرد نهفته اند شامل 
رقم خوردن ســودهای هنگفت بی ســابقه، به اوج رسیدن مساحت زمین های 
درگیر در استخراج نفت شیل و محدود شدن اکتشافات تازه در سطح بین المللی 
می شــود.طبق گزارش فایننشال تایمز دو ادغام بزرگی که اکسون و شورون در 
هفته های اخیر خبر آن را رســانه ای کرده اند، آغاز رقابتی را رقم زده اســت که 
هدفش تضمین دسترسی به ذخایر نفتی و گازی در بلندمدت می باشد و این در 
حالی است که برخی کارشناسان پیش بینی می کنند که پس از این شاهد روند 
نزولی تقاضا در بازار نفت و گاز خواهیم بود.مدیر عامل شورون »مایک ویرث« 
اخیراً در مصاحبه با فایننشــال تایمز گفته بود که ما در دنیای واقعیت ها زندگی 
می کنیم و باید سرمایه خود را صرف پاسخ دادن به تقاضای واقعی در جهان کنیم. 
او اضافه کرده بود که تقاضا برای نفت بعد از سال ۲۰3۰ نیز روند صعودی خود 

را حفظ خواهد کرد. اوپک نیز در آخرین پیش بینی خود از بازار نفت آورده است 
که تقاضا برای نفت خام دست کم تا سال ۲۰4۵ سیر صعودی خواهد داشت. این 
آبی بود روی آتش نگرانی ها و روند عدم سرمایه گذاری کافی در صنعت نفت که 
آن نیز ناشی از همین نگرانی بوده و در سال های اخیر به امری متداول تبدیل 
شــده بود. عامل اصلی این کســری سرمایه گذاری عموماً تأثیرگذاری تبلیغات 
طرفداران انرژی پاک بوده اســت که تلاش می کنند از طرفی ســرمایه گذاران 
جدید را از ورود به صنعت نفت و گاز منصرف کنند و از طرفی دیگر شرکت های 
نفتی را ترغیب کنند تا به جای سرمایه گذاری برای خرید دارایی های جدید، به 
تقسیم سود و بازگشت سرمایه فکر کنند.اما اکنون صنعت نفت و گاز با بازگشت 
سرمایه گذاران مواجه شده است. به همین دلیل و البته تأمین نفتی که دنیا هنوز 
به آن متکی است شرکت های بزرگ نفتی به توسعه دارایی های خود نیاز دارند 
و در وضعیتی که منابع اکتشاف نشده قابل ملاحظه ای باقی نمانده است، تنها 
راه تضمین دسترسی به ذخایر کافی رو آوردن به تملک و ادغام با سایر بازیگران 
نفتی اســت.یکی از فعالان این عرصه به فایننشــال تایمز گفته است که رقابت 
شــدیدی در حال شــکل گیری است و انعقاد یک قرارداد ادغام یا تصاحب لزوماً 
انعقاد قراردادهای بعدی را تضمین نمی کند. در نتیجه زمان بندی از اهمیت بالایی 
برخوردار اســت. »دیوید بلکمون« کارشــناس سیاست گذاری عمومی و حوزه 
انرژی در مقاله ای که اخیراً در نشریه فوربز منتشر شده است به اهمیت و لزوم 
تضمین تداوم تولید در آینده به عنوان مشوقی برای انعقاد این قراردادهای کلان 
اشاره کرده است. این یک مسأله بلندمدت است. زمینه مشترک و پیونده دهنده 
قراردادهای ادغام و تصاحب چیزی نیســت غیر از انگیزه شــرکت های بزرگ 
نفتی برای حفظ سطح تولید در وضعیت کاهش ذخایر قابل برداشت چرا که آنها 
امیدوارند سودآوری این صنعت تا دهه پس از ۲۰3۰ نیز تداوم پیدا کند.تمام این 
وقایــع در حالــی رخ می دهد که آژانس بین المللی انرژی در گزارش اخیر خود از 
چشم انداز انرژی جهان همچنان روی موضع خود مبنی بر رسیدن تقاضا برای 
نفت و گاز به ســقف خود در هفت ســال آینده و ســپس کاهش تقاضا پافشاری 
کرده است. رییس این نهاد پیش بینی خود را طی یادداشتی در فایننشال تایمز 
نیز اظهار کرده است. طبق گزارش یادشده موضع رسمی آژانس این است که 

تقاضا برای نفت، گاز و زغال ســنگ از ســال ۲۰3۰ به بعد کاهش یافته و عامل 
اصلی آن نیز اقبال جهانی به اســتفاده از خودروهای برقی و خورشــیدی خواهد 
بود.آژانــس بین المللــی انرژی پیش بینی می کند که تعداد خودروهای برقی در 
جاده ها تا سال ۲۰3۰ ده برابر بیشتر خواهد شد و تولید برق بادی و خورشیدی 
در ایــن زمــان نیمی از برق مصرفی جهــان را تأمین خواهد کرد. بنابراین این 
پرسش پیش می آید که چرا شرکت های بزرگ نفتی همچنان به دنبال صرف 
ده ها میلیارد دلار برای تصاحب شرکت های نفتی و گازی هستند. دلیلش این 
اســت که آنها به خوبی می دانند پیش بینی های آژانس و گزارش های مشــابه با 
آن تحت تأثیر جنبش های مخالفت با ســوخت های فســیلی منتشر می شوند و 
لزوماً منعکس کننده واقعیت نیستند. تقاضای برق خورشیدی در اروپا در زمانی 
که باید شــاهد افزایش فصلی باشــد، با کاهش مواجه شده است. اروپا موفق به 
تحقق اهدافی که برای تولید برق خورشیدی در سال ۲۰۲3 تعیین شده بودند 
نخواهد شد. برق بادی نیز همین وضعیت را دارد و دلیلش این است که هزینه 
آنها همچنان بالاست. فروش خودروهای برقی نیز در ایالات متحده با افزایش 
چشــمگیر همراه نبوده اســت. در حالی که مجموع خودروهای فروش رفته در 
این کشور طی سه ماهه چهارم سال جاری به رقم 3.۸ میلیون دستگاه می رسد 
سهم خودروهای برقی از این آمار تنها 3۰۰ هزار دستگاه است که درصد ناچیزی 
را نشــان می دهد.کم پیش می آید که غول های نفتی به خصوص در معاملات 
کلان تصمیمات نامعقول و احمقانه اتخاذ کنند. شــورون و اکســون با نگاهی 
واقعیت گرایانه به وضعیت تقاضا در بازار تصمیم به خرید شــرکت های رقیب 
گرفته اند. به همین دلیل هیچ کدام از آنها خرید قابل توجهی در حوزه سازندگان 
شارژر خودروهای برقی یا توربین های بادی نداشته اند. اکسون یکی از پیشتازان 
تولید نفت پرمیان در آمریکا را خریداری کرده است و شورون نیز سهام شریک 
اکســون در میادین نفتی گویان را تملک کرده اســت که یکی از برجسته ترین 
اکتشــافات اخیر با ذخایر ۱۱ میلیارد بشــکه ای تلقی می شود. این ها تصمیماتی 
نیستند که شرکت های بزرگ نفتی با پیش بینی کاهش تقاضا به این زودی ها 
اتخاذ کنند. این یعنی شــرکت های نفتی به خوبی واقف هســتند که نفت طی 

دهه های آتی نیز کالایی اساسی برای اقتصاد جهانی خواهد بود.

نفت  همچنان کالایی اساسی در آینده جهان
» تدبیر تازه « از افزایش سرمایه گذاری غول های نفتی و پیش بینی کاهش تقاضا برای نفت گزارش می دهد

ایران به صورت خدادادی از منابع غنی انرژی بهره مند بوده و 
قدمت صنعت نفت در کشور ما به بیش از یکصد سال می رسد 
تا کنون در اســتفاده از این منابع در جهت تولید قدرت ملی 
و تضمین منافع نســل های فعلی و آینده به درستی استفاده 
کنیم.کشور نروژ با اینکه دارای منابع نفتی در آب های ژرف و 
با هزینه تولید بالا است، دارای صندوقی ۱/4 تریلیون دلاری 
اســت که نه تنها آســایش نسل فعلی بلکه نسل های آتی را 
نیز تأمین و تضمین می کند.این کشــور با حمایت صحیح از 
شرکت های داخلی خود بیش از صد شرکت معتبر بین المللی 
در حوزه بالادستی نفتی ایجاد کرده است که هم صنایع نفتی 
خود را پشتیبانی می کند و هم در عرصه رقابت های جهانی 

عرض اندام کرده و منشأ صادرات خدمات مهندسی و ورود 
ارز به کشورشان را فراهم می کند.متأسفانه در کشور ما همواره 
دولت های مختلف آخرین راه تأمین مالی پروژه های ملی را 
استقراض از صندوق توسعه ملی یافته اند و نتیجه آن این شده 
اســت که بیش از ۱۰۰ میلیارد دلار دیون دولت به صندوق 
ایجاد شده است.به هر حال در شرایط فعلی اقتصاد ما به نفت و 
درآمدهای نفتی وابسته است. نباید فراموش کنیم که در روند 
گذار جهانی انرژی در بهترین شــرایط یک پنجره 3۰ ســاله 
برای فروش نفت و یک پنجره ۵۰ ساله برای فروش گاز در 
اختیار داریم. یعنی اگر تا سال ۲۰۵۰ نفتی در مخازن نفتی ما 
وجود داشته باشد چندان ارزشی نخواهد داشت. کشورهای 

مشابه ما مانند همین کشورهای نفتی حوزه خلیج فارس نرخ 
تخلیه مخازن خود را با این پنجره های زمانی منطبق کرده اند تا 
ثروت های زیرزمینی را به دارایی های در دسترس و روزمینی 
تبدیل کنند. متأسفانه هنوز در کشور ما برخی از مسئولان با 
مباهات از اینکه تا ۱۰۰ سال آینده نفت در اختیار داریم سخن 
می گویند.هم اکنون تنها پیشران اقتصادی کشور که سریع 
و با بازده لازم می تواند بهره برداری شــود، منابع نفت و گاز 
است. اگر ما می توانستیم اقتصاد کشور را مستقل از درآمدها 
و عایدی نفت و گاز اداره کنیم که حالت ایده آل قضیه بود. 
اما در شرایط فعلی حداقل باید از این مسیر در جهت تقویت 

اقتصاد ملی استفاده ببریم.

اقتصاد ایران همچنان 
وابسته به نفت

علی حتمی 
کارشناس انرژی 

یادداشت
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بررسی جزئیات لایحه برنامه هفتم توسعه این روزها فعالیت نمایندگان مجلس 
را در تصویب بند بند چنین لایحه مهمی که نقشه راه توسعه و پیشرفت کشور 

را در گام دوم انقلاب ترسیم می کند، دوچندان کرده است.
بهارستان نشینان مدتی است بی وقفه و به صورتی فشرده در دو نوبت صبح و 
عصر ریزِ لایحه برنامه هفتم را با موشکافی دقیق بررسی و تصویب می کنند؛ 
ایجاد قوانین جدید و تصویب مفاد، بند و تبصره هایی که در این برنامه، دولت 
و دیگــر نهادهــای مرتبط مکلف به اجرای آن شــده اند تا با رویکردی جدید 
علاوه بر رفع نواقص و کاستی های برنامه های گذشته، مطابق قانون اقداماتی 

درراستای پیشرفت و اعتلای کشور انجام شود.
البتــه تــلاش مضاعف نمایندگان مجلس برای تصویب نهایی لایحه برنامه 
هفتم توسعه به دلیل آنکه امسال علاوه بر تصویب چنین لایحه مهمی، لایحه 
بودجه سال آینده نیز هم اکنون در نوبت بررسی مجلس قرار دارد و این لایحه 
به عنوان بزرگترین سند دخل و خرج یک ساله کشور قرار است برمبنای برنامه 
هفتم توسعه تنظیم و تصویب شود، کار نمایندگان ملت را در تصویت چنین 

لوایح حساسی، سخت و سنگین کرده است.
مطابق بررسی های به عمل آمده در لایحه برنامه هفتم، این سند مهم راهبردی 
به دلیل رویکردهای جدید و تغییراتی که در متن آن نسبت به برنامه های پیشین 
ایجاد شده است، نشان کمتری از کپی سازی برنامه های قبلی دارد. با نگاهی 
به برنامه های توســعه گذشــته مشخص می شود که متاسفانه برخی از قوانین 
و اهداف برنامه های توســعه ای کشــور همچنان محقق نشده است، اما از آنجا 
که در برنامه هفتم توســعه، تمرکز و توجه دولت و نمایندگان مجلس بر رفع 
چالش ها و نواقص برنامه های گذشــته اســت و از طرفی قرار اســت نظارت ها 
بر عملکرد دولت در اجرای برنامه ها بیشتر و مسیر عملیاتی شدن برنامه های 
توسعه ای با راهکارهای اصولی هموار شود، بنابراین می توان نسبت به تحقق 
این برنامه در افق ۵ ساله امیدوارتر بود.اهداف اقتصادی چون رسیدن به نرخ 
رشد اقتصادی ۸ درصدی تا سال ۱4۰۷، کاهش متوسط نرخ تورم به زیر ۱۰ 
درصد، ایجاد اشتغال سالانه معادل یک میلیون شغل، رشد مناسب بهره وری 
عوامل تولید، رســیدن متوســط رشد صادرات نفتی به ۱۲.4 درصد و همچنین 
متوسط رشد صادرات غیرنفتی به ۲۲.6 درصد در این برنامه مدنظر قرار گرفته 
که البته قرار است متوسط رشد بخشی در برنامه هفتم توسعه به منظور تحقق 
رشد ۸ درصدی در بخش کشاورزی ۵.۵ درصد، نفت ۱3.3، معدن ۱۱.۸ درصد، 
صنعت ۸.۵ درصد، آب، برق و گاز ۸.۱ درصد، ســاختمان ۹ درصد، حمل ونقل 
۹.۷ درصد، ارتباطات ۱۰.۹ درصد و دیگر خدمات، 6.۵ درصد محقق شود این 
در حالی است که تحقق چنین اهدافی نیازمند اقدامات جدی و برخورداری از 
توان مدیریتی درســت و اصولی اســت. اقداماتی که مردم و فعالان اقتصادی 
باید تحقق و نتیجه برنامه های توسعه ای را در پایان آن به خوبی لمس کنند، 
نه اینکه برنامه ها نوشته و اجرا شود اما در عمل توسعه و پیشرفت آنچنانی برای 
مردم محسوس و ملموس نباشد.هرچند برنامه های توسعه ای به طور معمول 
برای رفع چالش ها، پیشرفت و ترقی کشور همچنین نگاه توسعه ای در افق ۵ 
ساله است که در این مسیر دولت ها مکلف به اجرای قوانین برای تحقق اهداف 
از پیش تعیین شده هستند اما به نظر می رسد چنین برنامه ای باید به عنوان یک 
سند ملی قلمداد شود تا بار سنگینی که بر دوش دولت گذاشته می شود سبک 
شــود و از آن ســو سهم و نقش بخش خصوصی، فعالان اقتصادی، تشکل ها، 
اصناف و بازرگانان نیز در تحقق اهداف برنامه ۵ ساله به درستی تعیین شود تا 
با اســتفاده از این ظرفیت ها در کنار دولت و با همراهی و همگامی هم، مســیر 
پیشــرفت کشــور در اجرای برنامه های توسعه ای به خوبی طی شود.به عنوان 
نمونه، اینکه دولت مکلف به اجرای قوانین شود اما توان و یا بودجه کافی برای 
عملیاتی کردن آن را نداشته باشد، بی فایده است با این حال در برنامه توسعه 
هفتم به مردمی سازی اقتصاد با نقش آفرینی بخش خصوصی و ظرفیت هایی 
که این بخش دارد، توجه چندانی نشده در حالیکه پیشرفت و ترقی و مقابله با 
چالش هــای اقتصــادی با به میدان آوردن بخش خصوصی بی تردید بر تحقق 
اهداف برنامه های توسعه ای تأثیر ماندگار به جای می گذارد.البته تفاوت برنامه 
هفتم توسعه با برنامه ششم در این است که در این برنامه نسبت به بخش های 
مختلف اقتصادی و ... شاخص گذاری ها مورد توجه بوده و دولت و مجلس در کنار 
هم درصددند تا اجرای برنامه ها منجر به تحقق اهداف به ویژه در شاخص های 
مؤثر که تأثیر زیادی بر رشد اقتصاد، اشتغال، کاهش نرخ تورم، نقدینگی و ... 
شده است، بشود. یعنی علاوه بر رفع چالش های گذشته، برنامه هایی که به طور 
مشخص می تواند اقتصاد کشور را متحول کند مورد توجه قرار گیرد.توجه به 
کوچک سازی و چابک سازی دولت در برنامه هفتم که قرار است بر این اساس 
تعداد کارکنان دولت تا پایان برنامه بالغ بر ۱۵ درصد کاهش یابد و صد درصد 
خدمات دولت به شــهروندان به صورت الکترونیک انجام شــود اقدامی درست 
و بجاست اما در کنار آن باید فضا برای بخش خصوص و تشکل های صنفی 
نیز به خوبی فراهم شود تا این بخش که توان اشتغالزایی بالایی را دارد بتواند 
از آن بهره گیرد.جای این پرسش خالی است که چرا اهداف بخشی از اهداف 
برنامه های توسعه ای گذشته محقق نشده است؟ شاید بتوان گفت دلیل آن نبود 
منابع لازم یا عدم مدیریت درست در بخش اجرا بوده است با این وجود وقتی 
دولت مکلف به اجرای برنامه ای می شود، مجلس نیز باید با ایجاد قوانین، راهکار 
و سازوکارهای لازم، مسیر را برای اجرا تسهیل کند.به بیان دیگر باید گفت در 
اجرای برنامه ها نباید متکی به منابع دولتی شد و باید از منابع غیردولتی و بخش 
خصوصی که از ظرفیت، توان و منابع مالی زیادی برخوردار اســت و می تواند 
نســبت به جذب ســرمایه گذاری خارجی اقدام کند که برای رسیدن به رشد ۸ 
درصدی باید سالانه حدود ۷۰ تا ۸۰ میلیارد دلار جذب سرمایه گذاری خارجی 
نیز انجام شود بنابراین ضروی است فرصت برای فعالیت این بخش با تسهیل 
قوانین ایجاد شود تا بخش خصوصی، اصناف و تشکل ها نیز بتوانند در تحقق 
اهداف برنامه نقش آفرینی کنند.البته یکی از مزیت های برنامه هفتم توســعه 
این است که به منظور تأمین حسن اجرای برنامه و درراستای هماهنگ کردن 
فعالیت دستگاه های دولت، شورای عالی راهبری برنامه با مسئولیت معاون اول 
رئیس جمهور تشکیل می شود تا تحقق اهداف برنامه به درستی مشخص و در 
صورت عدم تحقق در برخی بخش ها و حوزه ها با همیاری مجلس، مشکلات 

و نواقص بررسی و برطرف شود.

تفاوت برنامه هفتم توسعه با برنامه ششم
یادداشت

سعید اشتیاقی
عضو هیات مدیره اتاق 

مشترک بازرگانی ایران و چین

وحید حاج سعیدی
روزنامه نگار

اینفوگرافیک

یادداشت

نگاهروز

گاهی اوقات که با دوســتان در جمعی نشســته ایم و صحبت 
از کهولت سن، بیماری و ارزش سلامتی می شود به شوخی 
می گویم: »آقا بعد از پول، هیچ چیز بهتر از سلامتی نیست!« 
عــده ای بدون توجــه به معنای اصلی جمله، فوراً آن را تائید 
می کنند ولی دیگران با کمی اندیشیدن این نظریه سوفسطایی 
و نازک اندیشــانه حقیر را رد می کنند و ســلامتی را یکی از 

مهمترین ارکان زندگی می نامند!
رابطه ثروت و سلامتی؟ ��

هر چند بسیاری از مردم سلامتی را مهمترین بخش زندگی 
می دانند، اما واقعیت در جامعه کنونی ما چیز دیگری است و 
جماعت کثیری برای به دســت آوردن پول و ثروت، از هیچ 
کوششــی فروگذار نمی کنند تا جایی که سلامتی خود را نیز 
فدای کسب ثروت و درآمد بیشتر می کنند. تلاش در جهت 
کسب ثروت مشروع امری رایج و منطقی است ولی اگر این 
تلاش باعث برهم خوردن توازن سلامتی و روحی شود، نه 
تنها پســندیده نیســت بلکه امری مذموم و نکوهیده است و 
باید از آن دوری جســت. ولی متاســفانه بسیاری از مردم در 
عصر حاضر خیلی از الزامات زندگی را به داشتن ثروت فراوان 
گره زده اند. شادی، تفریح، ازدواج، مسافرت، مهمانی رفتن یا 
مهمانی گرفتن حتی تحصیل را منهای داشتن پول، کمرنگ 
یا شاید بی رنگ می بینند. آرزوی پولدار شدن بدون دردسر و 
در کوتاه ترین زمان ممکن، تبدیل به رویای بسیاری از جوانان 
یا حتی میانسالان و سالمندان شده است. کار تا جایی بیخ پیدا 
کرده اســت که عزیزانی هم که به اکراه در عرصه اختلاس 

مشغول به غارت بیت المال هستند، به چند صد میلیارد تومان 
قانع نیســتند و کف اختلاس خیلی بالاتر از مقادیری اســت 
که ما بتوانیم با ماشین حساب های چینی مان حساب کنیم! 
شاید وقت آن فرا رسیده باشد که عزیزان فرهنگستان زبان 
و ادب فارســی برای واژه هــای میلیونر و میلیاردر واژه های 
مناســب تری برگزیند، چرا که وقتی قیمت یک واحد ۲۷۰ 
متری در یکی از محلات نه چندان بالای تهران به ۷ میلیارد 
تومان رســیده اســت، دیگر میلیاردر بودن، داشتن ثروت آن 

چنانی را در ذهن متبادر نمی سازد!
شکاف یا دره طبقاتی! ��

آن چه مسلم است این است که در سال های اخیر به دلایل 
مختلف نظیر ضعف در سیستم های نظارتی، شیوع گسترده 
رانت خواری و دلالیسم، نبود سیستم جامع دریافت مالیات، 
تفاوت بین نرخ ارز دولتی و آزاد، تفاوت در نرخ خودرو کارخانه 
با بازار، قاچاق کالا و ارز، افزایش ناگهانی و بی حساب و کتاب 
قیمت املاک و مستغلات و ... عده ای یک شبه ره صد ساله 
را طی کردند و به چنان ثروتی دست یافتند که بدون شک تا 
سال های سال، می تواند آینده فرزندان، نوادگان، نتیجگان، 
نبیرگان، احفاد، اصحاب و اذناب شان را تأمین سازد. در حقیقت 
شکاف طبقاتی در جامعه چنان فزونی گرفته است که شاید 
بتــوان از آن با عنــوان »دره طبقاتی« یاد کرد! این اختلاف 
طبقاتی فاحش و هژمونی ساختار شکن در جامعه باعث بر هم 
خوردن بســیاری از معادلات اجتماعی، اقتصادی و روانی در 
جامعه شده و مشکلات عدیده ای را در جامعه پدید آورده است.

تغییر ذائقه در احساس خوشبختی ��
هر چند شــاید تعداد افرادی که در طی این ســال ها به 

ثروت های هنگفت دست یافتند، چندان زیاد نباشد ولی 
تفکر مســموم و رویای پولدار شدن در جامعه، منجر به 
الگوبرداری از نوع زندگی و پوشش طبقه متمول جامعه 
)در حد توان و در مواردی بیشتر از حد توان( شده است 
و نگرش جمعیت کثیری از مردم به زندگی و حتی ذائقه 
احساس خوشبختی در آنها تغییر کرده است. امروز دیگر 
کســی از داشــتن یک خط تلفن ۸۰ هزار تومانی ذوق 
نمی کند، چرا که اساســاً ساختار نیاز به برقراری ارتباط 
تغییر کرده و از طرفی مدل های جدید گوشــی روز به 
روز به روز تر می شــوند و پیشرفته تر. دیگر مسافرت به 
مشهد مقدس جزء آرزوهای کودکانه محسوب نمی شود 
ولی در عوض جشنواره تابستانه کیش با لوده بازی های 
برخی هنرمندان در رنکینگ مســافرتی از جایگاه قابل 
قبولی برخوردار است. فضای بی آلایش و خاطره انگیز 
شــب نشــینی ها جای خود را به فضای خاکســتری و 
افســرده و کافی شــاپ ها و جملات اغراق آمیز برخی 

پیشخدمت ها داده اند.
در واقع بسیاری از خانواده ها وقتی توان کسب ثروت های آن 
چنانی را در خود نمی بینند، سعی در الگو برداری از نوع گفتار، 
رفتار، پوشــش، آرایش، اعمــال جراحی زیبایی، تفریحات، 
تحصیــل، تغذیــه و ... افراد متمــول جامعه می کنند که بی 
شک این الگوبرداری غلط و تغییر ذائقه باعث برهم خوردن 
توازن اقتصادی، اجتماعی و حتی شــخصیتی خانواده های 
متوسط جامعه می شود. چرا که بسیاری از این دست خانواده ها 
مجبورند برای جبران هزینه های این خوشبختی مصنوعی و 
کسری بودجه خانوار به انجام اضافه کاری بیش از حد توان 

و یــا بــه دریافت وام های مختلف و در بدبینانه ترین حالت به 
انجام امورات غیر متعارفی نظیر رشــوه، زیرمیزی و ... روی 
بیاورنــد کــه قطعاً تبعات و گرفتاری هــای خاص خود را به 

همراه خواهد داشت.
ثروت حقیقی، ثروتمند حقیقی ��

با وجود اینکه داشــتن ثروت و تمکن مالی نوعی راحتی و 
آســایش به همراه خواهد آورد ولی باید بپذیریم که ثروت 
هیچگاه متضمن شــادی و خوشــبختی در هیچ جامعه و 
خانواده ای نبوده و نخواهد بود. امام هادی )ع( می فرمایند: 
»توانگری آن است که کم داشته باشی و به آنچه که تو را 
بسنده می کند خرسند باشی.« در واقع خوشبختی واقعی و 
خرسند بودن از داشته ها زمانی حاصل می شود که فرد خود 
را با افراد پائین دست مقایسه کند، چرا که قیاس با طبقات 
بالای جامعه و کوک کردن ســاعت زندگی با ســاعت قشر 
متمول جامعه، لذت داشــته ها را نیز زایل می کند. شاید اگر 
باور داشــته باشــیم و به فرزندانمان نیز بیاموزیم »ثروتمند 
کسی است که بتواند چیزی را بخرد که با پول نتوان خرید!« 
بسیاری از مشکلات جامعه حل شود. بی شک بسیاری از ما 
چیزهایی در زندگی داریم که قیمت واقعی آنها از میلیاردها 
میلیارد هم افزون اســت و هیچ ثروتمندی را یارای خرید 
آنها نیست. لبخند، شادی، سلامتی، صداقت، آرامش، فرزند 
صالح، همســر خوب و ... بخشــی از این ثروت های حقیقی 
و بی پایان هستند که با هیچ ثروتی قابل خرید و فروش و 
معامله نیستند. قدر داشته های خود را بیشتر بدانیم و به قول 
رودکی »گفت به روز نیک کسان تا نخوری غم... بسا کسا 

که روز تو آرزومند است«

رییس اتحادیه فروشــندگان لوازم خانگی با بیان این که 
مجموعه های بزرگ لوازم خانگی به کمک بانک ها در حال 
فروش قسطی لوازم خانگی هستند، گفت: فروشگاه هایی 
که قسطی کالا می فروشند باعث شده اند که ما ۹۰ درصد 
در بازار رکود داشــته باشیم، کاسب های ما هفته ای یکبار 

هم دشت نمی کنند.
اکبر پازوکی، رییس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی در 
گفت وگو با اقتصادآنلاین بیان کرد: در چهار سال گذشته 
هــم تولیدکننده و هم توزیع کننــده لوازم خانگی به این 
دلیل که آشتی بین شرکت های دانش بنیان و دانشگاه ها و 
تولیدکنندگان صورت نگرفته بود و حمایت دولت، حمایت 

اســمی بود، ضرر دیدند. در دولت آقای رییسی یک مقدار 
این تعامل بیشتر شد و تولیدکننده دغدغه اش مانند تأمین 
ارز و ماشین آلات را گفت و از آن طرف هم دولت دید اگر 
قرار است ارزآوری در داخل کشور داشته باشیم می توانیم 

در صنعت لوازم خانگی سرمایه گذاری کنیم.
پازوکی با بیان این که صنعت لوازم خانگی در کشور ما سبقه 
قبل از انقلاب داشته است، بعضی از کشورهای همسایه در 
۱۵ سال گذشته روی صنعت لوازم خانگی متمرکز شده اند، 
گفت: می خواســتند نمایشــگاه صنعت لوازم خانگی را به 
طریقــی جمع کنند و کوچک کنند که کوچک هم کردند 
و این یک مقدار بد بود، نباید با تولیدکننده اینطور برخورد 

کنیم، باید برخورد طوری باشد که تولیدکننده راغب باشد 
کالای به روز، متنوع و نو خود را به نمایشگاه بیاورد تا مردم 

ببینند و سراغ کالاهای قاچاق و فیک نروند.
وی افزود: متاســفانه در صدا و ســیما بر ضد تولید و توزیع 
تبلیغات انجام و نسبت به اصناف بداخلاقی می شود. مثلًا 
سرای ایرانی تبلغ را می کنند و نشان می دهند که شما در 
سرا به یک جای بزرگ و خوشگل می روید در مقابلش یک 
کاسب را در یک دخمه نشسته و بدبخت نشان می دهند. 
سیمای جمهوری اسلامی این بلا را سر ما آورده است و به 
جای این که دغدغه مردم را بگوید متاسفانه با پول، تبلیغ 
کســانی را می کند که برخلاف تولید کار می کنند. رییس 

اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی ادامه داد: ما کسبه خرده 
فروش بازوی دوم تولیدکننده در بنیه مالی اش هســتیم، 
خط جدید تولید کالا را صدا و سیما باید مجانی برای مردم 
تبلیغ کند، چرا فقط قســطی بخری بردی را تبلیغ می کند 
و مردم را به قســطی خریدن ســوق می دهد. از یک طرف 
می گوییم آمریکا بد است و از یک طرف قسطی خریدن و 
فروختن را به مردم القا می کنیم، چرا باید همچین اتفاقی 
بیفتد؟ پازوکی تصریح کرد: بنیه مالی مردم ضعیف شــده 
است، قیمت همه نوع لوازم نه صرفاً لوازم خانگی گران شده 
است، یک دلیلش گرانی مواد اولیه است، ما گران فروشی 

نداریم گرانی داریم.

تغییر ذائقه در احساس خوشبختی!

رکود در بازار لوازم خانگی  فاطمه جوادی
روزنامه نگار


